
Stenografiern zapisnik
enointridesete seje

deželnega zbora kranjskega
v Ljubljani

dne 27. oktobra 1910.

Navzoči: P rvosedn ik : Deželni g lavar F ranc 
pl. Š n k 1 j e. V ladna zastopn ika : C. kr. de
želni p redsednik  baron  Teodor S c h w a r z  
in  c. kr. ok ra jn i g lavar K arol grof K l i n i  g l. 
Vsi člani r a z e n : Knezoškof dr. A nton B o 
n a v e n t u r a  J e g l i č ,  ekscelenca Josip b a
ron  S c h w e g e l ,  Ivan K nez , Josip L en  a r  čič, 
Josip T u r k  in  Josip P o g a č n i k .  Z apisni
k a r ja :  Dr. F ran  N o v a k  in  dr, Ivan Z a j e c .

Dnevni red.

1. N aznanila deželnozborskega predsedstva .

2. U stno poročilo  finančnega odseka:
a) o računskem  sk lepu  G rm skega zak lada za leto 1909. 

(k p rilo g i 249.);
b) o računskem  sk lepu  zak lada deželne p ris iln e  de

lavnice za leto  1909. (k p rilo g i 240.);

c) o p ro šn jah  vodstva dek liškega s iro tišča  bar. Lich- 
ten th u rn o v e  za podaljšan je ustanov, p rizn an je  s ta 
ro s tn ih  doklad svetn im  učite ljicam  n a  zavodu  in  
za sta lno  zvišanje letne dotacije (715/Pet., 716/Pet., 
717/Pet.);

d) o p ro šn ji Rozalije P erco , vdove po začasnem  
okrožnem  zd ravn iku  v Senožečah, za zvišanje m i
lo stne  poko jn ine (711/Pet.);

e) o podporah  neka te rim  olcrajno-cestnim  odborom  
(k p rilo g i 62. 1. 1908.);

f) o računskem  sk lep u  bolničnega, blazničnega, po- 
rodn ičnega in  na jdenškega zak lada za leto 1909. 
(k p rilo g i 239.);

g) o p rev ze tju  stroškov  za cepljenje koz po državi 
(k p rilo g i 251.);

h) o računskem  sk lepu  g ledališkega zak lada za leto 
1909. (k p rilo g i 242.);

i) o računskem  sk lepu  m elio rac ijskega zak lada za 
leto 1909. (k p rilog i 250.).

Stenographischer Bericht
der einunddreissigsten Sitzung

des krainischen Landtages
in Laibach

am 27. Oktober 1910.

Anwesende : V orsitzender: L andeshauptm ann  
F ranz Edler von Š u k l j e .  R egierungsver
tre te r: K. k. L andespräsiden t F re ih e rr Theo
dor S c h w a r z  und  k. k. B ezirkshauptm ann  
K arl Graf K ü n i g l .  Säm tliche M itglieder 
m it A usnahm e von : Fürstb ischof Dr. Anton 
B o n a v e n t u r a  J e g l i č ,  Exzellenz Josef 
F re ih err von S c h w e g l ,  Ivan Kn e z ,  Josef 
L e n a r č i č ,  Josef T u r  k und  Josef P  o - 
g a č ni k. S chriftfüh rer : Dr. F ranz N o v a k  
und Dr. Ivan Z a j e c .

Tagesordnung.

1. M itteilungen des L and tagspräsid ium s.

2. M ündlicher B erich t des F inanzausschusses:
a) über den R echnungsabsch luss des S taudnerfonds 

fü r  das J a h r  1909 (zur Beilage 249);
b) ü b er den R echnungsabsch luss des L andes

zw angsarbeitshausfonds fü r das J a h r  1909 (zur 
Beilage 240);

c) über die P etition  der V orstellung des F re iin  v. 
L ic liten thu rn 'schen  M ädchenw aisenhauses um  
V erlängerung  der S tipendien, Z uerkennung  von 
A lterszu lagen  den w eltlichen  L eh rerinnen  an  der 
A nsta lt und  um  ständ ige E rhöhung  der J a h re s 
do ta tion  (715/Pet, 716/Pet., 717/Pet.);

d) über die P etition  der R osalia Perco, W itw e nach  
dem  prov. D istrik tsarz te  in  Senosetsch, um  E r
höhung  der G nadenpension (711/Pet.);

e) üb er die Subventionen einigen B ezirksstrassen- 
ausschüssen  (zur Beilage 62 de 1908);

f) über den R echnungsabsch luss des K rankenhaus-, 
Irren h au s-, G ebärhaus- u n d  F indelhausfonds für 
das J a h r  1909 (zur Beilage 239);

g) betreffend die Ü bernahm e d er Im pfungskosten  
auf den S taa t (zur Beilage 251);

h) ü b er den R echnungsabsch luss des T heaterfonds 
fü r  das J a h r  1909 (zur Beilage 242);

i) ü b er den R echnungsabsch luss des M eliorations
fonds fü r das J a h r  1909 (zur Beilage 250);
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3. U stno poročilo  šo lskega odseka:

a) o sam osta lnem  p red lo g u  gosp. poslanca I. H lad
n ik a  in  to v arišev  v zadevi m eščanske šole v 
K rškem  (k p rilo g i 203.);

h) glede razv eljav ljen ja  n ek a te rih  določb zakona z 
dne 25. feb ru a rja  1870. L, dež. zak. št. 11., o šo l
skem  nad zo rstv u  za posam ezne slučaje (k p r i
logi 254.);

c) o p reosnov i c. kr. ru d n išk e  ljudske šole v Id riji 
v sp lošno  javno  ljudsko šolo (k p rilog i 169. 
1. 1906.);

d) g lede d o p u sta  in  nadom estovan ja  ljudsko-šo lsk ih  
učiteljev , k i se udeleže učnega teča ja  za m eščanske 
šole (k p rilo g i 171. 1. 1906.).

4. U stno poročilo  finančnega odseka o uvedbi davščine
od p r ira s tk a  n a  v red n o sti nep rem ičn in  (k p rilog i
262.).

5. U stno poročilo  u p rav n eg a  odseka:

a) o sam osta lnem  pred logu  poslanca L avrenčiča in  
to v a rišev  v zadevi p rav n eg a  v p rašan ja  m eščanske 
korpo rac ije  v K am niku (dež. zb. št. 55.):

b) o sam osta lnem  p red logu  poslanca M andelj a in  
to v a rišev  za u stan o v itev  m esta  živ inozdravn ika 
za sodna o k ra ja  V išnja gora  in  Ž užem berk (dež. 
zb. š t. 56.);

c) o p ro šn ji županstev  občin Išk a  vas, Iška loka in  
Tom išelj za u ravnavo  Iške (755/Pet);

d) o p ro šn ji županstev  Domžale, Ihan, Dol in  Dovsko 
za u ravnavo  Kamniške. B istrice  (744/Pet.);

e) o p ro šn ji žu p an stv a  K rško za podporo  p r i  p re 
ložitv i ceste S enuše—Ravno (234/Pet.);

f) o sam osta lnem  pred logu  poslanca V išn ikarja  in  
to v arišev  g lede p isave k ra jn ih  im en (dež. zb. 
št. 53);

g) o zakonskem  n ač rtu  g lede pogozdovanja zem ljišk ih  
parcel, k i jih  po gozdnem  zakonu n i dolžnost po
gozditi (k p rilo g i 85.).

6. U stno poročilo  finančnega odseka :

aj o p ro šn ji zadruge za zgradbo in  vzdrževanje m osta 
p r i  Z agorju  ob Savi (Pet. 748);

b) o pov išan ju  deželnega p risp ev k a  za s ta ro v rh n išk i 
vodovod (p riloga 263.);

c) o dovo litv i v išjih  nego 20% p rik la d  za cestne n a 
m ene. (p riloga 267);

d) o p ro šn ji „O brtno-kred itne zadruge v L ju b ljan i“ 
za poso jilo  (p riloga 265.);

o) o p ro šn jah  M arjete K obalove za zvišanje pokoj
n ine  in  M arije P eršlo v e  za podporo (Pet. 746 in  
749);

f) o p ro šn ji občine D obrunje za n ad a ljn ji p rispevek  
v p o k ritje  regu lac ijsk ih  in  obram bnih  zagradb 
ob L jub ljan ic i (Pet. 753);

g) o p ro šn ji zd ravstvenega okrožja v R udolfovem  za 
podporo cesarice E lizabete ženski bo ln ic i (Pet. 751);

3. M ündlicher B erich t des Schulausschusses.
a) ü b er den se lbständ igen  A n trag  des H errn  Ab

geordneten  I. H ladn ik  und  Genossen, betreffend 
die B ürgerschu le in  G urkfeld (zur Beilage 203);

b) betreffend  die fallw eise A usse rk raftse tzung  e in i
ger B estim m ungen  des Gesetzes vom 25. F eb ru a r 
1870. L.-G.-B. Nr. 11, betreffend  die S chu laufsich t 
(zur B eilage 254);

c) üb er die U m gestaltung  der W erksvo lksschu le in  
Id ria  in  eine allgem eine öffentliche V olksschule 
(zur Beilage 169 de 1906);

d) betreffend  die B eu rlaubung  u n d  S ubstitu ie rung  
d er den U n te rrich tsk u rs  fü r  B ürgerschu len  besu 
chenden V olksschu lleh rer (zur Beilage 171 de 
1906).

4. M ündlicher B erich t des F inanzausschusses, betre f
fend die E in füh rung  einer W ertzuw achsabgabe von
L iegenschaften  (zur Beilage 262).

5. M ündlicher B erich t des V erw altu n g sau ssch u sses:
a) üb er den se lbständ igen  A ntrag  des A bgeordne

ten  Lavrenčič u n d  Genossen, betreffend  die 
R echtsfrage d er B ürgerko rpo ra tion  in  S tein 
(Landt.-Z. 55);

b) üb er den se lbständ igen  A ntrag  des A bgeordneten  
M andelj u n d  G enossen w egen K reierung  einer 
T ie ra rz tesste lle  fü r  die G erichtsbezirke W eixel- 
b u rg  und  Seisenberg  (Landt.-Z. 56);

c) üb er die P etition  der G em eindeäm ter Iggdorf, 
Igglack und  Tom išelj um  R egu lie rug  der Iška 
(755/Pet.) ;

cl) üb er die P e tition  der G em eindeäm ter D om schale, 
Jauchen , L u stth a l und  Dolsko um  R egulierung  
der S te iner F e istritz  (744/Pet);

e) ü b er die P etition  des G em eindeam tes G urkfeld 
um  S ubvention fü r  die U m legung der S trasse  Se
nuše — Ravno (234/Pet.);

f) ü b er den se lbständ igen  A n trag  des A bgeordne
ten  V išn ikar und  Genossen, be tre ten d  die S chrei
bung der O rstnam en (Landt.-Z. 53);

g) über den G esetzentw urf betreffend  die A uffor
s tung  von G rundparzellen , w elche im  S inne des 
F orstgesetzes d er A uffo rstungspflich t n ic h t u n 
terliegen  (zur Beilage 85.).

6. M ündlicher B erich t des F inanzausschusses:

a) üb er die P etition  der B rückengenossenschaft in 
Sagor a. d. Save (748/Pet.);

b) betreffend  die E rhöhung  des L andesbeitrages fü r 
die O berlaibacher W asserle itung  (zur Beilage 
263);

c) betreffend  die B ew illigung von m eh r als 20% 
U m lagen fü r S trassenzw ecke (zur B eilage 267);

d) über die P etition  der »O brtno-kred itna zadruga« 
in  Laibach um  B ew illigung eines D arlehens (zur 
Beilage 265);

e) üb er die P etition  der M argarete  Kobal um  E r
höhung der P ension  und  der M aria P e rš l um  
eine U n terstü tzu n g  (746/Pet, 749/Pet.);

f) ü b er die P etition  der Gem einde D obrunje um  
einen  w eiteren  B eitrag  zur D eckung der Regulie- 
rungs- und  U ferschu tzbau ten  an  der L aibach 
(753/Pet.);

g) ü b er die P etition  der S a n itä tsd is tr ik tsv e rtre tu n g
in  R udolfsw ert um  S ubvention fü r das K aiserin- 
E lisabeth-S pita l (751/P et.) ; ■
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h) o p ro šn ji Salezijancev na R akovniku za podporo 
k  zgradbi zavoda (723/Pet.);

ij o p ro šn ji vpok. n ad u č ite lja  A ntona Jav o ršk a  za 
p riznan je  nagrade (725/Pet.);

j) o p ro šn ji uč ite ljev  m eščanske šole v P osto jn i za 
za p riznan je  pokojn in  in  s ta ro s tn ih  doklad k a
k o r u č ite ljs tv u  lju d sk ih  šol (736/Pet.);

k) o p ro šn ji vpok. n ad u č ite lja  Jo sip a  M aier j a za p r i
znanje višje pokojnine (742/Pet.);

l) o reso lu c iji „Slom škove podružnice za G orenjsko“ 
za regu lacijo  učite ljsk ih  plač (745/Pet.);

m) o p ro šn ji R udolfa Zdolška, s tro k o v n e g a  u č ite lja  
n a  G rm ski šoli, za vštetev  državne službe v po
kojn ino  (752/Pet.);

n) o p ro šn ji G ašperja G ašperina, vpok. nadučite lja , 
za posledobno p rizn an je  25 °/„ d rag in jske doklade 
n jegovi m eseca m arca 1. 1908. u m rli hče ri Olgi 
Kobav, b ivši u čite ljic i v L jub ljan i (731/Pet.);

o) glede zv išan ja poko jn in  n eka te rim  deželnim  usluž
bencem, ozirom a vdovam  deželnih uslužbencev 
(k p rilog i 266. in  705/Pet., 706 P e t.) ;

p) o p ro šn ji uč ite ljev  n a  m eščanski šo li v K rškem  
za p riznan je  enakih  poko jn in  in  s ta ro s tn ih  doklad 
kak o r u č ite ljs tv u  n a  ljudsk ih  šolah  (Pet./747);

r) o p red logu  finančnega odseka glede p rov izorič
nega p o b iran ja  deželnih p rik lad  1. 1911. (k p rilog i 
257.).

h) über das Gesuch d er S a lesianer in  K roiseneck 
um  U n terstü tzu n g  zum  A usbaue der A nsta lt 
(Pet. 723);

i) üb er das Gesuch des A nton Javoršek , O berlehrers 
a. D., um  Z uerkennung einer R em uneration  (Pet. 
725);

j) über das Gesuch der L eh rer an  der B ürgerschule 
in  A delsberg w egen Z uerkennung  der R uhege
nüsse und  A lterszu lagen , wie dem  L ehrpersonale 
d e r V olksschulen  (Pet. 763);

k) üb er das Gesuch des Josef M aier, O berlehrers a. 
D. um  Z u erkennung  e in er höheren  P ension  
(Pet. 742);

l) über die R esolution  d er »Slom škova podružnica 
za Gorenjsko« w egen R egulierung  der L ehrerge
ha lte  (Pet. 745);

m) über das Gesuch des Rudolf Zdolšek, F ach leh rers  
an  der Schule in  S tauden , um  E in rechnung  der 
im  S taa tsd ienste  zugebrach ten  D ienstzeit in  die 
P ension  (Pet. 752);

n) über das Gesuch des K aspar G ašperin, Oberleh
re rs  a. D., um  n ach träg lich e  Z uerkennung  einer 
25% T euerungszulage se iner im  M ärz 1908 ver
sto rbenen  T ochter Olga Kobav, gew esenen L eh
re rin  in  L aibach (Pet. 731);

o) betreffend  die E rhöhung  der R uhegenüsse fü r 
einige pension ierte  L andesbedienste te , resp. E r
höhung  ein iger W itw enpensionen  (Beilage 266 
und  Pet. 705, 706);

p) ü b er das Gesuch der L ehrer an der B ürgerschu le 
in  G urkfeld w egen Z u erkennung  d era rtig e r  R u
hegenüsse und  A lterszu lagen  wie dem  L eh rp er
sonale der V olksschulen  (Pet./747);

r) ü b er den A n trag  des F inanzausschusses betre f
fend die p rov isorische E inhebung  der L andes
um lagen im Jah re  1911 (zur Beilage 257).

Začetek seje ob 3. uri 40 minut popoludne. Beginn der Sitzung um 3 Uhr 40 Minuten
nachmittags.
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Deželni glavar:
Ivonš ta tu jem  sklepčnost visoke zib orni c e 

in u tv a r j am  sejo.
Z ap isn ikarja  s ta  danes gospoda poslanca 

dr. Zaje in  dr. Novak. P rosim  ju, da zavzam e
ta  svoja sedeža. (Zgodi se. — Geschieht.)

1. Naznanila deželnozborskega predsedstva: 
1. Mitteilungen des Landtagspräsidium s:

Čast m i je n azn a n iti visoki (zbornici, da 
sem preje l od deželnega predse d,niištva tole 
pism o (bere — liest):

»C. kr. deželno predsednilštvo za K ran j
sko. 2500/pr.

L j u b l j a n a ,  dne 24. ok tob ra  1910.
P reblagorodnem u gospodu F ran u  plem e

n item u  Šukljetu , vitezu Leopoldovega reda, 
deželnem u g lavarju , c. kr. dvornem u svetniku 
v p. itd.

v
L j u b l j a n i .

Na Naj višje povelje jav ljam  V ašem u Pre- 
b lagorodju  n a  ukaz gospoda, c. kr. m in is tra  za 
no tran je  s tv a ri z dne 20. ok tobra  tega leta, 
št. 10.611/M. J .’ N aj v išjo  -zahvalo za vdanostno 
izjavo (Poslanci ustanejo  — Die A bgeordneten 
erheben sich.), k i jo je izrazil povodom  N aj
višjega im en d an a  dne 4. -oktobra kot n am est
n ik  V ašega Prebilagorodlja gospod deželni od 
bornik d r. Evgen Lam pe v im enu dežele in  
n jen ih  zastopnikov.

Obenem prosim  Vaše Preiblagor-odje, da 
daste  N ajvišjo  zahvalo  n a  znanje zastopnikom  
deželnega -zbora in  deželnega -odbora k ra n j
skega.

Vaše Preblagoro-dje blagovoli sprejeti 
izraz m ojega -odličnega spoštovanja.

C. kr. deželni p re d se d n ik :
Schwarz.«

Visoka zbornica je ta  p-o-jav cesarske m i
losti s hvaležno vdanostjo  vzela n a  znanje.

P rosim  gospoda ,zap isn ikar j a dr. Novaka, 
da p rečita  sam osta ln i predlog, k i m i je d-olšel 
od s tra n i gospoda poslanca dr. K reka in  to
varišev.

Zapisnikar dr. Novak:
(bere — liest:)

»S a  m o s t a l n i  p r e d i  -o g 
-dr. K reka in  tovarišev.

Deželni zbor skleni:
D eželnem u odboru se naroča, naj p o - 

s t a v o ,  t i č - o č o  s e  - o d v e z e  d a v š č i n  v 
d e n a r j i h  i n  r e č e h  z a  c e r k v e ,  ž u p 

n i j e  i n  n j i h  - o r g a n e  p redela  izkušn jam  
prim erno  in  naj z lasti § 13. izpreimeni v zrni slu 
dvak ra tnega  sklepa deželnega zbora te r j-o 
predloži v bodočem zasedan ju  deželnem u 
zboru.

V L jubljani, dne 27. -oktobra 1910.

Dr. K rek 1. r., dr. Zajc 1. r., Kohl 1. r., dr. Šu
šteršič 1. r., M. D im nik 1. r„ Zabret 1. r.,
M atjašič 1. r., R avnikar 1. r., J. H ladn ik  1. r„
dr. Ž itnik 1. r., J. Lavrenčič 1. r., Lam pe 1. r„ 
Fr. D em šar 1. r., B. M. P erhavc 1. r., L F iber
1. r., Povše 1. r., M andelj '1. r., D robnič 1. r.,

Jarc  1. r.«

Deželni glavar:
Predlog je zadostno p-odpisan in  jaz  ga 

i-zroičam upravnem u -odseku.
Potem je izročil gosp-od poslanec P-ovše s 

tovajriiši n u jn i predlog, katerega pr-osi-m,, da 
izvoli pre-čitati g-osp-od zap isn ik ar dr. Zajc.

Zapisnikar dr. Zajc:
(bere — liest:)

» N u j n i  p r e d l o g
po-sl. Povše in  tovarišev v zadevi n am erav a
nega dovoljen ja  za  7% izvi-šanih prevoznih  
tarif-ov n a  Južni železnici.

Vis-oki deželni zb o r!
Vizite p ro tes tu  k ran jsk eg a  deželnega z a 

stopa in d rug ih  dežel, ležečih oh Južn i želez
nici nam erava m in istrstvo  pon-oviti dovoljenje 
Južn i železnici, da sme 7% zvišane prevozne 
tarife  tu d i za p rihodnje leto- pobirati.

P ro ti tej dovolitvi m o ra  deželni zb-or 
najodločneje ugovarja ti in  deželnem u odboru 
se naroča, d a  takoj sporoči m in istrs tvu  naj- 
odločnejši ugovor deželnega izbora k ran jskega  
pro ti n am eravan i d-ov-olitvi.

V L jubljani, 27. oktobra 1910.

Povše 1. r„ Ž itn ik  1. r., J. M andelj 1. r., Šu
šteršič 1. r., D u lar 1. r., Zabret 1. r., J L av
renčič 1. r., dr. Pegan  1. r„ M. D im nik 1. r., 
Lam pe 1. r., Drobnič 1. r., dr. Zajc 1. r., dr. K rek 
1. r., I. Pi-ber 1. r., B. M. Perhav-c 1. r., Fr. Dem 

šar 1. r., Jarc  1. r„ Jak lič  1. r.«

Deželni glavar:

Glede tega predl-oga bom dal koncem  seje 
po k-ončanem dnevnem  redu  gospodu p red 
lagate lju  besedo v u tem eljevanje nujnosti.
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D alje sem prejel nujini predlog gospoda 
poslanca Gamgla in tovarišev.

P rosim  gospoda zap isn ikarja  dr. Novaka, 
da p rečita  ta  predlog.

Zapisnikar dr. Novak:
(bere — liest:)

»N u  j- n  i p r e d l o g
poslanca E. G a n  g l  a  in  tovarišev.

Deželni zbor skleni:
C. kr. deželna v lada se poživlja, da čim- 

prej razpiše ikomffisiioualno (razpravo n a  licu 
m esta  za regulacijo  potoka Niikave skozi m e
sto Idrijo  po načrtih , k i jih  je n ap rav il deželni 
stavbni u rad  in  jih  deželni odbor predložil že 
m eseca feb ruarja  le tos c. kr. deželni v lad i v 
presojo.

V form alnem  oziru se pred laga, d a  se po 
določilu § 22 poslovnika odkaže ta  n u jn i p red 
log upravnem u odseku, k i naj o njem  ustno  
poroča v p rihodn ji seji deželnega zbora.

V L jubljani, dne 27. oktobra 1910.

E. G angl 1. r., dr. Ivan  Tavčar 1. r., d r. F ran  
Novak 1. r., dr. T riller 1. r., F r  V išn ikar 1. r., 

d r. J. V ilfan 1. r„ Ciril P irc  1. r.«

Deželni glavar:
T udi gospod poslanec Ganigl dobi koncem  

seje besedo v u tem eljevanje nuljinosti.
Potem  je došla in terp e lac ija  gospoda po

slanca P erh av ca  in  tovarišev glede neznosno 
slabih  d ržavn ih  cest n a  V ipavskem . (Glej do
datek. — Siehe A nhang.) Ta gospod poslanec 
in  tovariši vp rašajo  gospoda deželnega p red 
sednika

»1. a li je n jem u znano, zakaj se n i za 
zboljšanje d ržavn ih  cest n ič  storilo, in

2. kdaj se bo sploh v ta  nam en  kaj s to 
rilo.«

Izročam  to  in terpelacijo  gospodu dežel
nem u predsedniku .

In  sedaj pride n a  vrsto  točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
a) o računskem sklepu grmskega za

klada za leto 1909 (k prilogi 249).
2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus

ses:
a) über den Rechnungsabschluß des 

Staudnerfonds für das Jahr 1909 (zur 
Beilage 249).

Ich ersuche d en  'H errn B erich te rs ta tte r  
Grafen M argheri die V erhandlung  einzuleiten.

Berichterstatter Graf Margheri:
Hohes H a u s! Eis ist m ir die Aufgabe zuteil 

gew orden, nom ine des F inanzausschusses dem 
hohen H ause über R echnungsabschlüsse des 
S taudnerfonds für das  J a h r  1909 zu be
rich ten . G erade so, wie in  den bereits vor
gebrachten  R echnungsabschlüssen, handelt 
es sich auch  h ie r um  eine ganze Reihe von 
Zahlen, deren V erlesung von keiner großen 
B edeutung w äre. Ich erlaube m ir daher, sie 
n u r  w ie in  früheren  Fällen  zu  bitten, den Be
rich t des L andesausschusses in  d ie  H and zu 
nehm en und  ich bin dann  zu jeder etw a ge
w ünsch ten  A ufk lärung  bereit. Im  übrigen 
glaube ich m ich d a rau f beschränken  zu kön
nen, den B eschluß des F inanzausschusses 
zur A nnahm e zu em pfehlen.

Der A ntrag  la u te t (bere — liest):
»Der hohe L andtag  wolle beschließen:
Die R echnungsabschlüsse des Staiudner- 

fonds für das Ja h r 1909 w erden nach den 
vom L andesausschusse vorgelegten B erichte 
genehm igt!«

Deželni glavar:
D ebata je  o t vor j ena. K besedi se je og la

sil gospod poslanec župnik  H ladnik.

Poslanec Hladnik:
Visoka zbohpica! Gospod poročevalec k a r 

na  k ra tko  predlaga, da n a j se vzame ta  r a 
čunski zaključek grm ske šole za leto 1909. na 
znanje. Jaiz hi si vendar dovolil, prodno se 
visoka zborn ica odloči za ta  predlog, iz raziti 
nekatere pom isleke. N ajprej bi si jaz  dovolil 
visoko zbornico opozoriti n a  ra č u n  o gospo
darsk ih  panogah  vitaorejske iln poljedelske 
šole na Grmu. Iz tega  računa , k i je  razviden  
n a  s tran i 6. in 7., priloge 249, jaz v id im  š te 
vilke, katere  m e n ekako  s strahom  navdajajo . 
N a s tran i 6. in  7. vidim, da so n ekatere  gospo
darske panoge n a  tern km etijskem  gospodar
stvu  popolnom a pasivne in  d a  je n a  p rim er 
pri vimoreji, potem  p a  p ri živinoreji in  p ri v i
narstvu  gospodarstvo km etijske šole za 5067 K 
52 vin. n a  izgubi, splošno p a  je n a  izgubi za 
2490 K 92 vin. Jaz opozarjam  n a  to, slavna 
gospoda, d a  je bilo le to  1909 posebno ugodno 
leto, katero  se n ik a k o r ne da p rim erja ti teko
čem u letu. Res vidim , d a  je tu k a j precej za- 
račun jeno  za  investicije, n am reč  5398 K, toda 
ja:z n a  d ru g i s tran i zopet vidim , d a  n i izka
zanega n ikako ršnega  odb itka  :za porabo in 
izgubo p ri in ven tarju , k a te ra  je gotovo p ri 
vsakem  gospodarstvu. D andanes se vedno 
bere in  se očita  km etovalcem , da  oni preveč 
odirajo komsumente, da  k m etija  nese, da 
im ajo km etje  velik dobiček od svojega gospo
darstva. Jaz kažem  samo n a  ta  račun  kme-
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tijske šole. N a km etijsk i šoli so vse mogoče 
ugodnosti za gospodarske panoge dobiti. 
Prvič je šo la  blizu m esta, d ru g ič  so zem ljišča 
dobra, tre tjič  so p rav  cenene delavske moči, 
delali so večinom a kaznjenci, k i delajo za nizko 
dnevno plačo in  potem  p a  še učenci, čisto brez
plačno, tu d i m arsikaj delajo in, k a r  je pogla
vitno, p ri tem  gospodarstvu  je s trokovnjaško  
vodstvo, vodijo gospodarstvo ljudje, ki so v 
gospodarstvu  in  km etijstvu  sploh posebno 
izvežbani. Torej n i nobene reči, k a te ra  bi m o
gla. izgovarja ti ta  račun , da je tako pasiven. 
Če torej ta  šola, ki im a vse ugodnosti in ki 
im a tako izvežbane moči, pasivno dela, kaj 
naj šele m islim  o km etih , k i n im ajo  nič tak ih  
ugodnosti in  k a te ri p reb ivajo  m orda daleč od 
trga, k je r b i lahko  p rodaja li svoje pridelke. 
Jaz im am  v ro k ah  izvest je neke km etijske 
šole na šv icarskem . Nekoliko je sicer večje 
dotieno gospodarstvo, am pak  je vedno 
aktivno. T ukaj im am  'zaključek za leto 1908/9, 
k a te ri kaJže, d a  je šo la ak tivna  za  10.000 fran 
kov. Torej to je čisto  drugačen  rezu lta t, kakor 
ga p a  vidim o p ri nas  v km etijsk i šoli. Torej 
bi jaz prosil in  apeliral, d a  n a j bi n a š  deželni 
odbor posebno pozornost obračal n a  gospo
darstvo te šole, da  b i ta  šola res tu d i pri go
spodarstvu  se tako -oibnašala, da bi b ila  lahko 
vzor km etsk im  fantom , ki so ravno iiz sred 
n jih  posestev tam kaj n a  pouku, da  bodo vi
deli, kako je treba gospodariti, d a  ne bo p re 
več izgube. Ako se pa tak o  gospodari in se 
zah teva vedno novih stro jev  itd., bo vsak 
km ečki fan t rekel: Jaz gospodariti n a  noben 
način  ne m orem , ra jše  vse pustim , ker bi im el 
od km etije  sam o izgubo, in  se posvetim  k a 
kem u d rugem u poklicu. Če pogledam o ra č u n 
sk i sklep, vidim o, d a  znaša p rim an jk lja j 
46.150 K. Vse polno- se je  izdalo za poprave, 
ki niso  tako nujne , tako  n. pr. s tanovan ja  za 
vinske p rak tik an te , dalije kon jsk i hlev, potem  
trosk i za nak u p  Škarij in  nožev, k a r  so doslej 
fan tje vedno sam i kupovali. Sedaj pa gre vse 
n a  raču n  deželnega fonda. Ne s tav i j am  nobe
nega konk re tnega  predloga, am pak  prav  to
plo priporočam , d a  naj deižel-ni -odbor posebno 
pozornost ob rača  n a  gospodarstvo, da ne bo 
ta  šola preveč obrem enila n ašega  deželnega 
fonda.

D eželni glavar:
Do besede pride gospod poslanec grof 

Barbo.
Abgeordneter Graf Barbo:

Der geehrte H err V orredner h a t be
m ängelt, d aß  die W irtsch aft in  S tauden 
passiv  ist, und  er h a t die A ufforderung an 
den L andesausschuß  gerichtet, er möge die
sem Ü belstande abhelfen. Es is t ja  begreif
lich, daß m a n  den W unsch  hat, daß die W irt

schaft m ehr tragen  w ürde, a lle in  eines m uß 
m an -sich vor Augen halten , daß die -Schule 
in  e rs te r Linie eigentlich n ich t d azu  da  ist, 
dam it m it derselben hohe E rträge  erzielt 
w erden, sondern daß es sich vor allem  um  
ein D em onstrationsdhjek;t handelt, imjit w el
chem  es n ie m öglich ist, ,solche w irtsch a ft
liche Vorteile zu erreichen wie m it anderen  
Besitzen, h insich tlich  deren B ew irtschaftung  
einzig und  allein  die R ücksicht au f die Ren
tab ilitä t m aßgebend ist. Ich gehe dem H errn  
V orredner vollkom m en recht, w enn er m eint, 
daß  unnötige A usgaben zu  verm eiden  sind. 
A uch ich (selbst hin im m er (gegen die E in 
fü h rung  von Dingen, die fü r d en  bäuerlichen  
B esitzer keinen W ert halben. Aber ein ge
w isses Maß m uß  m an  doch vor A ugen haben. 
Ich m öchte da nu r auf ändere L änder h in 
weisen, wo derlei landw irtschaftliche  Schulen 
noch bedeutend  m ehr kosten  als uns die 
S taudnerschule. W enn Sie übrigens die von 
der B uchhaltung  ausgestellte  E rtragsberech 
nung  sich ansehen, w elche freilich dem  ge
d ruck ten  B erichte n ic h t helllegt, so w erden 
Sie sehen, daß die W irtschaft eigentlich ak tiv  
ist, n u r  kom m t dies in der gedruck ten  Bei
lage n ich t so zum  A usdrucke. D er H err Vor
red n er h a t  getadelt, d aß  verschiedene N eu
bauten ausgeführt w orden seien. So findet er 
die R egulierung des Stalles überflüssig. Von 
an derer Seite is t w ieder getadelt w orden, daß 
der -Stall in  S tauden  den m odernen  A nforde
rungen  n ich t en tsp rich t und  daß der L andes
ausschuß, der d u rch  seine Leute im  ganzen 
Lande herum  predigen läßt, wie Ställe a u s
sehen sollen, wie die V entilation, die Jauchen- 
kanälle  aussehen  sollen, an  seiner eigenen 
A nstalt n ich ts  von allem  dem d u rchgefüh rt 
w issen will. Da ist also ein A usgleich sehr 
schw er zu  finden, m an m uß in  der M itte blei
ben, luxuriöse Sachen perhorresziere ich, aber 
w as als Deim-omstrationsobjekt no tw endig  ist, 
das m uß  durchgefüh rt w erden. W ir v eran 
sta lten  S tudienreisen  nach  der Schweiz, n u r 
dam it die Leute Objekte sehen, wie -sie seien 
sollen. E in Kolchos Objekt so ll -auch die 
S taudnerschu le sein, dam it w ir d o rt Beispiele 
haben. W eiters h a t der geehrte V orredner die 
H erstellung  von W-dhinräu m en  jim W inzer- 
hause fü r die W ein h au p rak tik an ten  getadelt. 
Diese Sache h a t jedoch einen p rak tisch en  
H in tergrund . Es m angelt in  d e r  Gegend von 
R udolfsw ert, sowie ja  ü b erh au p t im  -ganzen 
Lande an A rbeitskräften , u n d  so is t es n ich t 
möglich, die A nsta ltsw eingärten  so zu  be
arbeiten , wie dies notw endig w äre. D am it 
sich d as  ändert, sind -Stellen von W einbau- 
P rak tik an ten  ausgeschrieben w orden, welche 
irn W inzerhause w ohnen können  und  m it 
w elchen (billige u n d  gute A rbeitskräfte  ge
w onnen w erden w ürden. Die betreffende Aus-
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läge is t also 'gewiß eine fruchtbringende. D ann 
hat, der H err V orredner getadelt, daß das 
Land den Schülern  Scheerein und  Messer 
kauft, w elche frü h er von den Schülern  selbst 
angeschafft w urden. W ir m üssen  aber, meine 
H erren, d a rau f sehen, dah auch Söhne von 
k leinen B auern  in  die Schule h inein  kom m en 
und  fü r diese is t eine solche A usgabe fü r In 
strum en te  schon eine se h r  em pfindliche. Es 
is t also berechtigt, daß sie dieselben vom 
Lande bekom m en u nd  daß diese In strum en te  
den Schülern  beim A ustritte  kostenlos über
lassen w erden. Auch diese A uslage ist also 
gewiß keine ungerechtfertigte,. Im  übrigen 
w iederhole ich nochm als, daß die Schule vor 
allem  n ic h t als ein E rtragsob jek t, sondern  in 
e rste r Linie als D em onstrationsobjekt in  Be
trach t kom m t und daß sie fü r alle W irt
schaftszw eige eingerich tet sein muß, n ich t 
bloß fü r gew inhbirihgende. Der G artenbau 
beispielsweise ist k o n stan t passiv. Passiv  bis 
1500 K im  Jahre, aber sollen w ir deshalb den 
G arten aufgeben? Das geh t doch n ich t an. 
Man is t also gezw ungen, auch solche Sachen 
beizubehalten, tro tzdem  m an  die Überzeu
gung  hat, daß sie verlustb ringend  sind.

Deželni glavar:
Besedo im a gospod poslanec dr. Krek.

Poslanec dr. Krek:
Visoka zbornica! Stvar, k i jo je sprožil 

gospod tovariš H ladnik, je  silno važna. Letos 
se je poljedelski svet ravno s tem  vprašan jem  
bavil. V se ji poljedelskega sveta se je obrav
navalo vprašanje , kako na j se preosnujejo 
naše poljedelske šole od n a jm an jš ih  do n a j
višjih, da bodo poleg tehničnega pouka n u 
dile gojencem  tud i kom ercije ln i pouk. Nagla- 
šalo se je in  posebno je povdarja l to načelo 
bivši po ljedelsk i m in iste r Bras, da  je ravno 
pri poljedelsk ih  šo lah  v naši državi velika 
hiba, ker se kom ercije ln i p la ti ne posveča tista  
pozornost, kak o r bi bilo treba.

Tako je tu d i z naJšo grm sko šolo, k i ne 
izvršuje nam ena, kak o r g a  im ajo poljedelske 
šole. Vzrok tem u je, da se n a  v isokih  km etijsk ih  
šolah, k je r se n aš i ljud je  učijo za profesorje 
n a  km etijsk ih  šolah, ne podaje kom ercijelni 
pouk. To se godi sam o n a  visokih gozdnih 
šolah, n a  šo lah  ,za km etijstvo pa  ne. S tem  
načelom, da je treba  trgovski p la ti posvetiti 
več pozornosti, s tem  je že tud i odgovorjeno 
besedam  gospoda predgovorn ika  grofa Barbota, 
ki je trdil, da im a grm ska šola samo bolj de
m onstracijsk i nam en  in ne strožje gospodar
skega nam ena. P ri vzgoji m lad ih  fantov iza 
kmetijiske nam ene se pa m ora ravno tud i na  
to g ledati, da se pri n jih  vzgoji tisto, k a r  je

pri km etu  najprvo, in to je trgovski duh in 
ravno v lem  oziru je dem onstracije m anjkalo  
na  Grmu. Mladi fan t se m ora v šoli učiti k a l
kulacije, kako je najbolj v d en ar sp rav lja ti 
p ridelke in zato m ora biti gospodarstvo na ta 
ki šoli ne samo aktivno, am pak tu d i kolikor 
mogoče p lo donosno. Gospod predgovornik
grof Barb o je trd il, da km etijske šole v d ru 
gih av s trijsk ih  deželah še veliko več stanejo, 
kak o r nas n aša  g rm ska  šola. V tem  im a prav, 
am pak  mi im am o ralzun v A vstriji tudi še 
drugod napredne šole, na  p rim er v Švici in 
tam  iščimo vzgledov. V saka poljedelska šola 
tem elji tam  na tem, da se takorekoč sam a 
vzdržuje. Tam  je kom ercijelni p la ti to lika po
zornost posvečena, da šola ne samo ne p ome
n ja  nobenega brem ena za deželo, am pak sko
ra j dobiček. P redm et je seveda preveč važen, 
da bi se dal že danes k a r  tako k ra tko  obde
lati, in  zato sem se nam enil stav iti za danes 
samo neko resolucijo deželnem u odboru, ki 
bo v zadevi seveda m oral poročati deželnem u 
izboru in  dati priložnost, da bomo še govorili 
o tem, in ta  resolucija, katero  hočem staviti, 
se glasi tako-le (bere — liest):

»Deželnemu odboru se naroča, da po n a
čelih, sp re je tih  v poljedelskem  svetu n a  šoli 
na Grm u preosnuje pouk in gospodarstvo v 
svrho trgovske izobrazbe.«

Deželni glavar:

Želi še kdo besede?
Gospod poslanec grof B ar bo im a besedo.

Abgeordneter Graf Barbo:

Hohes H aus! Ich gebe dem  geehrten  u n 
m itte lbaren  H errn  V orredner vollkom m en 
recht, w elcher gesagt hat, daß in Ö sterreich 
an  allen  landw irtschaftlichen  Schulen auch 
die kaufm ännische A usbildung u nd  die K al
ku la tion  B erücksichtigung finden, m üßten. 
Ich selbst habe das auch  schon einm al, w enn 
ich n ich t irre, w ar es im  Jah re  1902, im  Ab
geordnetenhanse  angeführt. W as die Reso
lu tion  betrifft, so habe ich n ich ts  gegen d ie 
selbe, ich werde auch dafü r stim m en, m öchte 
aber n u r bem erken, daß ich  entsprechend 
dieser m einer A nschauung bereits dem Di
rek to r in S tauden  den A uftrag1 erte ilt habe, 
beim  landw irtschaftlichen  U nterrich te  die 
K alkulation  ja  n ic h t zu vergessen und  n a 
m en tlich  bei der B etriebslehre das H au p t
augenm erk  d arau f zu legen, da alle Demon
stra tionen  n ich t viel nützen, w enn der Schü
ler n ich t auch  die R entabilitä tsberechnung 
anstellt. N ur dann  s ind  vom U nterrich te 
dauernde Erfolge zu erw arten.
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Deželni glavar:
Želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and mjeldet 

sich.)
Ker ne, je debata  sk lenjena.
Ich ers-uche den H errn  B erich tersta tte r, 

das Schlußw ort zu ergreifen.

Berichterstatter Graf Margheri:

Hohes H a u s ! Vom ersten  H errn R edner 
w urden  m ehrere Z iffern des vorgelegten 
R echnungsabschlusses k r it is ie r t u nd  dabei 
w urde hervorgehoben, daß m ehrere Zweige 
der L andw irtschaft an  der S taudnerschu le  
keinen E rtra g  gegeben haben. D aru n te r h a t 
er auch den W einbau  angefüh rt. Speziell 
w as den W einbau  anbelangt, m öchte ich be
m erken, daß die Ziffern eines einzigen Jah res 
in der R ichtung n ich t genügen, sondern  daß 
eine längere Reihe von Jah ren  in  B etrach t 
gezogen w erden m üßte. In  den le tzten  Jah ren  
w ar der W einbau noch ziem lich ren tabell, wie 
sich aber die Sache in  den einzelnen Jah ren  
darste llt, das ist denn doch verschieden. Daß 
M usterw irtschaften  n ich t den größten E rtra g  
abw erfen, is t eine- bek an n te  Tatsache, u nd  
doch m uß S tauden  als M usteransta lt au f
rech t e rha lten  bleiben. Im  übrigen m öchte ich 
n u r  d arau f hinw eisen, daß seitens des H errn  
R eferenten des L andesausschusses die A n
regungen der übrigen beiden H erren  Vor
red n er bereits zu r K enntnis genom m en w u r 
den u nd  da  diese A nregungen eigentlich  den 
R echnungsabschluß  als solchen n ich t ta n 
gieren, so erlaube ich  m ir dah er n u r  noch 
nochm als -den A ntrag  des F inanzausschusses 
ih re r  A nnahm e zu em pfehlen.

Deželni glavar:

Mi bomo sedaj glasovali, in sicer n a jp re j 
o predlogu finančnega odseka, da se raču n sk i 
-zaključki grm skega zak lada  iza let-o 1909 p-o 
nasvetu  deželnega odbora Vzamejo na  znanje.

Gospodje, k i pritrdijo- tem u  predlogu, naj 
blagovolijo- ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto-.

In  sedaj prosim  g lasovati še  o reso luciji 
gospoda poslanca dr. Kreka. Ali se /želi, d a  
j-o še en k ra t prečitam . (Klici — Rufe: »Nel«)

Ne, torej prosim  -glasovati.
Gospodje, k i p ritrju je te  resoluciji, prosim  

ostan ite .
(Z-g-odi se. — Geschieht.)

XXXI. S itzung am  27. O ktober 1910.

Sprejeto, in  s tem  je rešena ta  točka dnev
nega reda.

Na vrsto p ride  točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
b) o računskem sklepu zaklada deželne 

prisilne delavnice za leto 1909 (k p r i
logi 240).

2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus
ses:

b) über den Rechnungsabschluß des 
Landeszwangsarbeitshausfonds für 
das Jahr 1909 (zur Beilage 240).

Berichterstatter Graf Margheri:
Hohes H aus! Der R echnungsabschluß fü r 

das Z w angsarbeitshaus pro 190,9 lieg t h ier 
vor, u nd  diejenigen H erren, die sich um  die 
Sache in teressiert haben, haben den B ericht 
gewiß schon selbst durchgelesen, so daß ich 
m ich der N otw endigkeit einer V erlesung von 
Ziffern für enthoben halte. Ich erlaube m ir 
daher n u r  dem hohen H ause den A ntrag  des 
F inanzausschusses vorzulegen, w elcher lau te t 
(bere — liest):

»Der hohe- L and tag  wolle beschließen:
D er R echnungsabschluß des Zw angs

arbeitshausfonds fü r das J a h r  1909 w ird 
nach  den vom L andesausschusse vorgelegten 
B erichte genehm igt.«

Deželni glavar:
D ebata je o tvor j ena, k besedi se je -oglasil 

gospod poslanec dr. Novak.

Poslanec dr. Novak:
Visoka zbornica! S-o gotove parole hvale

vredne, k i se opravičeno postav ljajo  v svet in 
od k a te rih  -opravičeno pričaku je  -občinstvo in 
posebno udeleženci, da jim  slede dejan ja, 
k a te ra  dotičnim  teoretičn im  vzklikom  daj-o 
potem  k ri in  meso. Rešitev m alega obrtnika, 
p-odpora domače industrije , dom ačega 'obrt
nega stanu , to so točke, k i se n ah a ja jo  n a  p ro
g ram u  skoro vseh po-litični-h s tran k  v državi 
in  deželi. T aka je teorija, gospoda m oja, v 
p rak s i pa se m i izdi, da se ne sledi vedno tem  
parolam . Po m ojem  m nenju  je p ris iln a  de
lavn ica  v L jub ljan i nek zavod, k i j e  seveda kot 
tak  skrajno  potreben v deželi, k i pa im a to 
slabo hibo na  sebi, da dela nelojalno- k o n k u 
renco obrtn ištvu  in  in d ustriji. Znano je n a m 
reč, da  se- p risilne delavnice bavijo- tu d i «z izvr
ševanjem  izdelkov in d u strije  in -obrti in  s tem  
se obrtn ikom  in industrijcem  dela k o n k u 
renca. M nenja se,m pa, da p ris iln a  delavnica
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ni .za to ustanovljena, da dela tako k o n k u 
renco, n iti je ne bi sm ela delati. P ro ti izvrše
vanju  ob rtn ih  in  in d u strijsk ih  izdelkov v p r i
silni delavnici se je opetovano povzdignil glas 
v n a š i deželi. Jaz  sem v tem  oziru v položaju, 
sklicevati se n a  podpredsedn ika  trgovske 
in obrtne .zbornice gospoda Ivana K regarja, 
odličnega č lan a  Vaše s tranke, k i je le ta  1906 
v trgovski .zbornici poročal o točki dnevnega 
reda, tičoči se izvrševan ja izdelkov obrti in 
indu strije , s ka terim  se  p r is iln a  delavnica 
peča, in  ki je rekel, da boj p ro ti p risiln i delav
nici že tr a ja  25 let, da so čevljarji, k ro jač i in 
d rugi že nebno j peticiji poslali n a  deželni -zbor, 
da pa deželni zbor n ičesar ni storil, da bi se 
bilo ustreglo  upravičenim  njihovim  željam . 
In ne samo trgovska .zbornica k ran jska , 
am pak tud i poslanska zbornica v državnem  
zboru je to vp rašan je  razm otriva la  in  kolikor 
m l je znano, je pododbor obrtnega odseka po
slanske zbornice sklenil to resolucijo, da se 
v lada pozivi j e, u red iti delo v p ris iln ih  delav
n icah tako, da se dela, k i spadajo v industrijo  
in obrt, ko likor mogoče opu-ste, če jih  pa. k ak a  
p riva tna  oseba, ali k a k a  družba hoče dati izvr
ševati v p risiln i delavnici, tedaj naj se za delo 
zahteva tako plačilo, k ak o r so cene za izvrše
vanje dotičnili izdelkov v tistem  k ra ju  obi
čajne. K aznjenci in prisiljene! naj se sistem a
tično pečajo le s poljsk im i in m elioracijskim i 
deli, s pogozdovanjem  K rasa, s cestnim i zgrad
bami, poljedelskim i deli na p rim er v Dalm aciji, 
ali pa naj se porabljajo  p ri delih hipne pomoči. 
Izdelovanje v obrt in  in d u s trijo  spadajočih 
izdelkov naj se tu d i p r i vseh državnih  n a 
bavah  opusti. Tako reso lucija, katero  j e- skle
nil pododbor o b rtnega  odseka  poslanske zbor
nice. In  up rav ičena se mi zdi ta  resolucija. 
P riznavam , d a  se m ora p ris il j encem  o d kaza ti 
delo, m islim  pa, da se da  s temi, poljskim i 
in m elio racijsk im i deli. v zadostn i m e ri za
posliti p risil j ence, v kolikor se p a  to  ne da, 
se mora. n a jti tako  p-ot, da se ne bo po nepo
trebnem  delala k riv ica  obrtn ikom  in  in d u 
strij cem. P ritožu je  se in  concreto tv rd k a  za 
izdelavo vrečic. Jaz n im am  nobenega vzroka 
se specijel.no za to tvrdko potegovati, pa. gre 
se za p rincip  in  v tem  oziru  m oram  reči, da 
je n je n a  pritožba ravno tako  upravičena, kakor 
pritožba d ru g ih  obrtn ikov  in  in d u strij cev.

P rep ričan  sem, visoka zbornica, da  go
spodje uvide vate položaj, kak o r sem ga, n a 
slikal in  da boste glasovali za resolucijo-, ki 
si jo dovoljujem  stav iti in k i se g lasi (bere 
— liest):

»Deželni odbor se poživlja, naj uk rene vse 
potrebno, da se v deželni p risiln i delavnici 
kolikor mogoče ©puste dela, ki spadajo  v 
i n d u s t r i j o  i n  o b r t ,  oziroma- da se ta  
dela omeje n a  potrebščine prisilne delavnice 
same.«

D eželni glavar:

K besedi je nadalje  oglasen 'gospod po
slanec M andelj.

Poslanec M andelj:
Visoka zbornica! R ačunski sklep prisilne 

delavnice s svojim  velik im  deficitom  n a rav 
nost izziva kritiko , k a jti od le ta do le ta  večji 
deficit, to je stvar, k i m ora človeka siliti k 
razm išljevan ju  osobito že zarad i tega, ker 
prejšnja, le ta  je izkazoval ta  deželni zavod 
prebitek. V endar se pa v to- s tv a r ne bom 
spuščal, ker bi lahko tudi zav-odove-mu refe
ren tu  kako krivico delal in ker im am o tuka j 
številke, glede k a te rih  ne m orem  n ajti, ali je 
m oja k ritik a  v tem  oziru  up rav ičena ali ne. 
Zato bi se om ejil samo n a  eno zadevo, katero  
je omenil gospod tovariš- dr. Novak, nam reč, 
da se ravno glede in d u strija ln eg a  dela v p r i
siln i delavnici ne dela, tako, kak o r bi se lahko 
delalo. P ritožuje  se tuka j ena in d u strijsk a  
tvrdka, da  se dela v p risiln i delavnici po 
cenah, katere  n iso  dnevne cene za druge de
lavce v m estu  in okolici in  trd i se, da zasluži 
en p risil j en ec n a  mesec celo do 30 K. Go
spodje, to je malo, k a jti dandanes navaden  
delavec zasluži najm an j 2 K in  ne 1 K n a  dan 
in te tak im i delavci m ora  razpo lagati in d u 
strija , ki stopi v dotiko s prisilno delavnico 
in s tem i cenam i n i mogoče izhajati. Zato- bi 
priporočal, da se dotična pogodba revidira, ne 
stav ljam  pa v lem  oziru  nobenega k onk re t
nega predloga.

Deželni glavar:
Do besede pride sedaj -gospod poslanec 

grof Ba.rbo.
H err Graf Earbo h a t das W ort.

Abgeordneter Graf Barbo:

Hohes H a u s! Es ist, wie dies auch schon 
der geehrte H err V orredner Dr. Novak ange
fü h rt hat, w iederholt h ier im  hohen H ause 
darüber Beschwerde geführt w orden, daß in 
der Zw angsarbeitsa-nsta lt zuviel gewerbliche 
und  industrie lle  A rbeit vorgenom m en und 
daß dadurch  den G ew erbetreibenden eine, 
wie m ann gesagt hat, u n lau tere  K onkurrenz 
gem acht w ird. Ich gebe diesbezüglich den 
H erren V orrednern im  Prinzipe vollkom m en 
recht und  es h a t auch  der Landesausschuß 
selbst seinerzeit vor einer Reihe von fah ren  
alle gew erblichen A rbeiten im  Z w angsarbeits
hause auf das T unlichste re s trin g ie rt. G rößten
teils w erden dort n u r solche A rbeiten aus
geführt, . welche fü r den eigenen B edarf der
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A nstalt nötig sind. H err Dr. Novak h a t den 
H errn  K regar zitiert. In dieser Beziehung 
möchte ich erw ähnen, daß H err K regar, w el
cher einer der ersten  V orkäm pfer gegen 
die A usführung  gew erblicher A rbeiten im 
Z w angsarbeitshause w ar, einm al selbst m it 
m ir in  die A n sta lt gegangen ist und  sich an 
Ort und  Stelle überzeugt hat, daß dort von 
gew erblichen A rbeiten, du rch  w elche den 
G ew erbetreibenden eine nennensw erte  Kon
kurrenz  gem acht w ürde, absolut keine Rede 
sein kann . H err Dr. Novak h a t n u n  gem eint, 
daß die Zw änglinge m ehr fü r lan d w irtsch aft
liche A rbeiten und  M eliorationen verw endet 
w erden sollten. D arauf m uß ich erw idern, 
daß n ach  T unlichkeit ohnehin  die Zw äng
linge, soweit sie dazu geeignet sind, bei der
artigen  A rbeiten V erw endung finden, aber 
alle sind n ich t dazu verw endbar und  alle kön
nen n ich t für A rbeiten au ß er dem. H ause ab
gegeben w erden, w eil sie frü h er beim Gewerbe 
w aren. (Poslanec — A bgeordneter dr. T riller: 
»Gruberjev k an a l naj kopljejo!«) So sind 
beispielsweise bei der N eu ringregu lie rung  
Zw änglinge verw endet w orden, aber ich  m uß 
sagen, daß n ich t besonders gute E rfah rungen  
m it ihnen  gem ach t w urden. Und dann fällt ein 
U m stand  h ier sehr ins Gewicht. W enn sie die 
A nsta ltsrapo rte  lesen, so w erden sie finden, 
daß fast jede W oche ein, zwei u nd  sehr oft 
auch drei, vier Zw änglinge durchgegangen 
sind. W enn sie n un  diese fluch tverdäch tigen  
Leute fü r landw irtschaftliche  A rbeiten ver
w enden wollen, dann  m üssen sie h in te r jeden 
einzelnen einen G endarm en aufstellen , w as 
doch n ich t angeh t und  gewiß auch  das Land 
zuviel kosten  w ürde. H inausgeben k an n  m an 
gew isserm aßen n u r die Elite. Das ist also ein
fach ein Ding der U nm öglichkeit, alle Zw äng
linge fü r A ußenarbeiten  zu verw enden. So
w eit es geht, geschieht es ja  ohnehin . Im  be
sonderen h a t der H err V orredner au f die 
Sackeipickerei hingew iesen. Die Sackelpicke- 
re i ist m ir gewiß sehr unsim patisch , w eil da
durch  die Zw änglinge n ich t fü r irgend  ein 
Gewerbe ausgebildet w erden. W enn .so ein 
Mensch zwei bis drei Jah re  n ich ts als Sackei 
p ickt, so w ird  er fü r jede andere A rbeit u n 
tauglich, aber es ist n ich t anders möglich, als 
daß dringend fluchtverdächtige Ind iv iduen  
in der A nsta lt selbst, und  zw ar m it einer 
Sache beschäftigt w erden, da  sie fü r jede a n 
dere A rbeit un taug lich  sind. A uch der H err 
Abgeordnete M andelj h a t sich dagegen ge
w endet u nd  gem eint, es ließe sich bei diesem 
Zweige, lein größerer Gewinn fü r das Land 
erzielen. Ich gebe ihm  vollkom m en recht, be
m erke aber, daß der L andesausschuß bereits 
der D irektion den A uftrag  gegeben hat, den 
V ertrag  m it der betreffenden  F irm a vor
zulegen und  zu berichten, ob n ich t diese A r

beiten durch  öffentliche K onkurrenz zu  ver
geben w ären, um  einen größeren  Gew inn fü r 
das L and herauszuschlagen. Der H err Abge
ordnete  M andelj h a t sich au ch  geäußert, daß 
das Defizit beim Z w angsarbeitshausfonds 
stets w ächst. Das ist le ider w ahr, und  eine 
Tatsache, die ich  selbst am  lebhaftesten  be
dauere, aber dafü r trifft die Schuld n ich t 
den L andesausschuß  u nd  n ich t die D irektion, 
sondern  der G rund liegt darin , daß das A n
staltsgebäude, sowie die ganze Regie seiner
zeit fü r 400 M ann eingerich tet w urde. D er A n
drang  in früheren  Jah ren  w ar auch  seh r groß, 
und  da  w urde die A nzahl von 400 M ann auch 
erreicht. U nser Z w angsarbeitshaus h a tte  sich 
einer unfreiw illigen B eliebtheit auch  in  a n 
deren L ändern  zu  erfreuen  und  infolge dessen 
h a t das L and K rain  seinerzeit gute Geschäfte 
dam it gem acht. Ich weiß nicht, haben  sich 
die Leute so gebessert, aber Tatsache ist es 
daß im m er w eniger frem de Zw änglinge zu 
uns komm en, so daß Wir heute n u r  einen 
S tand  von 250 bis 260 M ann aufzuw eisen h a 
ben, w ährend  die Regie, wie gesagt fü r 400 
M ann eingerich tet ist. Das läß t sich n u n  aber 
n ich t ändern , weil m an  A ufseher n ich t en t
lassen kann  und fü r eine größere eben so wie 
fü r eine geringere A nzahl von Zwämglingen 
der gleiche A ufseherstand  erforderlich  ist 
E in w eiterer G rund fü r das Defizit liegt iii 
der G ehaltsaufbesserung des A nsta ltsperso 
nales — im  vergangenen Jahre, g laube ich, 
w urden  zirka 11.000 K m ehr ausgegeben — so 
wie endlich auch  die allgem eine Teuerung, 
das sind die Gründe, w eshalb der R echnungs
abschluß m it einem Defizit abschließt.

Deželni glavar:

K besedi je dalje oglasen gospod poslanec 
prof. Jarc.

Poslanec Jarc:

Visoka zbornica! Mislimi, da  lahko  v 
im enu svoje s tran k e  izjavim , d a  se v bistvu 
popolnom a strin jam o z izvajan ji gospoda to 
variša  dr. Novaka:. Ko govorimo o p ris iln i de
lavnici, im am o zopet oprav iti z zavodom, ki 
je nu jno  potreben reform e, in  sicer zarad i 
tega, ker so naši nazori o tem  zavodu čisto 
d rugačn i kako r so bili v p re jšn jih  časih. Če 
čitam o poročila o zavodu iz p re jšn jih  let, v i
dimo, da: se je šlo pravzaprav  le za to, da je 
deželna p ris ilna  delavnica nosila  deželnem u 
zak ladu  kolikor mogoče velik dobiček. P r i 
s ilna  delavnica n i bila nič drugega, k ak o r 
neko pridobitno podjetje iza deželo, in iz tega 
s trem ljen ja  je sledilo tudi, da  se je skušalo  
zavodu p ritegn iti ko likor mogoče prisil j encev 
iz d rug ih  dežel, k a r  gotovo n i bilo v korist



XXXI. seja dne 27. ok tobra 1910. — XXXI. S itzung am  27. O ktober 1910. 1237

vzgoji dom ačih prisiljencev. Posledica tega 
so bile tu d i žalostne razm ere v oddelku  kori- 
gend-ov, k a te rih  je danes že hvala  Bogu skoraj 
konec. Danes im am o o bistvu prisilne delav
nice popolnoma! druge nazore k ak o r prej. 
D anes p ris ilna  delavnica po naših  nazorih  ne 
p om enja več pridobitnega p o d je tja  za, deželo, 
am pak o n a  im a nam en, iz tistih  nesrečnežev, 
ki im ajo n o tri bivati, če mogoče, še kdaj n a 
p rav iti vredne člane človeške družbe Z arad i 
tega m ora strem ljen je deželnega odbora iti za 
tem, d a  kolikor mogoče odpravi vse tu je  ele
m ente, ker ti gotovo n a  domače p ris il j ence ne 
vplivajo- dobro. Dalje m o ra  tud i deželni zbor 
z veseljem  pozdrav ljati reform o glede oddelka 
korigendov. O dstran i naj se ta  oddelek popol
noma. iz prisilne delavnice in ustvari, na j se 
neko vzgojevališče iza propadlo  m ladino. P r i
šel bo gotovo tu d i še čas — o tem  sem popol
nom a p rep ričan  — ko bo ven tilira la  visoka 
zbornica vprašanje , ali ne bi kazalo  prisilno 
delavnico v sedanji n jeni obliki sploh opu
stiti. Deficit p ri zavodu bo od le ta do le ta  
večji in najbolje b-o, ako se n ap rav i za, do
mače korigende m ajhen  domač zavod, tu jih  
pa se sp loh ne, bo več sprejem alo. V principu  
torej popolnom a priznavam  načelo tovariša  
gospoda -dr. Novaka, vendar pa, m islim , da  je 
glede n a  celi ustro j p risilne delavnice danes 
še nemogoče, da bi se to, k a r  predlaga, takoj 
izvršilo in  -zaradi tega bi ja-z p red lagal sle
deče stilizirano resolucijo:

»Deželni odbor naj proučuje, kako bi se 
dala vpora-ba prisiljencev tako  u red iti, da ne 
bo delala deželna p ris ilna  delavnica kvarne 
konkurence dom ačim  industrijcem  in m alim  
obrtn ikom  in  poroča o tem  -čimprej deželnem u 
zboru.«

D eželni glavar:
Želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne, je debata  sklenjena, in im a le še 

gospod poročevalec končno besedo.

B erichterstatter Graf M argheri:

Hohes H aus! Die gewiß in  jeder Be
ziehung sehr in teressan te  Debate, welche sich 
über den R echnungsabschluß des Zw angs
arbeitsfonds pro 1909 entw ickelt hat, ha t 
eigentlich n u r  eine K ritik  der Regie selbst 
und  V orschläge fü r die Z ukunft en thalten , 
w ohingegen der R echnungsabschluß als sol
cher in  keiner W eise b e rü h rt w urde. Ich er
laube m ir  daher nun, den R echnungsabschluß 
als solchen dem A ntrage des F inanzausschus
ses gem äß der A nnahm e des hohen H auses 
zu em pfehlen.

Deželni glavar:

Bomo glasovali, in sicer najp re j o p red 
logu finančnega odiseka, da  se o-dobri raču n 
ski sklep zak lada  deželne prisilne delavnice 
■za. leto 1909. Gospodje, ki ste za ta  -odsekov 
predlo-g, prosim , ustan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj pride na vrsto  glasovanje o reso lu 

ciji gospoda p-oslanca dr. Novaka. Ali se želi, 
da jo -še en k ra t p rečitam ? (Klici — Rufe: »Ni 
treba!«)

Ne, — torej se bo -glasovalo. Gospodje, ki 
p ritrd ite  tej resoluciji, blagovolite ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je sprejeta.
In končno prosim  glasovati še o resoluciji 

gospoda poslanca profesorja Jarca. Gospodje, 
ki ste tu d i za -to resolucijo, prosim , ustan ite.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je tud i sp re je ta  in  s tem  rešena ta  točka 

dnevnega reda.
N a vrsto  pride točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
e) o prošnjah vodstva dekliškega siro- 

tišča bar. L ichtenthurnove za podalj
šanje ustanov, priznanje starostnih  
doklad svetnim  učiteljicam  na zavodu  
in za stalno zvišanje letne dotacije, 
(715/Pet., 716/Pet., 717/Pet.)

2. M ündlicher Bericht des F inanzausschus
ses:

c) über die Petitionen der Vorstellung  
des Freiin v. L ichtenthurnschen Mäd- 
chenw aisenhauses um Verlängerung  
der Stipendien, Zuerkennung von  
ARerszulagen den w eltlichen  Lehre
rinnen an der Anstalt und um stän
dige Erhöhung der Jahresdotation. 
(715/Pet., 716/Pet., 717/Pet.)

Poročevalec dr. Žitnik:

Visoka zbornica! Vodstvo dekliške siro
tišnice har-onice L ich ten thurnove je vložilo tr i 
prošnje n a  deželni -odbor. P rva  gre n a  to, da  
se podaljšajo ustanove deželnim  nstanov ljcu 
kam . Že le ta  1889. je deželni zbor dne 15. -okto
bra podaljšal te ustan-ove od 14. do dovršenega 
15. leta in vodstvo opravičeno trd i, da je  t-o 
podaljšan je še prekratko , ker m arsik a te ra  
deklica, ki izvrši 15. leto, je še preslaba za 
kako službo, ali pa tu d i n ikogar n im a, ki bi 
-zanjo skrbel. Zato ne preostaje- drugega, da 
ali deklica ostane v zavodu, s čemer se seveda
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trosk i zvišajo, ali p a  da se na  m ilost in  nem i
lost izroči usodi. F inančn i odsek je sklenil 
p red lagati (bere — liest):

»Visoki deželni izbor skleni:
1. Deželne ustanove za deklice v Lichten- 

thu rnov i siro tišn ici se podaljša jo  clo dovrše
nega 17. le ta  v posebnih ozira  v redn ih  s lu 
čajih  z dovoljenjem  deželnega odbora, ako so 
deklice še preslabotne za službo ali n im ajo  
nobenega sorodnika, ki bi po dovršenem  
15. le tu  skrbel izanje.«

D ruga p rošn ja  istega zavoda gre na  to, 
da se svetnim  učiteljicam , k i so  uslužbene na 
zavodu, dajo iste ugodnosti, k ak o r jih  uživajo 
učiteljice na  javn ih  lju d sk ih  šolah. Dne 
26. ja n u a r ja  t. 1. je deželni zbor sklenil, da se 
učiteljem  in  učiteljicam  n a  javn ih  ljudsk ih  
šolah vštejejo starostne  doklade od časa, ko 
so p resta li skušnjo  učite ljske usposobljeno
sti, iii č isto  opravičeno je, da se to p rizna  tud i 
učiteljicam  na tem  zavodu. V tem  oziru p re d 
laga finančni odsek (bere — liest):

i»2. Svetnim  učite ljicam  n a  L ich ten thur- 
novi dekliški šoli se v sm islu  sklepa deželnega 
zbora v XXI. se ji z  dne 26. ja n u a rja  1910 p ri
znajo s ta rostne  doklade od časa, ko so p re 
stale skušnjo- učiteljske usposobljenosti.«

In  tre tja  p ro šn ja  je, da se le tn a  dotacija 
iz norm alnošolskegai zak lad a  tem u zavodu 
stalno poviša. V p ro raču n u  im am o nam reč 
v stav ljen  znesek 2100 K, dobil p a  je zavod 
vsled sklepa deželnega zbora iz le ta  1905 
zvišek 400 K, torej skupaj 2500 K in ravn-o- 
tako tud i za  leto 1910. več 400 K. Ker je šola 
o sem razredna in  jav n a  in jo podp ira  tu d i 
m estna občina ljub ljanska , je torej opravičen 
predlog finančnega odseka, ki se glasi (bere 
— liest):

»3. L etna  do tac ija  L ich ten thu rnov i siro
tišn ici se stalno zviša od 2100 na  2500 K.«

Predlagam , da te tr i  predloge finančnega 
odseka visoka zbornica sprejm e.

Deželni glavar:

Želi k d o  besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne, bomo glasovali, in sicer skupno 

-o vseh treh  predlogih  finančnega odseka, ker 
ni bilo pro ti n jim  nobenega ugovora. 
-Gospodje, k i p ritrd ite  predlogom  finančnega 
odseka, prosim , ustan ite .

' (Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Na dalj n a točka je:

2. Ustno poročilo finačnega odseka:
d) o prošnji Rozalije Perca, vdove po 

začasnem okrožnem zdravniku v 
Senožečah za zvišanje milostne pokoj
nine. (711/Pet.)

2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus
ses:

d) über die Petit on der Rosalie Perco, 
W itwe nach dem prov. Distriktsarzte 
in Senosetsch um Erhöhung der Gna
denpension. (711/Pet.)

Poročevalec dr. Žitnik:
Rozalija Perco, vdova po začasnem  okrož

nem  zdravn iku  v Senožečah, je dobila letos 
vsled sklepa deželnega, zbora, v XXII. seji 
milostno- pokojnino le tn ih  400 K. P ro silk a  se 
-sedaj obrača n a  deželni zbor z nov-o prošnjo, 
naj se jej zv iša  ta, le tn a  m iloščina. F inančn i 
odsek pa  tej p rošn ji ni ugodil, in  sicer z ozi
rom  n a  t-o ne, ker velja za, vse te m iloščine 
načelo, da  n a j znašajo samo 400 K. K er p a  ta  
vdova skozi 3 in pol le ta  ni, dobila; s-pl-olh 
nobene miloščine, je finančni odsek  p rošn ji 
v toliko- ugodil, da predlaga, naj se tej vdovi 
dovoli en k ra tn a  podpora 400 K. Predlog is e 
g la si (bere — liest):

»Visoki deželni zb-or skleni:
Ker je visoki, deželni, izbor v XXII. ßeji 

t. k prosilk i dovolil doslej za vd-o-ve začasn ih  
okrožnih zdravn ikov  običajno- milostno- pokoj
nino v znesku le tn ih  400 K, se p ro šn ji za, zv i
šan je  milo-stne pokojnine ne ugodi, dovoli pa 
se p ro silk i 400 K enkratne  podpore.«

Deželni glavar:
Želi kdo besede?
(Nihče ise ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
K er ne, bomo glasovali.
Gospodje, k i pritrdite- tem u  predlogu, p ro 

sim, ostan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
'Sprejeto.
N a vrsto- pride točka:

2, Ustno poročilo finančnega odseka:
e) o podporah nekaterim okrajnocestnim

odborom (k prilogi 62. 1. 1908).
2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus

ses:
e) über die Subventionen einigen Bezirks- 

strafienausschüssen (zur Beilage 62 
de 1908).
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Poročevalec dr. Žitnik:
V isoka zbornica! Deželni odbor je skozi 

več let daja l v ozira v redn ih  slučajih  posam ez
nim  okrajnocestn im  odborom  podpore v n a j
višjem  znesku do 2000 K iz k red ita , k a terega  je 
vsako leto deželni zbor dovoljeval za cestne 
nam ene. Ker p a  v le tih  1903—1908 deželni pro
raču n  n i bil rešen, deželni odbor tu d i n i mogel 
izplačati podpor, ki jih  je bil v om enjenih le tih  
dovolil o k ra jn im  cestnim  odborom  veliko- 
laškem u, m etliškem u, ribn iškem u, č rn o m alj
skem u in  (škofljeloškemu. In  te  obljubljene 
podpore v skupnem  znesku 34.000 K še do 
danes niso izplačane. Ker smo p a  nedavno 
sklenili nov cestni zakon, se finančn i odsek 
tu d i sedaj n i mogel odločiti za predlog, da bi 
se pooblastil deželni odbor, naj dotičnim  cest
nim. odborom  izplača teh  34.000 K. Ko stopi 
zakon v veljavo, bo m orda nastalo  vprašanje , 
kako naj bi se odškodovali tis ti cestni odbori, 
ki im ajo danes velike dolgove,, in zato p red 
laga finančni odsek (bere — liest):

»Visoki deželni zbor skleni:
Deželnem u odboru se naroča, da  o tem  

poroča deželnem u zboru, ko stopi v veljavo 
novi cestni zakon.«

Deželni glavar:
Želi kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
K er ne, prosim  gospode, ki se s trin ja jo  s 

tem predlogom , da blagovolijo ustati.
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Dalje im am o točko:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
f) o računskem sklepu bolničnega, dim 

ničnega, porodničnega in najdenškega 
zaklada za leto 1909 (k prilogi 239).

2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus
ses:

f) über den Rechnungsabschluß des 
Krankenhaus-, Irrenhaus-, Gebärhaug- 
und Findelhausfonds für das Jahr
1909 (zur Beilage 239).

Poročevalec Mandelj:
Visoka zbornica! R ačunski sklep dotičnih 

zakladov za leto 1909 im ate v roki. F inančn i 
odsek se je o teh  raču n sk ih  sklepih posvetoval 
in sklenil p red lag ati (bere — lies t):

»Visoki deželni zbor skleni:

1. R ačunski sklepi bolničnega, blaznične- 
ga, porodničnega in najdenškega zak lada  za 
1. 1909 se odobre.

2. Razkaz čiste im ovine:
a) bolničnega zak lada  . . . .  K 707.972-27
b) blazničnega zak lada . . . .  » 158.820 30
c) porodničnega zak lada . . . »  15.640' —
d) najdenškega zak lad a  . . . »  14.600'—

se vzam e n a  znanje.«

Deželni glavar:
Želi kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne, bomo glasovali.
Gospodje, k i p ritrd ite  tem a predlogom a, 

ustan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Na vrsto pride točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
g) o prevzetju stroškov za cepljenje koz 

po državi (k prilogi 251).
2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus

ses:
g) betreffend die Übernahme der Imp

fungskosten auf den Staat (zur Bei
lage 251).

Poročevalec M andelj:
Visoka zbornica! 8 to zadevo se je deželni 

zbor že bavil le ta  1887. in n a  predlog deželnega 
odbora sklenil sledečo resolucijo (bere — 
lies t):

»Deželnemu odboru se naroča, da  poizve
duje, po katerem  pravnem  naslovu se stroški 
za cepljenje plačujejo iz deželnega zaklada, 
in  ako deželni odbor ne najde p ravnega n a 
slova, stori naj potrebne korake, da  prevzam e 
zanaprej država stroške za cepljenje koz, de
želi pa  vrne vse dosedaj indebite iz deželnega 
zak lada za cepljenje koz na K ranjskem  p la 
čane stroške.«

Tako reso lucija iz le ta  1887. Deželni odbor 
se je po tem  naročilu  obrnil do deželne vlade, 
ki je le ta  1888. odgovorila n a  dotično vlogo 
deželnega odbora, in  med drugim  rekla, da je 
le ta  1860. prevzel deželni odbor ves deželna 
zaklad  s svojim i dolžnostm i, k i jih  je tedaj 
imel, in  te dolžnosti je im el tu d i deželni zaklad 
glede cepljenja koz v tem  oziru, da je tisto 
delo, ki je bilo s tem  zvezano, financiral. In  
v lada  prav i v dopisu iz le ta  1888., da  »in dieser 
bed ing ten  Übergabe« je tu d i strošek za ceplje
nje koz. Po m nenju  finančnega odseka pa ni
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zakonite obveznosti, za deželni zaklad, da nosi 
stroške za cepljenje koz. To je tud i natančneje  
razloženo v predloženem  poročilu deželnega 
odbora. O m enjeni dopis vlade iz le ta 1888. je 
sicer deželni zbor v seji dne 22. ju n ija  1888 vzel 
n a  znanje in  je to tu d i v le tnem  poročilu za 
leto 1888. na s tran i 54. označeno. Od tedaj je 
cela zadeva m irovala  v naši zbornici in je šele 
sedaj zopet posta la  ak tue lna , ko se je deželni 
odbor goriški z dopisom  z dne 18. m arca 1910, 
št. 6688/9 obrnil na k ran jsk i deželni odbor in 
ga povabil, da se akciji p rid ruži, da  se stroški 
za cepljenje koz odvalijo od dežel, ke r jih  
dežele p ravzap rav  p lačujejo  prostovoljno in  ne 
pod nekim  p ravn im  naslovom . Deželni odbor 
se je povabilu  odzval in  podal visoki zbornici 
poročilo, katero  im ate pred seboj v prilogi 251. 
F inančn i odsek se je s tem  poročilom  tem eljito  
bavil in je prišel do sklepa, da v z tra ja  na s ta 
lišču, katero  je deželni zbor zavzem al le ta  1887. 
te r  p red laga visoki zbornici sledečo resolucijo 
(bere — liest):

»Visoki deželni zbor sk len i:
Ker ni p ravnega naslova, da  bi dežela p la 

čevala stroške za cepljenje koz, vsled tega 
v z tra ja  deželni zbor pri sk lepu deželnega zbora 
z dne 7. decem bra 1887 te r sklene:

a) plačilo za cepljenje koz se s 1. ja n u a r
jem  1911 ustav i in v lada o tem  obvesti;

b) deželnem u odboru se naroča, da vse 
prim erno  ukrene, da se od državnega er a r j a 
iz terja jo  vsi dosedaj od dežele poplačani 
izdatk i za cepljenje koz.«

Priporočam  visoki zbornici, da sprejm e 
nasvetovano resolucijo finančnega odseka.

Deželni glavar:
O tvarjam  debato.
Želi kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
K er ne, bomo glasovali.
Gospodje, ki p ritrd ite  tem u predlogu, pro

sim, ustan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Na vrsto  pride točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
h) o računskem sklepu gledališkega za

klada za leto 1909 (k prilogi 242).
2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus

ses:
h) über den Rechnungsabschluß des 

Theaterfonds für das Jahr 1909 (zur 
Beilage 242).

Poročevalec Köln:
Visoka zbornica! P red  Vami je poročilo 

deželnega odbora, v ka terem  se p red laga 
raču n sk i sklep gledališkega, zak lada za leto 
1909.

F inančn i odsek pred laga (bere — liest):
»Visoki deželni zbor skleni:
1. R ačunski sklep gledališkega zak lada za 

leto 1909. z redn im i strošk i 27.517 K 87 vin. in 
dohodki v znesku 2300 K 9 vin., torej s p ri
m an jk lja jem  25 217 K 78 vin., ki se je pokril iz 
deželnega zaklada, se odobri.

2. Razkaz im ovine koncem  le ta  1909. v 
znesku 350.901 K 72 vin. se vzam e n a  znanje.«

Visoko zbornico prosim , da  p ritrd i tem u 
predlogu.

Deželni glavar:
Ako nihče ne želi besede —
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
prosim  gospode, ki p ritrd ite  tem u predlogu, 
da, izvolite ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj pride n a  vrsto točka:

2. Ustno poročilo finančnega odseka:
i) o računskem sklepu melioracijskega 

zaklada za leto 1999 (k prilogi 250).
2. Mündlicher Bericht des Finanzausschus

ses:
i) über den Rechnungsabschluß des 

Meliorationsfonds für das Jahr 1969
(zur Beilage 250).

Poročevalec dr. Žitnik:
Visoka zbornica! P ri računskem  sklepu 

m elioracijskega zaklada za leto 1909. je za nas 
poslance zanim iva samo bilanca, katero  n a j
dete n a  4. s tran i priloge 250., ke r vse drugo je 
s tvar knjigovodstva.

Leta 1909. je ostanek terja tev  p ro ti udele
žencem znašal 388.755 K 49 vin., ostanek ter- 
jetve p ro ti državi za barje pa 1,993.028 K 20 vin. 
N edvignjene vloge p ri razn ih  b ankah  so zna
šale 2,805.178 K 89 vin., neporavnana p redp la
čila (uradnikom  itd.) 200 K in  gotovina je zna
šala  koncem  leta. 1909. 9834 K 19 vin.

Torej so znašala vsa ak tiv a  5,196.996 K 
77 vin.

P asiva  pa so znašala, in  sicer:
Dolg pri »Osrednji banki čeških hranilnic« 

4,000.000 K, še ne p lačane obresti, od tega dolga
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za drugi k v arta l 1909. le ta  40.000 K, vloge 
stavbnih  zakladov in  občin 2,711.101 K 18 vin., 
brezobrestno posojilo države za barje 251.040 K, 
dolg pri deželnem  zak ladu  16.394 K 12 vin., 
preostali depoziti 51.734 K 49 vin., neporabljene 
glavnice stavbnih  zakladov 190.710 K 96 vili., 
torej vsa pasiva skupaj 7,260.980 K 75 vin. Ako 
ak tiva  v znesku 5,196.996 K 77 vin. odštejem o 
cfd pasiv, ostane čisti dolg 2,063.983 K 98 vin. 
Ker je  le ta  1908. ta  čisti dolg znašal 1,686.582 K 
42 vin., se je torej v le tu  1909. zvišal ta  dolg za 
377.401 K 56 vin. Ta dolg je bil izdatek  za razne 
m elioracije. Znesek 2,063.983 K 98 vin. obsega 
vse stroške dežele, ki jej ne bodo n ik d a r povr
njeni, znači to rej vso čisto izgubo do konca 
le ta  1909. Z višek čistega dolga koncem  leta 
1909. nasp ro ti le ta  1908. izkazanem u dolgu v 
znesku 377.401 K 56 vin. znači torej čisto izgubo 
v le tu  1909.

Ker bi; pa bilo prazno delo, Vam te številke 
iz priloge navaja ti, zato p red lagam  v im enu 
finančnega odseka (bere — lie s t):

»Visoki deželni zbor skleni:
R ačunski sklep m elioracijskega zaklada 

za leto 1909. s skupnim  dobičkom 233.042 K 
2 vin. in skupno izgubo 610.443 K 58 vin., torej 
s čisto izgubo 377.401 K 56 vin. se odobri.«

Deželni glavar:
Želi kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
K er ne, bomo glasovali. ■
Gospodje, ki p ritrd ite  tem u predlogu, pro

sim, ustan ite .
(Zgodi se — Geschieht.)
Sprejeto.
N a vrsto  pride točka:

3- Ustno poročilo šolskega odseka:
a) o samostalnem predlogu g. poslanca I. 

Hladnika in tovarišev v zadevi me
ščanske šole v Krškem (k prilogi 203).

3. Mündlicher Bericht des Schulausschusses:
a) über den selbständigen Antrag des 

Herrn Abgeordneten I. Hladnik und 
Genossen, betreffend die Bürgerschule 
in  Gurkfeld (zur Beilage 203).

Poročevalec Zabret:
Visoka zborn ica! Gospodje poslanci H lad

n ik  in  tovariši so vložili predlog, glede m e
ščanske šole v K rškem  obrniti se na deželni 
odbor šta je rsk i za višji prispevek in pa p re 
ud ariti, kako bi se kmečko prebivalstvo v 
k rškem  okraju  razbrem enilo glede prispevkov 
za to šolo.

To šolo obiskuje, ozirom a je v preteklem  
le tu  obiskovalo 132 učencev, in sicer iz k rškega 
ok ra ja  34, teda j 25 °/c, iz d rug ih  okrajev cele 
K ranjske 47, tedaj 35 % in iz Š tajerske jih  je 
bilo 44, tedaj ena tre tjin a  ali 33 %, in  iz vseh 
drug ih  dežel jih  je bilo 7, to je skupaj 132. 
P otrebščina p ri tej šoli je znašala v preteklem  
le tu  22.458 K 33 vin. in samo za osem učiteljev 
je bilo p lačati 13.000 K in  nekaj čez. V pokritje  
te potrebščine p a  je bil prispeval deželni odbor 
š ta je rsk i 1300 K, tedaj samo 5 % vseh stroškov, 
katere  im a ta  šola, katero  je obiskovala, kakor 
rečeno, ena tre tjin a  otrok iz Š tajerske. D rugi 
prispevek pa je bila ustanova za 4. razred  v 
znesku 2400 K in torej m ora vso drugo svoto, 
znašajočo okroglih 18.000 K, pokrivati z 10 do 
12 % doklado na  d irek tne davke k ršk i okraj. 
Tedaj velik del te doklade spada na km ečke 
davkoplačevalce, k i ne dobivajo nobene k m et
ske strokovne izobrazbe. Z aradi tega je šolski 
odsek sklenil p red lagati (bere — lie s t):

»Visoki deželni zbor skleni:
1. Deželni odbor se obrni na  deželni odbor 

šta jersk i, da zviša prispevek štajerske dežele 
prim erno številu  učencev iz te kronovine.

2. Deželni odbor se pooblasti, da dovoli za 
stalno vzdrževanje posebnega tečaja  n a  m e
ščanski šoli v K rškem  prim eren  prispevek s 
pogojem, da se ta  tečaj strokovno preosnuje z 
ozirom n a  potrebe k rškega okraja.

3. Deželni odbor naj proučuje vp rašan je  in 
stavi glede vzdrževanja m eščanske šole v 
K rškem  v prihodnjem  zasedanju  prim erne 
nasvete s posebnim  ozirom na razbrem enitev  
krškega okraja.«

Deželni glavar:
D ebata je o tvor j ena, k besedi je oglasen 

gospod tovariš profesor Jarc.

Poslanec Jarc:
Visoka zbornica! Poglavje naših  m eščan

skih  šol ni prav nič veselega, ne samo glede 
njihovega m aterijelnega položaja, am pak tud i 
glede uspeha in pom ena njihovega za naše 
šolstvo. Število m eščanskih  šol se dandanes 
sploh vedno m anjša, ke r se povsod! vedno bolj 
spoznava pomen strokovnega šolstva. Ako bi 
se danes šlo za strokovni tečaj na  m eščanski 
šoli v Krškem, bi mi bili vsi z veseljem  za to, 
ko bi bilo v predlogu šolskega odseka n a jti 
kake določene svote v podporo ustanovitve 
takega tečaja, tako pa  bi se za kako podporo 
m eščanski šoli v K rškem  ne mogli izreči, tem 
m anj, ke r tu d i po jezikovni obliki ne odgo
v arja  tistim  zahtevam , ki bi se po pravici 
lahko do nje stavile. Z aradi tega povdarjam  
tukaj, da je tud i za bodočnost k aka  podpora 
od stran i dežele za to šolo skoraj izključena in
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da bi b ila  ta k a  podpora m orda le m ožna tedaj, 
ako bi se posrečilo s to šolo zd ružiti strokovni 
tečaj v pravem  pom enu besede. Mi m oram o 
sta ti n a  s ta lišču : Za m eščanske šole nobene 
podpore, za strokovne vse, k a r  moremo. D a pa 
tu k a j šolski odsek n a lag a  d e ž e l n e m u  
o d b o r  u , da naj posreduje v gotovih stvareh  
in proučuje celo vprašan je , tem u  je vzrok to, 
ke r im a deželni odbor veliko več vpliva in  bo 
s tv ar lož j e izvršil, k ak o r pa posam ezen šolski 
odbor. V poštev p ri do tičnih  k o rak ih  tu d i ne 
bo im ela priti, samo dežela Š tajerska.

Samo s tega stališča, ne iz nav d u šen ja  za 
m eščanske šole, bomo glasovali za predloge 
šolskega odseka.

D eželni glavar:
Ali želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
K er ne, bomo glasovali in  jaz prosim  tiste  

gospode, ki so za predloge šolskega odseka, 
naj blagovolijo usta li.

(Zgodi se. — Geschieht.)
P redlogi so sprejeti in je s tem  rešena ta  

točka dnevnega reda.
Preidem o sedaj k točki:

3. U stno poročilo šolskega odseka:
b) glede razveljavljenja nekaterih  določb 

zakona z dne 25. februarja 1870. leta, 
dež. zak. št. 11., o šolskem  nadzorstvu  
za posam ezne slučaje (k prilogi 254).

3. M ündlicher Bericht des Schulausschusses:
b) betreffend die fa llw eise  Außerkraft

setzung ein iger B estim m ungen des 
Gesetzes vom  25. Februar 1870, L.-G,- 
Bl. Nr. 11, betreffend die Schulauf
sicht (zur Beilage 254).

Poročevalec R avn ikar:
Visoka zborn ica! Poročati mi je o poročilu 

deželnega odbora, s k a te rim  se p red lag a  n ač rt 
zakona glede razveljav ljen ja  n ek a te rih  določb 
zakona z  ̂dne 25. feb ru arja  1870., dež. zak. 
št. 11., o šolskem  nadzorstvu  za posam ezne 
slučaje. V ečkrat se je že v tej visoki zbornici 
razprav ljalo  o tem, da bi se ok rajn i šolski n a d 
zorniki nastav ili definitivno. Tako se je govo
rilo že v razn ih  sejah, to  raz vidite tu d i iz poro
čila, p ridejanega prilogi 254., in torej m i n i 
treb a  vsega tega nanovo navaja ti. Pozdrav
ljam  p a  te izpremem be, k e r bo šola ž n jim i 
veliko pridobila, k a jti ok rajn i šolski nadzor
n ik i bodo v bodoče z veliko večjim  veseljem  
delovali in intenzivneje nadzira li šole, k a r  bo 
gotovo v korist deželi in šolstvu.

XXXI. S itzung am, 27. Oktober 1910.

Šolski odsek se je v svoji seji dne 20. t. m. 
bavil s tem  vprašan jem  in  je sklenil soglasno, 
da p red lagam  (bere — lie s t) :

»Deželni zbor skleni:
Zakon se sprejm e, kak o r p red laga deželni 

odbor v prilogi št. 254.«

Deželni glavar:
D ebata je o tvor j ena, in sicer se bo, ker 

obstoji zakonski n ač rt iz enega sam ega m eri
to rnega paragrafa , izvršila  specijalna razp rava  
obenem z generalno.

K besedi je oglašen gospod poslanec 
Gangl.

Poslanec Gangl:
Visoka zbornica! Že v šolskem  odseku sem 

im el priliko izreči, da n isem  tako absolutno 
navdušen  za sprejetje predloga, k ak o r ga stav- 
lja  deželni odbor, ozirom a priporoča šolski 
odsek, in  sicer zaradi: tega ne, ker vidim  v tem  
predlogu le enostransko skrb države nasp ro ti 
ljudskem u šolstvu. N aša d ržava im a glede 
ljudskega šolstva najkom odnejše stališče, ki, 
si ga moremo m isliti. Ona si je v členu XVII. 
državnega osnovnega zakona iz le ta  1867. in v 
§ 1. državnega šolskega, zakona p rid rža la  vso 
pravico in  vso oblast nad  ljudsk im  šolstvom. 
Vsaj pravi n. pr. § 1. državnega šolskega 
zakona, da, je dolžnost ljudskem u šolstvu, vzgo
jiti vrle d r  ž a  v 1 j a n e. Torej je država s ta 
vila nalogo ljudsk i šoli, da lju d sk a  šola v prvi 
v rsti izobražuje ljudstvo za državo. V §§ 55. in 
56. ljudsltošolskega zakona je pa država vse 
breme za vzdrževanje ljudskega šolstva zvalila 
na  ram ena posam eznim  deželam. N a eni s tran i 
si je torej država nad  ljudsk im  šolstvom  p r i
d ržala  vso pravico in vso oblast, n a  d rugi s tran i 
pa  zahteva,, da naj zida šole in  p lačuje uč ite lj
stvo dežela. To se mi zdi ravno tako, k ak o r so 
v dobi tlačanstva  m orali km etje obdelovati 
polja , svojim  gospodom, ti so pa  brez p lačila 
uživali tisto, k a r jim  je p rid e la la  žu ljava roka 
našega km eta. Ravno tako pride vsak  sad lju d 
ske šole državi v prid , ne da bi za to kaj p la 
čala. S tem  pa, da hoče država podržaviti vse 
okrajne šolske nadzornike, hoče ona svojo 
oblast nasproti' ljudskem u šolstvu še povečati. 
Po moji sodbi bi bilo pravično samo to stališče: 
Ako hoče v lada  kaj nadzorovati, m ora na jp re j 
v lada nekaj im eti, k a r  naj nadzoruje. (Klici v 
sred išču  — Rufe im  Z entrum : »Res je!«) Sedaj 
pa  dežela p lačuje vse ljudsko  šolstvo, država 
pa im a ves dobiček od tega, za k a r  dežele p r i
spevajo z ogrom nim i doneski. N am era, da  hoče 
d ržava podržaviti okrajne šolske nadzornike, 
se mi: zdi, k ak o r da hočejo zgradbo vsega lju d 
skega šo lstva v A vstriji g rad iti od zgoraj 'dol. 
Z ozirom na to, da treba  tu k a j tud i čuvali
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avtonom ijo šolstva posameiznih dežel, in  da bi 
bila v p rv i v rsti država p rim orana  p rispevati 
za vzdrževanje ljudskega šolstva — če hoče kaj 
nadzirati, m ora najp re j nekaj ustanoviti, k a r  
naj nadzoru je  — in z ozirom n a  enostransko  
podržavljevanje ljudskega šolstva, bi jaz ne 
mogel g lasovati za sprejetje  zakonskega 
načrta , k ak o r leži pred nam i. K er je pa s tem  
zakonskim  načrtom  prizadeto tu d i finančno 
vprašan je  dežele in  ker država s tem  prevzam e 
tud i obveznost, da vsaj v enem  pogledu p re
vzame del sroškov ljudskega šolstva, smo tud i 
jaz in  moji som išljeniki p rip rav ljen i glasovati 
za predlog šolskega odseka.

P rej je omenil gospod poročevalec, da se 
bo s tem, ako se podržavijo šolski nadzorniki, 
olajšalo nadziralno  delo. Jaz n isem  tega m ne
nja, zakaj dokler bodo pri ok rajn ih  g lavarstv ih  
ok rajn i šolski nadzorn ik i čisto navadn i p isarji, 
toliko časa jim  tud i pozneje ne bo preostajalo  
zadosti časa. za delo, ki ga zahteva nadzoro
vanje šol. Ako pogledate poslovne številke 
okrajn ih  šolskih svetov, vidite, da se p isa r
n iška  opravila  od le ta do le ta  množe, in obi
čajno m orajo vse te p isarn iške  posle opravljati 
okrajn i šolski nadzorn ik i sami, tako  da jim  
zarad i tega ne preostaja-dosti časa, da  bi mogli 
oprav lja ti pravo svojo, nam reč nadzorniško 
službo.

Ker je torej v neposrednji zvezi z v p raša
njem , k i je sedaj v razpravi, tu d i vp rašan je  
glede poslovanja ok rajn ih  šolskih nadzorn i
kov, se uso jam  stavi ja ti visoki zbornici v spre
jetje ta-le predlog (bere — liest):

»Deželni zbor skleni:
V isoka v lada se poživlja, da da vsakem u 

okrajnem u šolskem u nadzorn iku  na  razpolago 
p isarn iško  moč, da se more vsak nadzorn ik  
popolnom a posvetiti samo svojem u nadzoro
valnem u poslu in da m u ne bo treba  večine 
časa žrtvovati p isa rn išk im  opravilom.«

Ker je s tem  vprašanjem , ki je v razpravi, 
v neposrednji zvezi tud i finančno vprašan je  
naše dežele, vp rašan je  glede denarja , ki ga 
dežela p lačuje za ljudsko  šolstvo, se mi zdi 
um estno, da  tud i ob tej p rilik i opozorimo 
vlado, da ne sme im eti samo dolžnosti nadzo
rovan ja  ljudskega šolstva poleg vse pravice in 
oblasti, k i jo im a nad tem  ljudsk im  šolstvom, 
am pak da se m ora spom injati ljudskega šol
stva tud i tedaj, k a d a r  trk a jo  na  duri, gm otna 
vprašan ja . Z aradi tega se mi zdi um estno, da 
—, kako r smo to storili že v zadnjem  zaseda
n ju  te visoke zbornice — tu d i danes in sploh 
ob vsaki dani p rilik i opozorimo vlado na  njeno 
dolžnost, ki jo im a nasp ro ti ljudskem u šolstvu, 
in zarad i tega prosim  visoko zbornico, da 
sprejm e tu d i še nastopn i predlog, ki je tak , 
kakoršen  je bil oni, ki sem ga stavil v zadnjem  
zasedanju , ki je bil tedaj tud i sprejet in ki se 
glasi (bere — lie s t):

»Deželni zbor skleni:
Visoka v lada se ponovno poživlja, naj p ri

speva k vzdrževanju  ljudskega šolstva, ozi
rom a k plačam  ljudskošolskega učite ljstva 
vsaj 50 odstotkov.«

D eželni glavar:
Želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne, je debata zaključena in im a končno 

besedo gospod poročevalec.

Poročevalec Ravnikar:

Visoka zborn ica! Im el sem priliko že v šol
skem  odseku na. razne pom isleke gospoda 
tovariša  G angla odgovarjati. On je izrazil boja
zen, da bo učiteljstvo, ako se ok rajn i šolski 
nadzorn ik i podržavjijo', Še bolj odvisno. Jaz 
n isem  tega m nenja, bolj odvisni kako r so uči
telji, ne m orejo biti in mogoče je, da bodo 
potem  m anj odvisni, k a jti ok rajn i šolski n a d 
zorniki delajo tisto, k a r  ukaže okrajn i šolski 
svet, so popolnom a v njegovih rokah, potem  pa 
v ro k ah  okrajn ih  g lavarjev. K ar se pa tiče 
podržavljan ja  lju d sk ih  šol, p rip ad a  gospod 
tovariš Gangl s trank i, k a te ra  vedno zagovarja, 
da naj se ljudsko  šolstvo podržavi, sedaj pa, 
ko d ržava vsaj nekaj ponuja, da  se šolski n ad 
zorniki podržavijo, pa ni zadovoljen. K ar se 
tiče drugega odstavka njegovega predloga, da 
naj 50 odstotkov učite ljsk ih  plač prevzam e 
država, m u p ritrd im  drage volje, in rečem, da 
na regu liran je  učite ljsk ih  plač ni prej m isliti, 
pre dno ne dobimo pomoči od države. (Poslanec 
— A bgeordneter dr. T riller: »Žalostna novica 
iz u st učitelja!«) Prosim , en k ra t m ora to priti. 
K akšna je naša  m izerija, ne bom opisoval, saj 
je itak  znana.

K ar se tiče podržavljen j a ok rajn ih  šolskih 
nadzornikov, omenim le še, d a  se to ne bo zgo
dilo čez noč, am pak sukcesivno. N ajprej pride 
n a  vrsto Tirolska, potem  Koroška, Solno- 
g raška  in  bogve kedaj šele K ranjska. Tedaj 
bomo še veliko let čakali, da se okrajn i šolski 
nadzorn ik i podržavijo.

Torej jaz stavim  predlog, da se sprejm e 
nasvet, kakor ga je stavil šolski odsek.

D eželni glavar:

Bomo sedaj glasovali in jaz poživljeni tiste 
gospode, ki sprejm ejo § 1. predloženega zakon
skega načrta , da blagovolijo ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je sprejet.
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P rosim  gospode, k i p ritrd ite  § 2., da izvo
lite ostati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je tud i sprejet.
In sedaj naslov in  uvod. Gospodje, ki ste 

za naslov in uvod, prosim , ostan ite .
> (Zgodi se. — Geschieht.)

Je tu d i sprejeto.

Poročevalec Ravnikar:
P red lagam  tre tje  branje.

Deželni glavar:
Gospod poročevalec p red laga  tre tje  branje. 

Gospodje, k i p ritr ju je te  zakonskem u načrtu  
tu d i v tre tjem  b ran ju , prosim , ostan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  sedaj bomo še glasovali o reso lucijah  

gospoda poslanca Gangla. Tisti gospodje, ki 
ste za prvo resolucijo, nam reč, da  se poživlja 
vlada, da da ok rajn im  šolskim  nadzornikom  
na razpolago p isarn iške  moči, prosim  ustan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je sprejeta.
In gospodje, ki p ritrd ite  tu d i d rug i reso lu 

ciji glede prevzetja 50 odstotkov od plač uči
te ljstva  n a  državo, prosim  ustan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto in s tem  je ta  točka dnevnega 

reda rešena.
D aljna točka je:

3. Ustno poročilo šolskega odseka:
c) o preosnovi c, kr, rudniške ljudske šole 

v Idriji v splošno javno ljudsko šolo
(k prilog i 169. 1. 1906).

3, Mündlicher Bericht des Schulausschus
ses:

c) über die Umgestaltung der W erks
volksschule in Idria in eine allgemeine 
öffentliche Volksschule (zur Beilage 
169 de 1906). .

P rosim  gospoda poročevalca Lavrenčiča, 
da  uvede razpravo.

Poročevalec Lavrenčič:
Visoka zbornica! Poročati mi je v zadevi 

preosnove c. kr. rudn iške  ljudske šole v Id riji 
v splošno javno ljudsko  šolo. R udnik v Id riji 
je od le ta  1580. v državni posesti, to je od onega 
časa, ko je nadvojvoda K arol kupil in združil 
dotlej p rivatne rove v Id riji in ustanovil m ono

pol za živo srebro. K ar se je zgodilo za šolstvo 
v tem  času, je delo rudn iške  uprave. Leta 1580. 
najdem o tam  učitelja  Janeza Hofer ja, le ta 1584. 
pa najdem o tam kaj učite lja  P e tra  G allusa. 
E ra r vzdrževal je na  p rim er v šolskem  letu 
1770. in  1771. tam ošnjo šolo s tem , da je naložil 
naklado  na vino v dveh tam ošnjih  eraričn ih  
gostilnicah. R udarji bili so prosti šolnine proti 
tem u, da so vsako leto en dan  delali brez
plačno. Učenci, kako r je baje še danes v 
navadi, dobivali so učila! zastonj. Poleg tega so 
im eli šolski fond v znesku 3050 fl.

Ko je stopil v veljavo le ta  1869. novij šolski 
zakon, se ni glede vzdrževanja te šole p rav  nič 
izprem enilo, ker je poljedelsko m in istrstvo  z 
razpisom  z dne 13. septem bra 1873, št. 6978, in 
potem  m inistrstvo  za uk  in bogočastje z razp i
som z dne 21. septem bra 1873, št. 12.246, odre
dilo, da naj se šola tud i nadalje  vzdržuje na  
račun  rudn ika . Šola naj obvelja kot zasebna, 
p a  s pravico javnosti v sm islu §§ 70. in  72. šol
skega zakona z dne 14. m arca  1869, drž. zak. 
št. 62. H k ra ti se je oprostila m estna  občina 
id rijsk a  od g radn je javne ljudske šole v sm islu 
zakona.

Deželni šolski svet je pa z dopisom z dne
24. avgusta  1903, št. 2520, deželnem u odboru 
sprožil misel, naj bi se ta  šola preosnovala, v 
javno splošno ljudsko šolo in je naprosil 
deželni odbor, naj bi on p rijav il svoje stališče. 
Deželni odbor se pa v to ni sm atra l kom peten t
nim  in je le pripom nil, d a  se zam ore ta  pre- 
osnova izv ršiti le proti tem u, da dežela n iti 
na jm an je  p ri tem  ne trpi.

D obrih p a r  let pozneje, 1. 1906. dne 6. sehr., 
pa je deželni šolski svet javil deželnem u 
odboru, da je poljedelsko m in istrstvo  dogo
vorno s finančnim  m inistrstvom  z razpisom  z 
dne 29. ja n u a rja  le ta 1905, št. 4783/339, na  pod
lagi poročila tam ošnjega rav n a te ljs tv a  z dne
25. novem bra 1902, št. 76/V., se izjavilo, da je 
e rar ju  za bodoče popolnom a nemogoče prevzeti 
odgovornost za sedanjim  zahtevam  in razm eram  
potrebno izobrazbo šolske m ladine. Ko se je 
ustanovilo  m in istrstvo  za javna  dela in se je 
ru d n ik  podredil tem u m in istrstvu , je tud i 
m in istrstvo  za javna dela zavzelo stališče, in 
sicer z razpisom  z dne 19. decem bra 1909, 
št. 22/1—XVII/št, 11.960.

O dklanja pa m inistrstvo to odgovornost s 
tem, da erar n ikakor ni dolžan skrbeti za lju d 
sko šolstvo; osobito pa se sklicuje na  svoj raz 
pis z dne 13. septem bra 1873, v ka terem  po- 
v d arja  m inistrstvo, da je ono šolo prevzelo 
popolnom a prostovoljno, ne da bi se bilo za 
bodočnost kaj obvezalo.

N a to naziran je  državne uprave in  potem 
sploh o preosnovi te šole v javno ljudsko  šolo, 
dovoljujem, si nastopno odgovarjati:

P riznam , da je državna u p rav a  sprejela to 
šolo prostovoljno, toda po § 62. državnega šol-
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skega zakona z dne 2. m a ja  1883, drž. zak. št. 53, 
se sm atra jo  tud i prostovoljno prevzete dolž
nosti za pravno obstoječe. Sicer pa državna 
uprava  ozirom a poljedelsko m inistrstvo  tedaj, 
ko je to šolo prevzelo, n i storilo tega  tja  v en 
dan, am pak je to storilo popolnom a v svojem 
interesu , ka te ri in teres jako dobro osvetljuje 
deželni šolski svet z dopisom deželnem u 
odboru z dne 2. avgusta  1880, št. 1259, k je r piše 
(bere — liest):

»Aus den eigentüm lichen V erhältn issen  
der k. k. W erksschule in Id ria  ergibt sich der 
C harak ter dieser Schule als einer von der P r i 
va tin d u strie  des S taates e rha ltenen  z u 
n ä c h s t  z u r  H e r  a n b i l d u n g  t u e  h - 
t i g e r  B e r g a r b e i t e r  1j m  m i t t e l -  
b a r  e n u: n d u n m l t t  e 1 b a  r  e n  1 n t e r 
e s  s e d e s  B e  t g  bi a u b e t; r i e b  e  s b el - 
g r ü n d e t e n  P r i v a t a n s t a l t . «

Jasno je torej, da je državna up rav a  spre
je la  to šolo v svojem in teresu , nam reč, da bi 
vzojila dobre rud arje , potem  pa posredno in  
neposredno pospeševala in teres c. kr. ru d n ik a  
v Idriji. Ta in teres osobito izrazito označuje 
dejstvo, da je n. pr. v letu  1910/1911 med 1095 
ljudskošolsk im i učenci v Id riji 91 odstotkov 
ru d n išk ih  otrok, dočim jih  je izmed drugih  
stanov le 9 odstotkov, pač številce, ki ne izpre- 
m eni značaja  te šole.

K dor pa  je ustanovil šolo v svojem in te 
resu  in  to šolo doslej vzdrževal v svojo korist, 
ta  ne more k a r  k ratkom alo  odvaliti tega bre
m ena na  drugega, am pak je dolžan še dalje to 
šolo vzdrževati in brem ena nositi. V tem  slu 
čaju hoče pa d ržava odvaliti vsa ta  brem ena 
n a  deželo K ranjsko in  dežela K ran jska  tega 
seveda ne more k a r  tako kratkom alo  sprejeti.

D ruga težkoča za preosnovo šole v splošno 
javno ljudsko  šolo, tič i pa v deželnem šolskem 
zakonu sam em . Po dopisih deželnega šolskega 
sveta deželnem u odboru z dne 24. avg. 1903, 
št. 2520, nadalje  6. feb ruarja  1906, št. 709, in  
dopisa z dne 18. ja n u a rja  1910, naj bi se p re 
vzelo id rijsko  učiteljsko osobje v personalni 
s ta tu s  k ran jsk ih  učiteljev, in sicer po razm erju  
njihove službene dobe na id rijsk i šoli. N adalje 
naj bi se istem u dajale s tarostne doklade in 
potem pokojnine tudi vpoštevajoč leta, ko je 
poučevalo na  id rijsk i šoli. Toda tem u nasp ro 
tuje § 3., šolskega zakona -z dne 14. m aja  1898, 
dež. zak. št. 25, v čegar zadnjem  odstavku se 
dopušča vštevanje službene dobe pri u v rstitv i 
v personaln i s ta tu s  k ran jsk ih  učiteljev le uči
telju, ki je služboval že v k ak i drugi krono vini 
stalno in n a  javni šoli, ne pa na  p rivatn ih , v 
katero  kategorijo  p rip ad a  tu d i id rijsk a  ru d 
n iška  šola. P rav  v tem  sm islu  dovoljuje § 4., 
alinea 1., zakona z dne 29. novem bra 1890, dež. 
zak. št. 23, s tarostne doklade tistim  učiteljem , 
ki so službovali na javn ih  šolah. Ravno tako je

po § 66., dež. šol. zak. z dne 29. ap rila  1873, ozi
rom a 30. ju lija  1900, nedopustno, da bi se id r ij
skim  učiteljem  sm ela v pokojnino všteti na 
c. kr. ru d n išk i šoli dovršena službena doba.

N ajvečja zapreka pa, da bi se sprejela 
id rijsk a  p riv a tn a  ali zasebna lju d sk a  šola in 
preosnovala v javno ljudsko šolo n a  K ran j
skem, je pa gotovo to, ker je n aša  dežela K ran j
ska  silno obrem enjena. F inančn i položaj naše 
dežele je tak , da n ikako r ne dopušča, da bi se 
ta  preosnova izvršila. B rem ena so silno velika, 
da se še celo cen tra lna  v lada resno bavi z v p ra 
šanjem , kako bi ona opomogla k ran jsk i deželi.

Ko sem ogledoval deželni p roračun  za leto 
1911., priloga št. 257, sem opazil, da  znaša 
skupna  potrebščina 5,604.745 K in potrebščina 
samo za šolstvo 1,954.107 K, to raj blizu 2,000.000 
kron. No, in  sedaj pa pride še d ržavna uprava 
in  hoče n av a liti deželi še k ak ih  40.000 K letno, 
k e r znašajo po obvestilu rudn iškega  rav n a te lj
stva v Id riji z dne 16. ja n u a rja  1910, za leto 1911 
samo plače učiteljev 33.015 K. Priznam , da 
hoče vlada, ako bi se ta  šola preosnovala v 
javno ljudsko  šolo skozi tri leta prispevati 
deželi vsako leto po 27.000 K, potem  p a  vsaka 
tr i le ta po 3000 K m anj, ali po 12. le tih  pa bi 
nehal vsak prispevek in  bi potem  vse breme 
padlo n a  deželo K ranjsko. T a nam era  rudn iške  
uprave je tem m an j upravičena, ker ru d n ik  v 
Id riji ni pasiven, am pak zavzem a m ed vsemi 
ru d n ik i v državi drugo mesto, p ri ru d n ik ih  za 
živo srebro pa prvo mesto. V zadnjem  deset
le tju  je im el id rijsk i ru d n ik  vsako leto p ri
bližno 500.000 K čistega dobička. Posebno 
ugodno je bilo leto 1905., k je r so p ro račun  ali 
ono leto skupn ih  dohodkov pri vseh državnih 
ru d n ik ih  na  16,000.000 K in p reb itka  na  723.000 
kron, od katerega' je n a  idrijski! ru d n ik  
odpad lo590.000K. Iz teh  podatkov je pač jasno, 
kako lahko vzdržuje e ra r svojo zasebno lju d 
sko šolo v Idriji. Če na p rim er v P fib ram u, k jer 
je im ela up rava le ta  1905. p ri ru d n ik u  izgube 
1,250 000 K in im a ru d n ik  tam kaj vsako leto 
do 500.000 K izgube, vzdržuje e ra r  gim nazijo, 
rudarsko  šolo in pripravnico, potem  je pač ire 
levantno za njegove finance, če vzdržuje še 
ljudsko  šolo v Idriji.

In  končno se gre še za jako važen faktor, 
in to je učiteljstvo. U čiteljstvo v Id riji im a 
gotove ugodnosti, kak o r cenejša stanovanja, 
ugodnejše cene glede luči, kurjave, vožnje, 
lekarne, zdravnika itd., torej ugodnosti, k a te 
rih  bi v s ta tu su  k ran jsk ih  učiteljev ne imelo. 
Da bi izgubilo te ugodnosti, tem u bi se id rijsko 
učiteljstvo gotovo protivilo. (Poslanec — Abge
ordneter (Tangi: »Res je!«) In enostransko bi 
bilo, ako bi hoteli brez učite ljstva id rijskega to 
vprašan je  rešiti.

Če pa  lju d sk a  šola v Idriji, kako r to meni 
deželni šolski svet v svojem dopisu deželnem u 
odboru z dne 6. feb ruarja  1906, potrebuje sploh
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kake reorganizacije, potem  izvede reorgan iza
cijo veliko lažje ru d n ik  s svojim  velik im  dobič
kom, kako r pa toli obrem enjena dežela.

Oziraje se n a  te razloge, sem v šolskem  
odseku stavil predlog v svojem  poročilu (bere 
— liest):

»Visoki zbor skleni:
P reosnova c. kr. ru d n išk e  ljudske šole v 

ldri.li v splošno javno ljudsko  šolo se odkloni.«
Ta predlog sem  stav il v poročilu, odsek ga 

je pa hotel nekoliko om iliti v nastopn ih  skle
pih, ka tere  p red lagam  v im enu šolskega od
seka:

»Visoki deželni zbor skleni:
1. Deželni zbor stoji na stališču, da  je ru d 

n išk i e rar pravno zavezan vzdrževati rudn iško  
šolo v Idriji.

2. Dežela bi b ila  p rip rav ljen a  prevzeti to 
solo le pod tak im i pogoji, da ne bi bila vsled 
tega oškodovana n iti dežela, n iti občina ne 
učiteljstvo.

3. Deželni odbor vodi naj na tej podlagi 
ev en tua lna  n ad a ljn a  pogajan ja  z m inistrstvom  
za jav n a  dela.

4. V isoka v lada  se pozivi je, naj reši id r ij
sko ljudskošolsko vprašan je  n a  ta  način, da 
c. kr. rudn iško  dešk-o in dekliško ljudsko  šolo 
~ 7  to zadnjo izpopolnjeno z osm im  razredom  — 
ki jo sedaj oprav lja  in oskrbuje c. kr. m in is tr
stvo za javna  dela, prevzam e z učiteljstvom  
vred c. kr. m in istrstvo  za u k  in bogočastje ko t 
državno ljudsko  šolo.«

To p red lagan i v im enu šolskega odseka, 
glasoval pa bom tako, kako r sm atram  boljše 
za deželo.

D eželni glavar:

D ebata je otvorjena, k besedi, je oglašen 
gospod poslanec Gangl.

Poslanec Gangl:

Visoka zbornica! Gospod poročevalec je 
vp rašan je  tako vsestransko  in  tem eljito  obde
lal, da meni, preostaje samo p a r  besedi. In sicer 
m oram o biti m i pro ti zahtevi ru d n išk e  uprave, 
CÄI naj dežela prevzam e rudn iško  ljudsko  šolo 
v Id iiji, že iz p rincip ie ln ih  razlogov brez ozira 
n a  pravno stališče, k i ga. je razm otriva l že 
gospod poročevalec. Ravno prej smo sprejeli 
resolucijo, da naj država prispeva za vzdrže
vanje ljudskega šolstva na jm an j 50 % vseli 
sti oškov, in sedaj naj bi, si pa naložili novo 
breme! S tem, bi pokazali, d a  n ik ak o r dežela 
ne le flek tu je  na  podporo od s tran i države za 
vzdrževanje ljudskega šolstva. Torej že iz tega 
p rincip ielnega stališča m oram o biti p ro ti pre- 
osnovi rudn iške  šole v splošno javno ljudsko 
solo. Na drugi s tran i pa je nu jno  potreba, da 
se vp rašan je  glede te šole en k ra t tem eljito reši 
v tej zbornici, ke r se ravno ru d n išk a  u p rava

sklicuje n a  to, da, vp rašan je  te šole še danes 
ni definitivno pojasnjeno. Z arad i tega stoji 
tud i šola še vedno n a  enem  in  istem  stališču. 
D ekliška šola je sedem razrednica že več let. Ko 
je ru d n ik  postavil v p ro raču n  za 1.1909. znesek 
za VIII. razred, je pa m in istrstvo  porabilo  denar, 
ne vem, ali za elek triko  ali za kaj druzega. Uči
teljice so bile p rip rav ljene , da brez vsake 
odškodnine s svojim  delom in žrtvam i o tvori j o 
osmi razred, ali p rišla  je prepoved od m in is tr
stva. Dalje om enjam , da so učitelji in  učiteljice 
na  id rijsk i ljudski, šoli nam eščeni ko t u ra d 
n ik i X. činovnega razreda. U čitelji im ajo  tud i 
pravico nositi uniform e z dvem a rozetam a, ali 
sedaj^ pa pom islite, gospodje, n a  dejstvo, da 
im a šolski sluga na  id rijsk i šoli boljšo plačo 
kak o r tr i četrtine tam ošn jega učiteljstva. Šol
skem u slugi, vrlem u in  m arljivem u možu, tega 
m hce ne očita, am pak  navajam  ta  prim er, k i 
dovolj jasno k a rak te rizu  j e naše razm ere. In  
tako se plete to vp rašan je  id rijske  šole naprej, 
in  res je  že sk ra jn i čas, da se en k ra t defin i
tivno reši, k a r  se bo ,zgodilo s sprejetjem  teli 
pi odlogov. Po m oji sodbi bi bilo poleg" tega, da 
b: bilo s podeželjenjem  id rijske  šole najbolj 
pnzade to  in p rik ra jšano  učiteljstvo v svojih 
beneficijah, sklepanje o tem  v p rašan ju  brez 
dovoljenja in takorekoč brez vednosti tega 
učiteljstva, d irek tno  nekaj takega, k a r  se ne bi 
moglo sp rav iti v soglasje z nazori p rav ičnosti 
m  z uveljav ljen jem  tis tih  pravic, k i so zagotov
ljene tem u učiteljstvu . Na drug i s tran i bi se, 
ako P1 evzame dežela id rijsko  šolo in  si s tem  
naloži novo^ brem e za vzdrževanje te šole,
1 ['V ®2  da la čna v rana sito- krm i. N a enakem  
staliscu  je sta l deželni zbor že le ta  1877., ko je 
oprostil m esto Idrijo  od p lačevan ja  šolskih 
doklad te r  s tem  ind irek tno  priznal, da je rud - 
n isk a  u p rav a  dolžna vzdrževati ljudsko  šolo v 
Idriji.

v ec pa, k ak o r vsi ti razlogi, velja m  o - 
1 a 11 a d o l ž n o s t ,  ki jo im a id rijsk a  rud - 
m ska u p rava  do vzdrževanja id rijsk e  ru d n i
ške sole. V tistem, času, le ta  1874., ko je ru d n ik  
izjavil, da, vzdržuje šolo za svojo korist, da 
pride  ̂do tem eljito  izobraženega delavskega
a Q/9 Ss7ao nesel ru d n ik  čistega dobička3,942.872 Iv. Od ta k ra t pa do letos, ko nosi rud -
m k op 'vgel m ilijon čistega dohodka na  leto, si 
je rudniška, u p rav a  nagrab ila  ogromno število 
m ilijonov čistega dohodka, in  ta  denar je zno
silo skupaj tisto delavstvo, ka te reg a  otroci se 
šolajo n a  id rijsk i ru d n išk i šoli. Torej je m o
ra ln a  dolžnost rudn iške  uprave, da iona ne 
plač nje samo delavcev, am pak  tud i -otrokom 
teh delavcev vzdržuje šolo, da se morejo iz
obraziti vsaj v elem entarn ih  predm etih . To 
m oralno  dolžnost rudn iške  uprave dokazuj e io 
najbolje te-le številke:

deklic 602 in dečkov 493. R udnik  bi b is  m orda
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upravičen odrekati izobrazbo tem  otrokom  iz 
svojih sredstev, ako bi ne bili v pretežni večini 
to  otroci id rijsk ih  delavcev. N eeraričn ih  izmed 
deklic je samo 73, izmed dečkov pa  samo 41; 
rekel sem neeraričn ih , to torej tak ih , k a te rih  
s ta rši niso uslužbeni p ri ru d n ik u . Torej je 
vsega skupaj izm ed 1095 otrok samo 114 tak ih , 
k a te rih  s ta rš i niso uslužbenci id rijskega ru d 
nika. E ra ričn ih  je torej 91 % otrok, in  za teh  
91 % je brezdvom no id rijsk i ru d n ik  m oralno 
zavezan, da jim  daje potrebno šolsko vzgojo. 
Id rijsk i ru d n ik  in nihče d rug i — tu d i dežela 
K ran jsk a  ne! — bi ne mogel v tak i m eri tega 
sto riti; samo ta  tu d i lahko p resk rb i preosnovo 
svoje šole v tak i m eri, da  bi. ta  šola lahko slu 
žila za vzor, kakšne naj bodo ljudske šole.

Ravno zato, ker to vp rašan je  še ni rešeno, 
se ru d n ik  vedno izgovarja, da  ne more nič sto
riti za svojo šolo. Ako hočemo to vp rašan je  
rešiti, potem  je najbolje, da sprejm em o p red 
loge šolskega odseka in  zlasti četrti predlog, 
v katerem  se v lada  poživlja, naj reši id rijsko  
ljudskošolsko vprašan je  na  ta  način, da ru d 
niško deško in  dekliško šolo, to poslednjo izpo
polnjeno z osmim razredom , ki jo sedaj u p rav 
lja in  oskrbuje c.kr. m in istrstvo  za jav n a  dela, 
prevzam e z učiteljstvom  vred c. kr. m in istrstvo  
za uk  in  bogočastje kot državno ljudsko  šolo.

Ako take šole u s tan av lja  država v Trstu, 
zakaj bi tega ne sto rila  v Idriji, ko im a ravno 
ona sam a iz id rijsk eg a  ru d n ik a  največji do
biček? (Odobravanje v središču. — Beifall im 
Zentrum .)

Deželni glavar:
Gospod poslanec dr. K rek pride sedaj do 

besede. Prosim !

Poslanec dr. Krek:
Visoka zbornica! Na vsak način  im a go

spod predgovornik  prav, ko pravi, da je že 
en k ra t treb a  konec n a red iti v p rašan ju  id rijske 
rud n išk e  šole. Tega konca p a  ne bode, če sp re j
memo predloge šolskega odseka, k e r bi b ila  
nazadnje m orda dežela tepena, in kak o r sta  že 
gospod predgovornik  in poročevalec pojasnila, 
tepeno tu d i učiteljstvo v Idriji. Ravno, da bo 
že en k ra t konec, p red lagam  to-le resolucijo 
(bere — lie s t) :

»Deželni zbor skleni:
Deželni zbor odk lan ja  preosnovo c. kr. ru d 

niške lju d sk e  šole v Id r iji v splošno javno 
ljudsko  šolo.«

8 tem  bi bila stvar končana. (Odobravanje 
na levi. — Beifall links.)

Deželni glavar:
K er n i noben govornik več oglašen, je 

debata  zaključena. Gospod poročevalec im a še 
končno besedo.

Poročevalec Lavrenčič:
N im am  n ičesar pripom niti, kako r to, da se 

za svojo osebo s trin jam  z resolucijo gospoda 
tovariša  dr. Kreka.

Deželni glavar:

Bomo sedaj glasovali. N ajširši je predlog 
gospoda tovariša  dr. K reka in  torej nam  bo 
najp re j g lasovati o njem . Gospodje, k i p ritrd ite  
resoluciji gospoda poslanca dr. Kreka, prosim , 
u s ta n i te !

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je večina, predlog je sprejet in  s tem  od

pade glasovanje o predlogih šolskega odseka 
te r  je torej rešena ta  točka dnevnega reda.

Na vrsto pride sedaj točka:

3, Ustno poročilo šolskega odseka:
d) glede dopusta in nadomestovanja 

ljudsko-šolskih učiteljev, ki se udeleže 
učnega tečaja za meščanske šole (k
prilogi 171. 1 1906.).

Z. Mündlicher Bericht des Schulausschusses:
d) betreffend die Beurlaubung und Sub

stituierung der den Unterrichtskurs 
für Bürgerschulen besuchenden Volks
schullehrer (zur Beilage 171 de 1906).

Poročevalec Lavrenčič:

Visoka zbornica! Deželni šolski svet je dne 
2. ap rila  1906 pod št. 1257 sporočil deželnem u 
odboru, da se nam erava p rired iti n a  c. kr. uči
te ljišču  v L jubljan i tečaj za m eščanske učitelje 
z 18 učnim i u ram i n a  teden, in sicer, da  se 
nam erava poučevati ob navadn ih  šolskih dneh 
m ed 5. in  8. uro zvečer, tako, da bi se m ogli 
tega tečaja  udeleževati na  lju d sk ih  šolah v 
L jubljan i in v bližini L jubljane nastav ljen i 
učite lji in učiteljice, ne da bi vslecl tega' n jih  
poklic kot ljudskošolsk ih  učiteljev bil m oten 
ali oviran. Iz d rug ih  okrajev  n a  deželi pa bi 
mogli učite lji obiskovati ta  tečaj le tedaj, ako 
dobe -za dobo šolskega le ta  dopust in  so opro
ščeni od poučevanja na  javn ih  ljudsk ih  šolah. 
Dalje je prosil deželni šolski svet, naj bi de
želni odbor načelno p ritrd il, da udeleženci 
tečaja, kolikor se jih  oglasi iz šolskih okrajev 
na  deželi, dobe dopust v javn i ljudskošolski 
službi za dobo teča ja  te r se za njihovo nam e- 
stovanje nastav ijo  provizorične učiteljske 
moči ob strošk ih  norm alnošolskega zaklada. 
Deželni odbor nasvetuje, naj se tej želji 
ustreže. Šolski odsek se kaj rad  prilagodi tem u 
nasvetu  s posebnim  ozirom n a  to, da se m la
dim  in m arljiv im  učiteljem  in učiteljicam  nudi 
prilika, da se nadalje  izobrazijo kot učitelji in
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učiteljice za  m eščanske šole, toda tako, da s ta 
lišče večine odsekove ostane neizprem enjeno 
glede sedan jih  m eščanskih  šol. šo lsk i odsek 
p red laga (bere — lie s t) :

»Visoki deželni zbor skleni:
Podeli naj se m orebitn im  udeležencem  

tečaja  iz šolskih okrajev  n a  deželi za dobo 
tečaja  dopust v javnem  ljudskošolskem  služ
bovanju  in  se za njihovo nadom estovanje n a 
stavijo  provizorične učite ljske moči ob stroš
k ih  norm alnošolskega zaklada.«

D eželni glavar:
D ebata je o tvor j ena. K besedi je oglasen 

gospod poslanec Gangl.

P oslanec Gangl:

Visoka zbornica! Popolnom a soglašam  s 
predlogom , kak o r ga s tav ljašo lsk iodsek ,m islim  
pa, da bi bilo um estno, ako tem u predlogu 
dostavim  še dodatek. Niso' nam reč samo tečaji, 
ki se v n jih  izobražujejo učitelji za m eščanske 
šole, temveč so še razn i d rug i tečaji, k je r se 
učiteljstvo lahko dalje izobražuje, je d unajsk i 
pedagogi j in so razn i strokovni in  km etijsk i 
tečaji. Dosti je po izobrazbi hrepenečih  učnih  
oseb, ki jim  pa n jih  sredstva ne dopuščajo, da 
bi si sam i p lačevali nam estn ike in  šli izven 
dom a n ad a ljev a t svoje študije. Zato se mi zdi 
pravilno, če p ritrd im o  predlogu, kako r ga 
stavi j a  šolski odsek, da lahko p ritrd im o  tud i 
tem u dostavku:

»Isto velja tud i za učne osebe, ki se udele
žujejo v s vrh  o svoje strokovne naobrazbe 
k ak ršn ihko li tečajev.«

D eželni glavar:
Želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ne, — gospod poročevalec?

Poročevalec Lavrenčič:
H v a la !

D eželni glavar:
Tudi ne, torej bomo glasovali, in sicer n a j

prej o predlogu šolskega odseka. Gospodje, ki 
p ritrd ite  tem u predlogu, prosim , ostan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  sedaj prosim  gospode, k i se s trin ja jo  

tucli z dodatn im  predlogom  gospoda poslanca 
Gangla, naj velja  isto glede kakršn ihko li teča
jev, da blagovolijo ustali.

(Zgodi se. — Geschieht.)
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D odatni predlog je ostal v m an jšin i in je 
odklonjen.

S tem  je rešena ta  točka dnevnega reda  in 
pride n a  vrsto točka:

4. U stno poročilo finančnega odseka o 
uvedbi davščine od prirastka na vred
nosti neprem ičnin. (K prilogi 262.)

4. M ündlicher Bericht des F inanzausschus
ses, betreffend die E inführung einerW ert- 
zuw achsabgabe von Liegenschaften. (Zur 
Beilage 262.)

Poročevalec dr. Žitnik:

„ y i®oka zbornica! Z ozirom n a  načelno 
važnost tega nam eravanega: zakona, je pač 
potrebno, da nam en tega zak o n a  nekoliko 
pojasnim .

C. kr. finančno m in istrstvo  je z odlokom 
z dne 14. septem bra 1909 po >c. kr. deželnih v la
d ah  in  nam estn iš tv ih  naznan ilo  deželnim  
odborom, da hoče za leto 1910 deželam  zvišati 
državne prispevke. V prv i v rsti naj bi se zvi
šal prispevek iz državnih  dohodkov od žga
nja. Dalje je prepustilo  deželam  n a  prosto 
voljo, da  zvišajo nak lade n a  pivo na  4 krone 
od h ek to litra  in  opozorilo n a  nov v ir dohod
kov j  davščine od p r ira s tk a  na: vrednosti 
zem ljiških neprem ičnin. V ladna predloga 
glede zvišanja žganj arine p a  je o sta la  v držav
nem  zboru doslej nerešena. Deželno nak lado  
na pivo je deželni zbor zvišal na  4 K s sklepom  
z dne 1. svečana 1910, k a te ri sklep je stopil v 
veljavo dne 1. m a ja  t. 1. Za uvedbo davščine 
od p r ira s tk a  n a  v rednosti neprem ičnin  je 
deželni odbor predložil n a č r t dotičnega 
zakona.

Za uvedbo davščine od p riras tk o v  na  
vrednosti, k i  je z la s ti p r i 'zem ljiščih n a s ta l 
večinom a brez posebnega tru d a  in  sodelova
n ja  lastnikovega, govore tehtni, socialno- in  
fm ančno-politični razlogi. Ta davščina more 
om ejiti špekulacijo  z zem ljišči, vp livati n a  
h itrejšo  zazidavo stavbišč in  tako odpomoči 
pom an jk an ju  stanovanj te r  od kazati p rim e
ren  del od p r ira s tk a  n a  vrednosti, k i si g a  je 
doslej p rilaščal le posam eznik v splošno javno 
korist, zlasti dežele in  občin.

\  Nemčiji je ta  davščina že j!ako ra z š ir
jena, posebno v občinah. V P ru s iji je n a  pod- 
lagi dotičnega zakona iz le ta  1893. do konca 
le ta  1907. up el j a l o j o  davščino 62 občin, n a  
Saksonskem  34 občin itd. B avarska zbornica 
je enak  zakon  sk len ila  le ta  1908. L eta  1909. je 
finančni odsek nem škega državnega zbora 
izdelal n ačrt zakona, k i določa državno dav
ščino od p r ira s tk a  n a  vrednosti neprem ičnih .
1 a n ač rt zakona je bil sicer z d rug im i vred 
v tre tjem  b ran ju  odklonjen, obveljal p a  je
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predlog, naj .zvezne vlade do 1. ap rila  1911 
predlože nov tak  načrt, po ka terem  bi iznašal 
le tn i državni dohodek na jm an j 20 m ilijonov 
m ark.

Tudi angleška v lada je v svoj novi davčni 
n ačrt sp rejela  državno davščino od p rira s tk a  
n a  vrednosti. (Inurem ent value duty.)

V A vstriji zlasti večja m esta zahtevajo 
davščino od p r ira s tk a  n a  vrednosti. Na shodu 
m eseca novem bra 1908 so na  D unaju  odpo
slanci razn ih  m estn ih  občin sklenili tak  n ačrt 
zakona, k i ga p a  v lad a  iz posebnih vzrokov 
ni odobrila. A vstrijska v lada p a  je že večkrat 
izjavila, da  je ta, davščina kot nov v ir dohod
kov za avtonom no upravo mogoča, in potreb
na, zlasti za dežele, k i so v velikih finančnih  
stiskah . Ne da se ta jiti, da im ajo občine p ra 
vico do prim ernega, deleža iz p r ira s tk a  n a  
(vrednosti neprem ičnin ,1, kij j e' 'n a s ta l visile d 
občinskih naprav . Na drugi strani! p a  ne sm e
mo prezreti, da, .so tu d i druge javnopravne 
korporacije, osobito d ržava in dežele, s svo
jim i razn im i o rganizacijam i in n ap rav am i 
bistveno povzdignile narodno  gospodarstvo, 
z lasti trgovino in  prom et, te r tako  pospešile 
v rednostn i p rira s tek  n ep rem ičn in ; torej se 
tud i tem, korporacijam  ne more in ne sme 
od rekati pravica, da  so deležne donosa iz dav
ščin od vrednostn ih  prirastkov .

Ta davščina višje javnopravne korpora
cije pa im a več p red n o s ti; v prvi vrati to, d a  
se davščina od v rednostn ih  p riras tk o v  v vseh 
občinah vpelje obvezno. S tem  se preprečijo  
v občinah boji k ra jev n ih  interesov in n ev ar
nost, da, 'hi, se ta  davščina, udom ačila le  v 
m estn ih  občinah, ne pa. tud i v sosednih km eč
k ih  občinah, koder so podobne razm ere. 
M esta raste jo  in  se širijo. Vsled tega tud i 
rastejo  cene .zemljiščem v obliž ju  mest. Pa 
tud i po deželi se dviga vrednosti zemljišč, 
zlasti vsled razn ih  novih  in  'boljših prom etnih  
zvez, za katere  donašajo vedno večje prispev
ke dežele in  država.

U govarjati bi mogel ta  ali o n i : D avščina 
od v rednostnega p r ira s tk a  p ri zemljiščih, je 
toliko časa kriv ična, dokler niso ob d učeni 
tud i razn i drugi k o n ju n k tu rn i dobički, n. pr. 
p ri v rednostn ih  pap irjih , di sere učnih kupčii-- 
j ah  itd. — Obdačenje konjunkturniilh dobič
kov pa je mogoče le s posebnim i zakoni. 
N apredujoči razvoj davčnega sistem a bo omo
gočil, d a  se s časom  tud i razne druge skupine 
brez tru d a  p ridobljen ih  k o n ju n k tu rn ih  dobič
kov ob dači jo in  pritegnejo  v službo javni k o ri
sti. Obdačenje v rednostn ih  p rirastkov  nepre
m ičnin je tak  korak, s ka terim  ob dači mo 
k o n ju n k tu rn i dobiček, ki ga ima. bre.z tru d a  
posam nik n a  raču n  skupnosti.

Ravno špekulacija, z zem ljišči, posebno v 
m estih  in in d u s tr ijsk ih  k ra jih  je na veliko 
škodo za javn i blagor. Ker vsak človek po tre

buje zem ljišča, četudi le v obliki stanovan ja  
in ker zem ljišča niso raztegljiva, kak o r testo, 
zato je zem ljišk i monopol dobiičkaiželjnih špe
kulan tov  ena največ jih  _ soc ia ln ih  nevarnosti 
za človeško družbo. S socialno političnega s ta 
lišča m oram o torej le želeti, da  se um azana  
špekulacija ,z zem ljišči om eji is prim erno d av 
ščino v splošni javni blagor.

Ravno tak  o prazen je. d rug i ugovolr, češ, 
da bi m orali dosledno dobiti odškodnino  tisti, 
ki im ajo izgube pri zem ljiščih. — S to dav
ščino prispeva posam nik k stroškom  javne 
uprave, in sicer le tedaj in  v -toliki .meri, ako 
im a v gotovem  času brez tru d a  n ad  10 odsto t
kov dobička in more torej še zadostiti svojim  
potrebam . Iz tega pa še ne izvira p rav ica po- 
sam nika, da bi m u javnopravne korporacije 
pokrivale izgubo. Kdor im a p rim an jk lja j v 
svojem gospodarstvu ali prevzam e n. pr. 
pasivno dedščino, more pač zahtevati, da se 
imu davek zniža ali odpiše, ne pa, da, m u 
dežela ali d ržava škodo, oiziroma izgubo po
vrne. To načelo, velja  povsod glede davkov in 
davščin.

N adaljn i ugovor je mogoč, da so zem ljišča 
že itak  preobrem enjena in da je- davščina od 
vrednostnega pbiras-tka n ek ak a  konfiskacija  
prem oženja, torej v n asp ro tju  s členom. V. drž. 
zak., številka 142. — Tako sodijo tisti, ki so 
sploh pro ti vsakem u obdačenju zem ljišč in 
prezre, da se ta  davščina zahteva le p ri p ro
stovoljn i p rodaji zem ljišč in  le tedaj, ako čisti 
dobiček po odb itju  vseh stroškov iza m eliora
cije (izboljšanje) zem ljišč presega 10 odsto t
kov prvotne pridobitne vrednosti. Ta dav
ščina, tud i ne pom eni sam ovoljne konfiskacije 
lastnine, ki jo varu je  državni tem eljn i zakon.

U govarja se tudi, da je uspeh te davščine 
jak-o dvomljive vrednosti, ke r nim am o nobe
n ih  zanesljivih podatkov o donosu. V lada .res 
ni predložila v tem  pogledu nobenih s ta tis tič 
n ih  podatkov. Ta ,n am eravana  davščina je 
novost n a  davčnem  polju, za k a tero  v lada 
n im a podatkov iiz preteklosti, pa  tud i ne
zanesljivega m erila za, bodoči n jen  razvoj. 
Tudi nem ška v lada n i im ela za to davščino 
drug ih  podatkov, nego ugodne uspehe v posa
m eznih občinah. In  bavarska  v lada je za  svoj 
n ačrt n av a ja la  le posam ezne vzglede v obči
nah, ka teri priporočajo to davščino, dejan 
skega bodočega uspeha pa ne m orejo izkazati.

Ta pom islek pa  ni tako tehten, da bi ne 
n ap rav ili p-oskušnje iza daljšo bodočnost. 
Letni donos te davščine se itak  n ik d a r ne bo 
mogel natančno v š tev ilkah  proračuni!!, ker 
bode vedno odvisen od nesta ln ih  zem ljiških 
prem em b. Ravno to pa priporoča obveizno 
davščino tud i za dežele in ne izključno za 
občine, da se tako  bolje iz ravna  različnost 
donosa. Čeravno moremo torej raču n a ti na 
gotov večji don-os te -davščine šele v daljši
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bodočnosti, vendar ne smemo o d la ša ti z ozi
rom  n a  vedno rastoče  deželne potrebščine in 
na  gotovi razvoj javn ih  p rom etn ih  sredstev, 
in d u strijsk ih  in  d rug ih  podjetij, k i zv išu jejo  
zem ljiško vrednost. Ako p a  n im am o zakona, 
tud i ne m orem o o bodočih k o n k re tn ih  sluča
jih  večje (zemljiške v rednosti raz m em o upo
rab iti ;za javne nam ene.

D avščina od v rednostn ih  p rirastkov  je 
mogoča na  dvojen način. Mogoče je zem ljišča 
ceniti v določenih večletnih dobah te r obda
r i t i  v vsaki dobi v rednostn i p rirastek . To bi 
b ila  d irek tn a  davščina. Take splošne cenitve 
pa se ne priporočajo vsled velik ih  tehn ičn ih  
težav. D roga h iba  ta k ih  cenitev bi bila, da  bi 
se zah tevala  davščina ob času, ko je zem lji
šče še vedno v ro k ah  istega posestnika. Dobi
ček n i še (zagotovljen, ker se more v rednost 
zem ljišča tu d i znižati. T aka k o n stru k c ija  za
kona bi m orala upoštevati tu d i mogočo 
izgubo, k a r  bi povzročalo mnoge težave. Ob- 
dačenje zem ljišča b i v tem  slučaju  večkrat 
p risililo  la s tn ik a  do prodaje, k a r  bi le pospe
šilo m obilizacijo zemljišč. Zato se d irek tna  
davščina ne priporoča. B oljša je in d irek tn a  
davščina, k a k o r  se p red laga v predloženem  
n a č rtu  zakona. P redm et obdačen ja  je tu d i iz a 
to davščino vrednostn i p riras tek , toda  dav
ščina se p lača  šele tedaj, ko je neprem ičn ina 
že p rešla  v druge roke in  je realizovan  v red 
nostn i p rirastek . Ta način  obdačenja se je 
udom ačil tu d i v tu jin i.

Toliko bi jaz gospodom  om enil v splošnem  
oziru. D ostavil bi še, da se bodo dohodki te 
davščine, k i so danes še popolnom a negotovi, 
delili v p rihodnje m ed deželo in občine, vsak i 
p ripade ena polovica. N ekateri gospodje im ajo 
pom isleke, k ak o r sem  izvedel iz p riv a tn ih  
krogov, da bode kupec skuša l zvaliti to dav
ščino n a  prvotnega lastn ika . To je pač s tvar 
clotičnih dveh strank . V n ač rtu  zakona se dav
ščina pač zah teva od p rodaja lca, jam stvo za 
plačilo te davščine pa bode m oral prevzeti tud i 
kupec ali novi lastn ik . Gospodje tu d i mislijo, 
da bo ta  zakonski n ač rt vzbujal mnogo jeze in 
ne vol j e, češ, novi davki in  zopet novi davki. 
Toda, gospodje, po m ojem  m nen ju  je ta  s trah  
popolnom a neutem eljen, k a jti v § 2. im am o 
naštete  razne osebe, ozirom a korporacije, ki 
bodo oproščene te davščine, to  so: cesar,
d ržava in zakladi, k i jih  d ržava u p rav lja  ali 
zalaga, dežela K ran jska  in  zakladi, k i jih  
dežela u p rav lja  a li zalaga, dalje zak lad i cest
n ih  in zdravstven ih  okrajev, občine, deli 
občine (davčne občine, soseske), če gre za ne
prem ičnine, k i leže v n jihovem  okolišu, dalje 
ok ra jn i in k rajnošolsk i zakladi, šolski okraji, 
šolske občine a in  javne ljudske (meščanske) 
šole, v kolikor nastopajo  kot posebne pravne 
osebe, potem cerkve in nadarb ine  te r občine 
zakonito p riznan ih  cerkva in versk ih  družb,
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kak o r tud i n jih  zaklad i in zavodi, k i so dolo
čeni za pokritje  stroškov službe božje, dušnega 
p as tirs tv a  in verskega p o u k a ; potem  osebe, 
ka terim  gre ta  oprostitev po državnih  nagod- 
bah, in  sicer po načelih  m ednarodnega prava. 
In  deželni odbor je še kot 7. točko vstav il: D e
želni odbor lahko zadrugam  in d ruštvom  v 
svrho nabave cenenih stanovanj za njihove 
člane dovoli tedaj oprostitev, če se deleži čla
nov po prav ilih  ne obrestu jejo  z višjo nego s 
štiriodsto tno  obrestno mero.

N adalje opozarjam  n a  to, kako r sem že 
prej v splošnem  omenil, da so oproščeni te 
davščine vsi p rira s tk i do 10 % vrednosti. Le če 
je p riras tek  višji, potem  šele je treb a  plačati.

Potem  opozarjam  še na  § 4., nam reč, da 
davščini od p rira s tk a  niso podvrženi prenosi 
vsled sm rti n a  dediče, volilo jem nike ali po ne- 
odp la tn ih  p ravn ih  opravilih  med živimi, potem  
prenosi zapuščinskih  zem ljišč na  dediče, vo
lilo jem nike in one, k i im ajo  pravico do dolž
nega dela v teku  razločitve zapuščine in  o ti
pi a tn i prenosi od prednikov n a  potomce, in v 
finančnem  odseku smo dostavili še nov dosta
vek, nam reč prenosi n a  zeta in sinaho.

Potem  so davka proste vse zam enjave 
zemljišč, k i služijo km etijstvu  v svrho zaokro
žen j a, v ko likor is ta  uživajo oprostitev, ozi
rom a znižanje p ris to jb in  po §§ 1. in 2. zakona 
z dne 3. m arca  1868, drž. zak. št. 17, in zakona 
z dne 27. decem bra 1899, drž. zak. št. 263, p re 
nosi v svrho z lagan ja  km etijsk ih  zem ljišč in 
v svrho očiščenja gozdnega sveta tu jih  osred
kov m  zaokrožen j a gozdnih m eja po izm eni 
km etijsk ih  in gospodarskih  zemljišč, če so ti 
prenosi oproščeni državnih  im ovinskih  p ra 
no sn in  v sm islu zakonov z dne 7. ju n ija  1883 
dež. zak. štev. 92, 93 in 94, te r z dne 21. ap rila  
1 S'09, drž, zak. št. 131, in  potem  prostovoljna 
m en java zem ljišč v dosego prim ernejše u ra v 
nave stavbišč, ako je to dejstvo potrjeno od 
p risto jnega stavbnega oblastva in ako izplačilo 
razlike ne znaša več kakor 600 K.

O pozarjam  n a  § 13., ka teri določa, kako je 
izm eriti to davščino, in tam  im ate pri tem  
p a rag ra fu  odstavek, da je odstotek davščine 
tem  m anjši, čim več časa je im el kdo kako 
posestvo v lasti. Torej, če je im el kdo posestvo 
v lasti nad  30 let, se zniža ta  davščina za celili 
50 %.

To bom najbolje pojasnil s konkretn im  
vzgledom. Recimo, nekdo im a parcelo, ki je 
v red n a  600 K, in jo proda za 900 K. Torej znaša 
čisti p riras tek  300 K. Od tega p rira s tk a  sme že 
prej odbiti vse stroške za m orebitne m eliora
cije itd. Recimo torej, da znaša čisti dobiček 
300 K. Od tega se odšteje že a  prio ri 10 %, to je 
30 K, torej bi bilo čistega p rira s tk a  270 K, ali 
45 % od 600 K. Po n ačrtu  bi znašala  ta  dav
ščina 11 %, to je 29 K 70 vin. Ko bi znašal čisti 
p riras tek  300 K, bi p lačal dotični posestnik,
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ne glede na dobo, koliko časa je bil la stn ik  te 
parcele, 29 K 70 vin. Recimo pa, da je im el 
lastn ik  to parcelo v posesti na jm an j pet let in 
ne več kot deset let, se m u zniža davščina za 
5 %, to je 1 K 49 vin., in  bi torej p lačal 28 K 
21 vin. Ko bi pa im el to zem ljišče v posesti že 
20 let, znižala bi se m u ta  davščina za 20 c/b, 
to je za 5 K 94 vin., in bi p lačal le 23 K 76 vin. 
Če bi im el to parcelo v posesti nad  30 let, bi se 
m u ta  davščina znižala za 50 % in bi p lačal le 
14 K 85 vin.

Ta davščina od čistega p rira s tk a  je pač 
neznatna, če se pomisli, da je dotičnik  n a p ra 
vil brez posebnega tru d a  lep dobiček, ker so 
m u bili p ri odm eri davščine od p rira s tk a  od
šteti že vsi stroški.

Iz teh k ra tk ih  pojasnil lahko razvidite, da 
je ta  zakonski n ač rt popolnom a opravičen, in  
prosim  visoko zbornico, da  preide v specijalno 
razpravo. (Odobravanje na  levi. — Beifall 
links.)

D eželni glavar:
O t var j am  nadrobno razpravo. K besedi sta 

oglašena gospod poslanec dr. T riller in  gospod 
poslanec dr. Eger.

Besedo dobi gospod poslanec dr. Triller.

Poslanec dr. Triller:
Visoka zborn ica! Ko so se lansko jesen 

zbrali v posvetovanje razn i deželni zbori 
avstrijsk i, so m orali začu ti žalostno novico, da 
z državno asanacijo  deželnih financ ne bo nič, 
da je d ržava odklonila vse tozadevne predloge 
te r  navezala dežele na  samopomoč, češ: Pom a
gajte si sam i in Bog Vam  bode p om agal! 
N am igavala je poleg tega, saj se dežele lastijo  
povišanja doklad in  nak lade  na  pivo, torej na  
najbolj nesim patičn ih  davščinah. Spom injam o 
se n a  velik vrišč, ki je n as ta l vsled tega v lad
nega stališča zlasti na  Nižjem A vstrijskem  in 
k i je našel posebno glasen odpor zoper zviša
nje doklade na pivo. Tedaj pa je p riš la  v lada v 
zadnjem  h ipu  še z nekak im  nam ečkom  ter 
predložila deželnim  zborom dva vzorna za
kona, o uvedbi davščine od p rira s tk a  n a  v red 
nosti neprem ičnin, češ: dežele, tu k a j im ate vir 
novih dohodkov.

P red  vsem, m oja gospoda, je torej treba 
raziskavali, če je ta  davščina, k i je ravnokar v 
razpravi, sposobna tu d i le za delno asan iran je  
deželnih financ in  ali zam ore le delom a ra z 
brem eniti državo od tis tih  dolžnosti, k i jih  
im a brezdvom no n ap ram  deželam. To v p ra
šanje m oram o zanikati, zan ikati posebno glede 
alpsk ih  dežela, ki so še strogo ag rarskega  zna
čaja in  zarad i tega, kak o r bom to skušal doka
zati v k ra tk ih  besedah, posebno neugodne 
za to novo davščino. Vrh tega pa je m išljena 
ta davščina z vsega spočetka kot e m i n e n 

t n o k o m u n a l n a  d a v š č i n a  in; zarad i 
tega za dežele ne p rih a ja  v zadostni m eri v 
poštev; končno pa  je, kakor vse dobro v Av
striji, p riš la  tu d i davščina na  p riras tek  od 
neprem ičnin  prekasno. Jaz akcep tiram  p rin 
cip, n a  k a te ri se oslan ja davščina, in pravim ; 
da je ta  davščina načelom a vseskozi opravi
čena in socialna, am pak zlasti v em inentno 
ag ra rn ih  deželah ne bode še dolgo dosegala 
nobenega efekta. Z am išljena je bila ta  dav
ščina na  Nemškem, tam , k je r rap idno  n ap re
duje in d u stria liz iran  j e dežel, k je r vsled zgrad
be novih p rom etn ih  cesta, vsled nove in d u 
strije, vsled rap idnega n araščan ja  m est cene 
zem ljišč in stavbišč de facto tako naraščajo , da 
du ri in  okna odpirajo  nezdravi, takozvani 
te rensk i špekulaciji, in popolnoma- opravičeno 
je, da 'se zadeva to špekulacijo  s prim erno 
davščino; to pa  na' ko rist tis tega  fak torja, ki 
im a zaslugo za povzdigo cene zemljišč, in  ta  
fak tor je v prv i v rsti občina. O b č i n a  m ora 
g rad iti nove ceste, jih  kanalizovati, skrbeti za 
razsvetljavo itd., občina je tisti p roduk tivn i 
faktor, k i meče v naročje terenskem u špeku
lan tu  nezaslužen dobiček. P riznati pa  m oram , 
da bo vsled nekega zakona, ka terega smo zad
nje dni sklenili, p ri nas tu d i dežela postala tak  
faktor, ki im a pravico do te davščine. Zakon, 
katerega im am  v m islih, je novi cestni zakon. 
Po tem  zakonu se bo na deželi m arsikatero  
breme, katero  so doslej nosile občine, prevalilo 
n a  deželo, in  zato popolnom a odobravam , da 
si je deželni odbor odbral od obeh v ladn ih  n a 
črtov onega, ki daje tud i deželi p rim eren  del 
dohodkov te davščine. V lada je predložila dva 
načrta . V prvem  n ačrtu  je sm a tra la  to dav
ščino kot strogo kom unalno in je p repustila , 
da občine to davščino za se uveljav ljajo  in tud i 
za se spravljajo. D rugi n ač rt pa im a v m islih, 
da bodi to kom bin irana davščina, katere  bo
d ita  deležni dežela in pa  dotična občina. Jaz 
sem za to, da se deli dohodek m ed deželo in 
občine te r i z v z a m e m ,  pa  izjemom a, L j u b 
l j a n o .  To izjemo bom tu d i „opravičil. Seveda 
posebnega hipnega efekta n i p ričakovati ne za 
deželo, ne za občine na  deželi. P rekasno  p ri
hajam o. Če bi im eli mi ta  zakon, predno se je 
začela g rad iti a lpska železnica, potem  bi bila 
m arsik a te ra  občima n a  G orenjskem  spravila 
lepe tisočake od terenske špekulacije. Špeku- 
lantje, k i zasledujejo gospodarsko politiko, 
veliko poprej izvedo, kje bo tek la  železnica, 
kakor pa neuko ljudstvo, in  tako se zgodi, da 
pokupijo vsa zem ljišča ob železnici, ka te ra  
potem  često za desetk ra tno  ceno prodajo. Po
sebno se in teresira jo  ta k i špeku lan t j e za 
zgradbo kolodvorov. K adar zvedo, kje se bo 
g rad il kak  kolodvor, pokupijo vsa zem ljišča v 
bližnji okolici, k a te ra  prodajajo  potem  za n a 
ravnost ogromne cene, med tem  ko so jih  sami 
dobili od km eta za nič. N ekak »Probekanin-
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eben« za ta novi zakon utegne posta ti Bela 
K rajina, k je r bode zelo dobro up liva la  n a  ome
jitev terenske špekulacije. P rav  je, ako dobi tu  
poleg občine tud i dežela svoj delež. Saj bo 
im ela tud i dežela stroške za dovozne ceste itd. 
Č i s t o  d r u g a č e n  j e  p a  p o l o ž a j  
g l e d e  L j u b l j a n e .  L jub ljana  je edino 
m esto v deželi, k i sk rb i in bode skrbelo tu d i po 
novem  cestnem  zakonu, navzlic lepo donečim 
obljubam  gospoda poslanca dr. Šušteršiča, 
samo za svoje ceste, razsvetljavo, kanalizacijo , 
i td . ; vsled tega bi se L jub ljan i zgodila velika 
krivica, ako bi m orala  polovico te davščine 
odstopiti deželi.

Moja gospoda! V dokaz, da tu k a j ne govori 
iz mene zgolj k a k a  sub jek tivna ljubezen do 
m ojega volilnega okraja , u so j am  si p re c ita ti 
tozadevno poročilo dunajskega m estnega sveta 
na zadnjem  »S täd te tag u « .' M estni zastop d u 
na jsk i je, uvažuje oba zakonska načrta , izjavil 
se glede soudeležbe dežele in  pa potrd itve te 
davščine v s ta tu ta rn ih  m estih  doslovno sledeče 
(bere — liest):

»Vom S tandpunk te  der G em eindeinteres
sen ist aber an  ihm  auch  noch die ungerechte 
A ufteilung des S teuerertrages zw ischen Land 
und  Gemeinde zu beanständen . W enn eine 
B odenw ertzuw achs-A bgabe e ingeführt w ird, 
so gebüh rt sie zum  w eitaus überw iegenden 
Teile der Gem einde; eine A ufteilung zu glei
chen Teilen zw ischen L and u nd  Gemeinde ist 
insbesondere fü r die G roßgem einden — čujte, 
gospoda, — unannehm bar. D enn gerade in 
ihnen  trä g t die L andesverw altung  zu r Schaf
fung der B odenw ertsteigerung fast g a r n ich ts  
bei, u n d  um gekehrt m üssen  v ie lm ehr die 
G roßgem einden den größten Teil des L andes
erfordernisses, w elches den k le ineren  Gem ein
den zugute kom m t, verm öge ih re r  überw iegen
den S teuerk ra ft aufbringen. Die kostsp ielig
sten  Zweige der lokalen Selbstverw altung  
und  gerade sie sind es, w elche die Bodenw erte 
erhöhen — m üssen  die G roßgem einden aus 
ih ren  eigenen M itteln besorgen. An den d a
durch  bew irkten W ertsteigerungen  n im m t die 
L andesverw altung  in der Form  des erhöhten  
E rtrages der allgem einen L andesum lagen  
ohnehin m ehr als gebührlich  teil. Daß sie aber 
auch  noch von den besonderen, diese W ert
steigerung treffenden Abgaben die H älfte er
ha lten  soll, w äre der Gipfel der U ngerechtig
keit.«

Tako torej du n a jsk i občinski zastop, in  jaz 
si uso jam  Vas opozarjati na  znano dejstvo, da 
je prvi deželni zbor, ki. se je pečal s tem  zako
nom, veliko liberalne je uvaževal večje pravice 
občin do te davščine, kak o r pa to stori pred- 
ležeči zakonski načrt. To je bil koroški deželni 
zbor, ki je določil, da se davščina n im a poraz
deliti po enak ih  delih n a  deželo in občine, 
am pak  da im ajo dobiti občine 70 % te dav-
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ščine, občine z lastn im  Statutom , ki jo samo 
pobirajo, pa  80 %. Torej, gospoda, če sedaj 
uvažujete ekscepcionelno stališče L jubljane v 
deželi k ran jsk i, potem  bodete pač p rišli do 
p repričan ja , da bi se L jubljan i s to porazdelit
vijo, kak o r je m išljena v tem  zakonskem  n a 
črtu, zgodila velika krivica, in  zato si bom 
uso jal v špecijalni razp rav i s tav iti posebne 
izprem injevalne predloge.

V ostalem  bi omenil samo še nekaj. 
Gospod poročevalec je rekel, da  je n a  Nem
škem  dosegla ta  davščina lepe uspehe. Jaz še 
en k ra t naglašam , da velja to samo za ind u stri-  
jalne province in da je tam  zam išljena kot 
kom unalna  davščina in da je le ta  1908. akcep
tira lo  že 164 nem ških  občin to davščino. Am
pak glavnega principa  teh nem ških  zakonov 
naš n ač rt ni uvaževal. B odenreform erstvo, iz 
ka terega se je rod ila  ta  davščina, v prvi v rsti 
zahteva, da se vsako stavbišče obdači perm a
nentno  in  ne le za slučaj odtu jitve po prav i 
vrednosti, ne pa po tistem  sm ešnem  k a tastra ! - 
nem  donosu. Če im a kdo danes v L jub ljan i 
stavbišče, ki je vredno 50.000 K, in  s ka terim  
hoče špekulirati, tedaj p rav  rad  p lača tis tih  
p a r v inarjev  zem ljiškega davka—in čaka! P ra 
vično in  p rav  p a  bi bilo, da bi on p lačal zem 
ljišk i davek od faktične vrednosti, in  le potem, 
če bi se to uveljavilo, bi se dosegel tisti efekt, 
o katerem  govori m otivno poročilo, t. j. h itre jše  
zazidavanjc stavbišč in  s tem  znižanje cen 
stanovanj. Le s perm anen tn im  visokim  dav
kom bi se doseglo, da bi se p razna  stavbišča 
h itro  zazidala  te r  bi se tako odpomoglo po
m an jk an ju  stanovanj. 8 tem  pa, če obdačimo 
samo p r  o m  e t, ne bo v tem  oziru veliko po
m agali o. Jaz torej obžalujem , da. se v naš 
zakon ni sprejel ta  glavni princip  bodenrefor- 
m erstva.

V ostalem  je pa položaj tak , da je tu d i za 
L jubljano ta  zakon prišel po k rivd i države pre- 
kasno. Če bi bila. L jub ljana  im ela to davščino 
takoj po potresu, tedaj bi finance L jubljane 
danes izgledale nekoliko drugače, ne da bi bili 
k rvaveli p ri tem ljub ljansk i davkoplačevalci; 
zadeti bi bili nam reč samo tis ti te rensk i špeku
lan ti, k i so zgolj po zaslugi m estnega gospo
darstva, ki je mesto h itro  m oderniziralo, si p r i
dobili ogrom nega dobička Jaz sem to stvar 
sprožil že pred šestim i leti v občinskem  svetu 
ljub ljanskem , a ta k ra t deželni zbor, žalibog ni 
deloval, in tako zadeva ni bila izpeljana. Zgolj 
bolezen bivšega župana H ribarja  je pa  kriva, 
da danes ne leži pred nam i poročilo in  peticija  
m estnega sveta, da naj se vpelje ta  davščina 
za L jubljano tako, da cela davščina p ripade 
občini.

To je vse, k a r  sem hotel povedati v gene
ra ln i debati. Jaz in moji som išljeniki p rizn a
vamo, kako r rekoč, da je načelo pravično in 
koristno, v in teresu  L jubljane pa tu d i že v tem
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stad iju  debate apeliram o na Vašo razsodnost 
in pravičnost. (Odobravanje v središču. — Bei
fall im  iZentrinn.)

L andeshauptm ann:
Zum  W orte gelangt n u n  der H err Abge

ordnete Dr. Bger.
Ich erteile ihm  dasselbe.

Abgeordneter Dr. Egers
Hohes H a u s! Vor uns liegt ein G esetzent

w urf von sehr feiner A usarbeitung  und  m an 
sieht es dem selben auf den ersten  Blick an, 
daß die legislativen A bteilungen der verschie
denen M inisterien die E rfahrungen , die m an 
in D eutschland  gesam m elt hat, wo die W ert
zuw achsabgabe als K om m unalsteuer in  zah l
reichen S täd ten  e ingeführt ist, sich zunutze 
gem acht haben. Vom gesetzestechnischen 
S tandpunk te  aus k an n  m an daher n u r  eine 
helle F reude an  dem E ntw ürfe h a b e n ; ganz 
anders steh t es jedoch m it dem Inhalte  des 
G esetzentw urfes. Es heiß t im  B erichte des 
L andesausschusses, daß für die E in führung  
einer W ertzuw achsabgabe vor allem  n ach 
stehende G ründe m aßgebend w aren  (bere — 
lie s t): »Die E indäm m ung der B odenspekula
tion, die A usübung eines Zw anges zur rasche
ren  V erbauung der G rundstücke und  dadurch  
auch  zu r Abhilfe der W ohnungsnot, P a r t i 
z i p  i e r  u  n  g d e r  A l l g e m e i n h e i t ,  in s
besondere des Landes u n d  der G em einden an 
den durch  ih r  V erdienst geschaffenen W er
ten . . .« usw. Hohes H aus! Ich kann  m ir n ich t 
helfen, allein  au f m ich m ach t das Ganze den 
E indruck , daß in  K rain  eigentlich doch n u r 
das letzte Motiv ta tsäch lich  in  F rage kom m t. 
Eine B odenspekulation kom m t n ich t in  Be
trach t, w eil in  K rain  n irgends eine solche 
existiert. D ann heiß t es: der W ohnungsnot — 
rich tiger hieße es »W ohnungsteuerung« — 
soll abgeholfen w erden, allein  der w ird  auch 
durch  das Gesetz n ich t abgeholfen, denn die 
B augründe w erden in der Folge n u r noch 
teuerer und  die W ohnungen daher auch  n ich t 
billiger w erden. Also bleibt n u r  der fiskalische 
Bew eggrund übrig ; bei dem W ettrennen  zwi
schen S taat, L and und G em einden auf der 
Suche nach  neuen  Abgaben ist m an eben auch 
zu dieser neuen  S teuer gekom m en. Ich kann  
m ich dah er m it der Vorlage n ich t befreunden, 
und  zw ar sind es haup tsäch lich  drei Gründe, 
w egen w elcher dieselbe einen u n sy m p ath i
schen E indruck  auf m ich m acht.

Der erste G rund ist der, daß diese Steuer 
m einer A nsicht nach  eine F iska lsteuer 
sch lechtester A rt ist, weil das E rträg n is  der
selben in gar keinem  V erhältn isse zu den 
Kosten der E inhebung stehen w ird. Es soll ein

eigenes A m t geschaffen w erden, das L and 
w ird  die E inhebungskosten  zu tragen  haben 
und  gerade der vom A usschüsse in  A ntrag  
gebrachte Zusatz zum  § 27, w onach gleich ein 
5 % R egiebeitrag vorw eggenom m en w erden 
soll, b ildet einen k la ren  Beleg dafür, in w el
chem  V erhältn isse die Regiekosten^ zum  E r
trägn isse der S teuer stehen w erden. Das ist 
der erste G rund, der m ir die S teuer unsym pa
th isch  m acht. Ich bin überzeugt, daß das finan
zielle Ergebnis ein m inim ales sein und  n ich t 
ein einziges Loch in  den Landesfinanzen d a
m it w ird  gestopft w erden können.

Der zweite G rund ist die Erw ägung, daß 
die Vorlage des Gesetzes in der heutigen Zeit 
ein U nrecht bedeutet, und  zw ar in  e rste r Reihe 
ein U nrecht bezüglich der S tad t Laibach. W ir 
w issen, daß die infolge des Erdbebens der 
S tad t e ingeräum ten  S teuerbegünstigungen m it 
Ju n i 1910 ijrr Ende gefunden haben. W er 
bauen wollte, h a t schon gebaut, u nd  die B au
ten, die noch au fgeführt w erden, beziehungs
weise die noch bevorstehenden Ü bertragungen 
von G rundstücken  w erden ein so geringfügi
ges finanzielles E rträgn is  abw erfen, daß es 
sich w ahrlich  n icht auszah lt dafü r ein eigenes 
Gesetz, wie das vorliegende, zu schaffen.

In zw eiter Linie kom m t U n terk ra in  m it 
R ücksicht auf die neu auszuführende E isen
bahnstrecke in B etracht.

Meine H erren, ich m uß ganz offen e rk lä 
ren, ich vertre te  n ich t die u n te rk ra in e r Gegen
den, durch  die die neue B ahn führen  w ird, 
aber ich betrachte es als ein schw eres U nrecht, 
daß nun  die U n te rk ra in er das Bad ausgießen 
sollen, nachdem  O berkrain bei der A lpenbahn 
bereits seinen Gewinn eingestrichen hat. Diese 
Gegenden sind die ärm sten  in ganz K rain, 
tausende und  tausende sind genötigt in Ame
rik a  sich einen besseren Erw erb zu suchen, 
ganze Dörfer sind ohne M änner, und  da w äre 
es wohl n u r rech t und  billig, w enn m an es 
diesen Leuten vergönnen w ürde, daß ihnen 
das Geld, zu dem sie du rch  V erkauf ihres 
G rundes und  Bodens kom m en können, voll 
und  ganz gelassen w ürde, dam it sie in die 
Lage versetzt w erden, sich einen Spargroschen 
auch anders zu erwerben, als du rch  die A us
w anderung  nach  A m erika.

Der d ritte  G rund, der m ich gegen den 
G esetzentw urf stim m t, ist im  § 30 gelegen. Der 
§ 30 bestim m t (bere — lie s t) :

»Die W irksam keit dieses Gesetzes beginnt 
m it dem Tage der K undm achung der Voll
zugsverordnung u nd  endet m it 31. Dezember 
1917.«

Hohes H aus, diese T erm inierung des 
Gesetzes m ach t absolut den E indruck, daß 
der S taat dieses Gesetz gew isserm aßen als ein 
V ersuchskaninchen bei uns ausspielt. W ir 
w erden n ich ts anderes haben, als das O dium ,
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eine neue S teuer in  K rain  e ingeführt zu haben, 
die uns, w enn sie sich bew ähren  sollte, w ieder 
weggenom m en w erden w ird.

N un kom m t aber noch ein w eiterer Um
stand  hinzu, der m ir das Gesetz n ich t sym pa
thisch m acht, u n d  ich erlaube m ir diesbezüg
lich die A ufm erksam keit des hohen H auses 
auf einen M angel des Gesetzes zu lenken. D as
selbe berücksich tig t näm lich  in  keiner W eise 
eine längere als eine 30 jährige B esitzdauer. 
Der § 13 bestim m t, daß sich der nach Absatz 1 
und  2 dieses P a rag rap h en  berechnete Ab
gabenbetrag  bei einer B esitzdauer von m ehr 
als  30 Jah ren  um  50 % erm äßigt. W as dann  zu 
geschehen habe, w enn diese B esitzdauer 50, 60 
oder 100 Jah re  beträgt, w enn sich ein Besitz 
seit M enschengedenken in  einer H and befun
den hat, d a rüber en thä lt das Gesetz keine 
B estim m ung. Von einer B odenspekulation 
k an n  in  einem  solchen Falle absolut n ich t die 
Rede sein u nd  m ith in  en tfä llt auch  dieses 
Motiv der B esteuerung. Der W ertzuw achs be
s teh t im U nterschiede zw ischen dem einstigen 
Erwerbswierte u n d  dem  zukünftigen  V erkaufs
w erte. Also m uß der E rw erbs w ert festgestellt 
w erden. Wie soll das m öglich sein, w enn es 
erst nach  50 bis 60 Jah ren  geschehen soll. Der 
E rw erbsw ert m uß aber festgestellt w erden; 
hiezu m üßten  dann  die betreffenden A us
kunftspersonen  re in  aus den G räbern au fe r
stehen. F ü r  die B erücksich tigung der längeren  
B esitzdauer sp rich t auch der U m stand, daß 
nach  § 9 des Gesetzes »alle nachw eisbaren  A uf
w endungen, w elche der V eräußerer oder seine 
R echtsvorgänger in  dem der Bem essung der 
Abgabe zugrunde zu legenden Zeitraum e zur 
dauernden  E rhöhung  des W ertes der L iegen
schaft gem acht haben, also insbesondere 
Kosten fü r Neu-, Zu-, Auf- u n d  U m bauten« 
usw., usw. dem  E rw erbspreise behufs E rm itt
lung  des abgabepflichtigen W ertzuw achses 
h inzuzurechnen  sind.

W enn n un  eine R ealitä t nach  60 jäh rig e r 
B esitzdauer verkau ft w ird , so m üßte m an von 
jedem  B esitzer verlangen, sich ein eigenes 
Archiv und  einen eigenen S ekretär zu halten , 
der die Evidenz über alle diese A usgaben 
führen  m üßte.

Alles dies sind Momente, welche d afü r 
sprechen, daß eine B estim m ung in  das Gesetz 
hineingehört, nach  w elcher bei einer Besitz
dauer — sagen w ir — von m ehr als 50 Jah ren  
jede W ertzuw achsabgabe entfällt.

Dies, m eine H erren, sind die G ründe, die 
m ir das Gesetz n ich t begrüßensw ert erscheinen 
lassen, ich erk läre  aber, daß unser Klub 
n ich tsdestow eniger fü r das Gesetz stim m en 
w ird, dam it es n ich t heißt, daß w ir fü r irgend 
eine S teuer n ich t gestim m t hätten , die w ir ja

sonst vom S tandpunk te  der L andesfinanzen 
begrüßen m üssen. (Odobravanje na  desni. — 
Beifall rechts.)

Deželni glavar:

Besedo dobi sedaj gospod poslanec dr. 
Lampe.

Poslanec dr. Lampe:

Visoka zbornica! K onšta tiram  najpre j, da 
s ta  se oba p redgovornika p ravzaprav  m erito- 
rično izrekla za zakon, kako r ga je predložil 
deželni odbor. Odgovoril bom samo n a  n ek a
tere podrobnosti in na  neke pom isleke obeli 
gospodov predgovornikov, k i pa niso tak i, da 
bi nas zadržavali, da ne bi prešli v specijalno 
debato in  ne sprejeli zakona v tak i obliki, 
kako r je predložen.

Gospod dr. T riller se je postavil na  s ta 
lišče, da je  v prvi vrsti poklicana občina, da 
im a dobiček od p r ira s tk a  n a  vrednosti. Tudi 
naš zakon pred laga to in  se ozira n a  občino, 
am pak, gospodje, če naredim o deželni zakon, 
potem  m oram o vendar za deželo iska ti dohod
kov, in v ideli ste, da prevzam e dežela nase vse 
delo in ves odij, in je torej čisto pravično, da 
dobi dežela svoj delež. Dežela m ora enako
m erno postopati in ne more delati za nekatere  
občine izjem, k a jti sicer pride ena občina za 
drugo in izjem  ne bode ne konca ne k ra ja . 
U važevati m orate pa tud i to, da ni samo delo
vanje občine, k a te ra  je povzdignila vrednost, 
am pak  tud i delovanje države in dežele, in 
ravno sedaj, ko izda dežela tolike svote za 
splošni napredek  dežele, ko se je vslecl tega 
delovanja deželnega zastopa v rednost zem ljišč 
že povzdignila, je popolnom a pravično, če p r i
vatn ik i, ki im ajo dobiček od dežele, dajo en 
del tega dobička nazaj. Pom islite na razne 
stavbe. Tudi to so dela, ki pridejo p rivatn ikom  
v korist, in  popolnom a pravično je, če en del 
tega dobička iz terjam o od privatn ikov  nazaj.

Gospod dr. T riller je om enjal princip, k a 
terega nism o mogli sprejeti v zakon, nam reč 
da bi se davek plačeval po vrednosti kakega 
stavbišča, katero  v vrednosti vedno raste . To 
bi bilo gotovo idealno in zlasti za m estne obči
ne pravilno, am pak to je iz tehn ičn ih  vzrokov 
neizvršljivo, k a jti mi bi m orali neprenehom a 
im eti cenitve po vsej deželi. To pa  n i izvršljivo. 
Jaz sem prepričan, da n iti m estne občine, ki 
im ajo h ite r  pregled, ne bi mogle tako posto
pati, k a jti prvič je silno težavna ta k a  cenitev, 
ki n im a nobene podlage, in drugič bi vsak po
sestn ik  ugovarja l in rekel, zakaj me obdavčite 
za vrednost, od katere  n ičesar n im am ? P r i
ras tek  n a  neprem ičnino se šele izkaže pri pro
daji, in ta k ra t se d etična raz lika  tud i kon- 
š ta tira .
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Glede ugovora gospoda poslanca dr. Eger j a 
bi omenil, da trd itev , da špekulacij z zem ljišči 
v k ran jsk i deželi ni, gotovo ne velja. Mi im am o 
špekulacije z zemljišči, in  sicer ne samo v oko
lici m est in  v m estih  sam ih, am pak  tu d i na 
deželi. Pom islite na  tiste  velike špekulacije z 
gozdovi! Pom islite  na  tisto  nakupovanje in 
razkosavanje zemljišč, ko pridejo prodaja lci 
in up ijan ijo  kupce, k i jim  plačujejo velikanske 
svote za zem ljišča, k a te ra  so sam i jako po ceni 
kupili! To je listo, k a r  hočemo v prv i vrsti 
zadeti. Mi hočemo zadeti špekulacijo, am pak 
v posam eznem  slučaju  je silno težko konšta- 
tira ti, ali je kupec špeku lira l z dotičnim  zem 
ljiščem , ali ne. V rednost naših  zem ljišč sedaj 
še ni končno dognana. Čimbolj se bode raz 
v ija la  in d u s tr ija  v deželi, tem bolj hode ra s tla  
tud i vrednost zemljišč. G. dr. Eger je rekel, da 
s tem  ne dosežemo svojega nam ena, ker v sle d 
tega ne bodo zem ljišča cenejša in  da s tem  ne 
bo za stanovanjsko  politiko storjenega ničesar. 
A m pak s tem, da se zakon obrača proti špeku
laciji, bode zadrževal, da  se ne bodo špeku la
cije v prevelik i m eri vršile.

P rv i hip ta  zakon ne bode dosegel tega, 
k a r  nam eravam o, am pak v teku  časa. To je 
gotovo. K er se bode s tem  zakonom  om ejila 
špekulacija, bodo nasta le  redne socialne raz 
m ere in  zato za nas n i bil m erodajen finančni 
efekt tega zakona. Mi danes nič ne vemo o tem, 
koliko bo ta  davščina nesla te r se tud i nismo 
pečali s s ta tistiko , ker bi nas napačna s ta tis 
tik a  privedla  levečemu n a  napačna pota. 
F inančn i efekt ni bil m erodajen, am pak 
socialno-politični efekt, ki ga pričakujem o v 
bodočnosti.

Jaz n isem  tak  pesim ist, kakor gospod dr. 
Eger. P rv ič im am o že u rad , ka terem u lahko 
naložim o to delo in  to je nadzorn ištvo  naše 
deželne naklade. Ta u rad  je jako dobro vpe
ljan  te r im a nastav ljene  svoje organe po cel; 
deželi. R ačunati pa m oram o tud i na  sodelo
vanje občin, ki bodo sam e v veliki m eri inte- 
resirane  p ri tej davščini. Občine nam  bodo 
pom agale pri k o n š ta tiran ju  p rira s tk a  vredno
sti, k a r  nam  bode poslovanje silno olajšalo.

Seveda bode m oral ta  deželni u rad , k a te 
rem u bode izročeno izračunavan je  in iz te rja 
vam j e tega davka, postopati človeško in ne 
b irokratično  in ne bode smel dotičn iku  u g ra 
biti zadnjega v inarja , am pak im eti bode m oral 
pred očmi socialno-političen nam en tega za
kona. Postopanje tega u ra d a  ne sme biti n ik 
dar clrakonično in  ne bode smel p reg an ja ti ne 
kupca in  ne p rodaja lca  te r jim a obešati sodne 
cenitve na  vrat. Sicer pa bode ta  davek veči
nom a tako m ajhen, da se ne bode priporočala 
sodna cenitev. Slednjič je pa dopusten tud i 
priziv  na  deželni odbor in  ta  gotovo ne bo do
pustil, da bi kak prehud fiskalist koga preveč 
raztrgal.

Dalje se je grajalo, da smo sprejeli od 
občin 5-odstotni režijsk i prispevek. Tega nism o 
storili n a  podlagi računov, am pak  s 5 % smo 
sedal začeli. Sprejeli smo p a  določbo, da dežel
ni zbor lahko vsako leto ta  prispevek regulira. 
Če se izkaže, da  se da z m anjšim  prispevkom  
izhajati, se bode znižal, če bo pa ta  prispevek 
tako m ajhen, da se ne bode dalo ž n jim  izha
jati, im a pa deželni zbor tud i moč, da  ga lahko 
zviša, am pak  občino m ora  varovati, da ne dobi 
n ik d a r m anj kak o r eno tre tjino  vsega donosa.

K akšne krivice za L jubljano jaz ne vidim, 
k a jti  gospod dr. T riller je s svojega stališča kot 
zastopnik  L jubljane obžaloval, da  se ta  dav
ščina n i že preje upeljala , in sicer takoj po 
potresu. T ak ra t bi bila gotovo največ nesla, 
sedaj so se razm ere precej ustanovile in  ta  
davek bo stopil v precej u re jen ih  razm erah  v 
veljavo.

K ar se tiče Dolenjcev, om enjam , da se tem  
ni treba  ravno preveč bati tega novega zakona. 
K ajti do 10 % so p rira s tk i itak  vsakega davka 
prosti in koder so dotična posestva v lasti ene 
rodbine že veliko vrsto  let, bode ta  davek zelo 
m ajhen. P rizadeti bodo m orda tisti, k i že sedaj 
kupuje jo  posestva, da bi jih  potem  drago p ro 
dajali. Te zadeti je p a  pravično. S tem  ne 
udarim o dom ačih posestnikov, am pak tiste, ki 
pridejo od zunaj, pokupijo  zem ljišča in  pri tem  
opeharijo domače lastn ike.

D a je zakon te rm in ira n  do le ta 1917., 
tud i nam  ni všeč. Mi bi ra je  imeli, da  bi ta  
zakon ne bil nič te rm in iran , am pak jaz ne 
vem, zakaj v lada to zahteva. Mogoče, da im a 
finančni m in ister v m islih, da  nam  bode to 
davščino vzel, če bo kaj nesla. Toda mi bomo 
vendar nekaj imeli, nam reč pravico zahtevati 
od vlade, da nam  da prim erno kom penzacijo 
za to, k a r  smo izgubili.

Glede časa se mi zdi 30 let dovolj, zakaj to 
je doba, po ka teri se raču n a  znižanje te dav
ščine. K ajti 30 let je doba ene generacije, in da 
bi bili posestniki, ki so dalj časa lastn ik i 
kakega zem ljišča, kakor pa  skozi eno genera
cijo, oproščeni tega davka, to bi z ozirom na 
tiste, ki m orajo davek nositi, ne bilo pravično. 
N eopravičena je bojazen, da bi bil posam eznik 
preveč šikanirali, da bi m oral im eti arh iv  in 
enega ta jn ika , k i bi m u vse to vodil. Ne p red 
stavljajm o si vsega tako  sk ra jno  b iro k ra tičn o ! 
Ta davščina bo v rokah  dežele in če se pokaže 
kaj nezdravega, je p a  vedno v rokah  deželnega 
zastopa, da pride s kako potrebno rem eduro.

Toliko sem hotel p ripom niti in prosim , da 
se preide v Specialno debato.

D eželni glavar:
Ker ni oglasen noben govornik več, im a 

končno besedo gospod poročevalec.
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Poročevalec dr. Žitnik:
Po pojasnilih , ka tere  je podal neposredni 

gospod predgovornik, n im am  pravzaprav  niče
sar pripom niti. Dovolil si bom le p a r k ra tk ih  
opazk.

Gospod dr. T riller je om enjal, da  bode ta  
davek neznaten, ker so alpske dežele zanj 
neplodne. Gospodje, m i vendar upam o, da se 
bodo alpske dežele in d u stria liz ira le  (Poslanec 
-  A bgeordneter dr. T riller: »Kaj bode pa  gosp. 

kom ercielni svetnik  Povše rekel?«) in  p ričak u 
jemo novih železnic, in  vsled tega m islim , da je 
ta  pom islek neopravičen. Dalje pravi, da je 
prišel prekasno. Pregovor p rav i: Bolje pre- 
kasno, k ak o r n ikdar. K ar smo zam udili, smo 
zam udili. P o tem  se sklicuje n a  L jubljano, ki 
bo glede te  davščine najbolj p rizadeta, te r  nam  
za vzgled navaja  D unaj. No, to so s ta r i ugo
vori, k i kažejo n a  več ali m enj um etno razliko 
m ed deželo in  m estom . Toda v L jubljan i so 
stavbišča večinom a že zazidana in stavbišča 
rastejo  samo v okolici. O m enjam  pa tu ka j, in 
gospod zastopnik  L jubljane mi ne bo zam eril, 
da im ajo ravno zem ljiški posestn ik i v L jub
ljan i veliko več dohodkov, kak o r pa posestniki 
na deželi, k i so po osem do deset u r  oddaljeni 
od m esta, in  je torej popolnom a upravičeno, če 
od teh  svojih dohodkov kaj p lačajo za javni 
blagor. Gospod dr. tiger je rekel, da  se je na 
N em škem  vpelja la  ta  davščina samo kot občin
ska — kom unalna. To je res, am pak  n ač rt je 
bil predložen za državno davščino. Ta n ač rt je 
bil tu d i v državnem  zboru sprejet v dveh b ra 
n jih , v tre tjem  b ran ju  je bil p a  odklonjen samo 
rad i znan ih  in trig  p ro ti Bülowu. Če nam  hoče 
v lada  ta  davek le ta  1917. vzeti, potem  im am o, 
kako r je že gospod dr. Lam pe om enjal, pravico 
zah tevati od vlade, da nam  da kako odškod
nino. Če p a  im am o v m islih  špekulan ta , potem 
m oram o ta  zakon le pozdravljati. Š pekulan t 
čaka ko liko r mogoče veliko le t, da poskoči 
zem ljišče v vrednosti. Sedaj pa, če bode videl, 
da je velik p rira s tek  vsled daljše dobe let 
(Poslanec — A bgeordneter dr. T riller: »Čim
več let bode čakal, tem  m an jša  bode dav
ščina!«), čim dalje bode čakal, tem  m anj bode 
sicer davka plačal, toda izgubil n a  obrestih, in 
vsled tega bo zem ljišče prej prodal. To je moje 
m nenje.

D rugih  posebnih ugovorov ni bilo, in zato, 
gospodje, predlagam , da preidem o v nadrobno 
razpravo.

D eželni glavar:
Gospod poročevalec p red laga prehod v 

nadrobno razpravo.
Gospodje, ki p ritrd ite  tem u predlogu, pro

sim, ustan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Prehod v nadrobno razpravo  je sprejet.

XXXI. S itzung am  27. O ktober 1910.

Specialno razpravo bom u red il takole:
N ajprej bodemo debatirali skupno od § 1. 

do vštetega § 4. D ruga skup ina  bo ocl § 5. do 
§ 11. in tre tja  od § 12. počenši do konca. .

Poživljeni gospoda poročevalca da uvede 
nadrobno razpravo.

Poročevalec dr. Žitnik:
Torej glede §§ 1. do 4. n im am  n ičesar ome

niti, k e r je s tvar jasna  po zakonu, sam o to 
om enjani, da je pri § 2., 7. točka vstav ljena, in 
p ri § 4., točka 3. je finančni odsek p ris tav il za 
besedo »potomci«, besede »ali na  zeta (sinaho)«, 
— v nem škem  tek stu  pa ,»oder an  den Schw ie
gersohn (Schwiegertochter)«.

Ta odsavek je jako pravičen.

L andeshauptm ann:
Zum  W orte h a t sich gem eldet der H err 

A bgeordnete Dr. tiger.

Abgeordneter Dr. Eger:

In  K onsequenz m einer früheren  A usfüh
rungen  stelle ich in der Spezialdebatte n ach 
stehenden  Z usatzan trag .

Im  § 3 heiß t es näm lich :
»Von der E n trich tu n g  der W ertzuw achs

abgabe sind w eiter befreit Ü bertragungen,
1. sofern der W ertzuw achs 10 P rozent des 

E rw erbsw ertes n ich t übersteig t;
2. im  Wege der Zw angsversteigerung.«
Und n u n  stelle ich zu § 3. nachstehenden

Z usatzan trag .
»Absatz 3 h a t zu lau ten :
3. bei einer B esitzdauer von m ehr als 50 

Jahren . Bei der Feststellung  der B esitzdauer 
sind die u n te r  P u n k t 1 bis 6 angefüh rten  Über
tragungen  so zu behandeln, als ob durch  sie 
ein Besitzw echsel ü b erh au p t n ich t bew irk t 
w orden wäre.

3. p ri posestni dobi od več kot 50 let. P ri 
določitvi posestne dobe je s prenosi, navede
nim i pod točko 1 do 6 rav n a ti tako, kak o r bi 
se po n jih  sploh ne bila izvršila  nobena pre- 
m em ba posesti.«

Deželni glavar:
Želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne, im a gospod poročevalec zaključno 

besedo.
Poročevalec dr. Žitnik:

Jaz m islim , če se že stavi ta  dostavek, da 
bi bilo m orda bolj um estno, da  bi se stavil na  
koncu § 13., ke r tam  se ravno govori, da se
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davščina zniža, čim dalje im a kdo kako p a r 
celo v posesti. Jaz bi torej m islil, da se stavi ta  
dostavek n a  koncu § 13.

D eželni glavar:
P ro ti §§ 1. in  2. ni bilo ugovora.
Gospodje, k i se s trin ja te  s tem a p a rag ra 

foma, prosim , da blagovolite ustali.
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj prosim  glasovati o § 3., k ak o r ga 

im ate tiskanega v prilogi 262.
Gospodje, k i se s tr in ja te  s § 3. brez dodat

nega predloga gospoda poslanca dr. Egerja, 
prosim , ustan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  sedaj prosim  one gospode, ki se s tr i

njajo tu d i z dodatn im  predlogom  gospoda posl. 
dr. Egerja, — die H erren w elche m it dem 
Z usatzan trage des H errn  A bgeordneten 
Dr. Eger übereinstim m en, — da blagovolijo 
ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je m an jš in a  in  je odklonjen.
Sedaj bomo glasovali o § 4., kakor ga 

nasvetu je  gospod poročevalec.
Gospodje, ki se s tr in ja te  s § 4. po predlogu 

gospoda poročevalca, blagovolite usta ti.
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj pride n a  vrsto  d ruga  skup ina  spe

cialne razprave, to je o §§ 5. do 11.
P rosim  gospoda poročevalca, da uvede 

razpravo o tej d rug i skupini.

Poročevalec dr. Žitnik:
N im am  n ičesar omeniti, ker že naslovi teh 

paragrafov  zadostno pojasn ju jejo  n jih  vse
bino.

D eželni glavar.
O tvarjam  debato. Želi kdo gospodov go

voriti?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
Ker ne bomo glasovali skupno o §§ 5, 6, 

7, 8, 9, 10. in  11.
Gospodje, ki se s tr in ja te  s tem i paragrafi, 

prosim , blagovolite ustati.
(Zgodi se. — Geschieht.)
S o g 1 a  s n o sprejeto.
Sedaj pride na vrsto  tre tja  skupina, to so 

§§ 12 do 31.
P rosim  gospoda poročevalca, da uvede 

razpravo.

Poročevalec dr. Žitnik.
Jaz bi samo omenil, na j se p ri § 13. v slo

venskem  tek stu  popravi »P rirastek  na  v red 
nosti« v »Davščina od p rira s tk a  n a  vrednosti«. 
P ri § 27., k ak o r ga  im ate v poročilu tiskanega, 
naj se p ri drugem  odstavku vstavi dostavek: 
»ter petodsto tn i režijski prispevek. Ta režijski 
prispevek deželni zbor vsako leto lahko zviša 
ali zniža, vendar pa m ora občini o s ta ti n a j
m anj ena tre tjin a  donosa«.

V nem škem  besedilu je za besedo »Schät
zungskosten« n ap rav iti vejico, besedo »und« 
izpustiti in  vstav iti za besedo »Exekutions
kasten« »und ein 5% Regiebeitrag«. Dalje je 
d o s tav iti: »Diesen R egiebeitrag k an n  der
L and tag  jedes Ja h r erhöhen oder erm äßigen, 
doch m üh der Gemeinde ' m indestens ein 
D ritte l des E rtrages verbleiben.«

P ri § 30. b i omenil samo to, da je čas om e
jen do 1. 1917. iz tega vizroka, ker ,so vsi do
neski države deželam  tu d i določeni do tega 
časa in  to je v zvezi :z avstro-ogrsko n  ago d bo, 
kak o r se je ta  svoj čas uveljavila, če tu d i brez 
vednosti ali celo proti Volji parlam enta.

L. 1917. nam erava v lada tu d i vpeljati nov 
davčni sistem  v A vstriji in s tem  je v zvezi 
tud i ta  om ejitev.

D eželni glavar:
O tvarjam  debato. K besedi sta oglase,na 

gospod poslanec dr. T riller k o n tra  in  gospod 
poslanec dr. Lam pe pro.

P rv i dobi besedo kontra,govornik gospod 
poslanec dr. Triller.

Poslanec dr. Triller:
V konsekvenci stališča, katero  sem zavze

m al v generaln i debati, hočem  predlagati, naj 
se celotna davščina, ki s,e iz te rja  v m estni 
občini ljub ljansk i p repusti n jej. Iz te rju je  naj 
jo pa m estna  občina sam a, kak o r je to dolo
čeno v koroškem  zakonu glede Celovca in  za
radi! ega predlagam  k §§ 16., 21. in  27. p ri
m erne dostavke.

K § 16. pred lagam  sledeči dostavek: »........
ozirom a v L jub ljan i m estnem u m agistratu«,

k § 21. I. odstavek, dostavek: »........... ozi
rom a pri b lagajn i mtestnega m agiistrata v 
Ljubljani«,

in k § 27., I. odstavek pa dostavek: . . . . . .
le m estni občini ljub ljansk i p ris to ja  celotna 
davščina p redp isana  in  iz te rjan a  v njenem  
pomerijo«.

D eželni glavar:
Besedo dobi sedaj vpisani progovornik 

gospod poslanec dr, Lampe.
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Poslanec dr. Lam pe:
Visoka zbornica! Jaz ne m orem  biti za 

predloge gospoda poslanca dr. T rillerja. Prvič 
zarad i tega ne, da ker bi se m ed občinam i 
delala raz lika  glede te davščine, drugič bi pa 
v L jub ljan i bila dva u rada , ki bi pob irala  to 
davščino, en u rad  p ri deželi, d rug i pa p ri m a
g is tra tu . To bi bilo le dvojno in  nepotrebno 
delo, in  zato bom glasoval p ro ti predlogu go
spoda poslanca dr. T rillerja.

P r i § 30. pa s tav ljam  sledeči sprem inje- 
valni predlog (bere — liest):

»Ta zakon  zadobi veljavo z dnem  7. no
vem brom  1. 1910.«

P ri takem  zakonu m ora biti te rm in  dolo
čen. Ne vemo, kedaj bo zakon sankcijom iran, 
iz čisto trgovskih razlogov je pa potrebno, da 
vsak ve, s  k a te rim  dnem  stopi zakon v moč, 
in da s ta  n a  varnem  ne samo kupec in p ro
dajalec, am pak  tu d i dežela in  občina.

Zato pred lagam , da se dan, ko stopi ta  
zakon v veljavo, določi n a  7. novem ber t. 1.

D eželni glavar:
Ali želi še kdo besede?
(Nihče se ne oglasi. — N iem and m eldet 

sich.)
A ko ne, je debata zak ljučena in  gospod 

poročevalec im a končno besedo.

Poročevalec dr. Ž itn ik :
Ker je že gospod poslanec dr. Lam pe o d 

govarja l gospodu dr. T rillerju  'in p red lagal, 
da se njegov predlog odkloni, ise (jaz kot 
re feren t sam/o p rid ružu jem  tem u in p red la 
gam  v im enu  finančnega odseka, da  se ta  do
datn i predlog gospoda poslanca dr. T rillerja  
odkloni in  sprejm e n a č r t zakona tako, kako r 
ga je sklenil finančni odsek. (Poslanec — 
A bgeordneter dr. T riller: »Salvavi anirnan
me am!«)

D eželni glavar:
P ro ti §§ 12., 13., 14. in  15. n i bilo ugovora 

in borno torej o teli p a rag ra fih  skupno glaso
vali.

Gospodje, ki ste za te paragrafe , blago
volite ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Pri § 16. im am o predlog gospoda poslanca

dr. T rillerja, ka te ri nasvetu je  dostavek: »..........
oziroma v L jubljan i m estnem u m agistratu«.

N ajprej bomo glasovali o besedilu, kakor 
je nasvetu je finančni odsek, in potem  o do
datku.
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Tisti gospodje, ki ste za besedilo, kakor 
je im ate pred seboj v prilogi 262., prosim , 
ostan ite.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  sedaj poživljeni tiste  gospode, ki so 

tud i za dodatek, nasvetovan  po gospodu p o 
slancu dr. T rillerju , da blagovolijo usta ti.

(Zgodi se. —- Geschieht.)
Je v m an jšin i in  je odklonjen. (Posla

nec — A bgeordneter dr. T rille r : »Agrarri, 
a g ra rc i!« — Poslanec — A bgeordneter dr. Tav
čar: »Pusti jih  no- p ri miru!«)

P r i  §§ 17., 18., 19. in  20. n i bilo stav ljen ih  
nobenih spremim j evalnih  predlogov, in mi 
borno torej skupno o n jih  glasovali.

Gospodje, ki ste za te paragrafe , blago
volite ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
P ri § 21. je gospod kolega dr. T riller p ri 

I. odstavku  p red lagal nek dostavek, k a te ri se 
g lasi (bere — l iest ): » . . . . .  ozirom a p ri b la
gajn i m estnega m ag is tra ta  ljubljanskega«.

Mi bodemo torej glasovali najp re j o I. od
stavku  § 21., kako r je tisk an  v prilogi 262., in 
potem  o dodatku  gospoda poslanca dr. T ril
lerja.

Gospodje, k i ste za to tiskano  besedilo, 
blagovolite usta ti.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto. In  gospodje, ki ste za dodatek 

gospoda poslanca dr. T rillerja, prosim , o s ta 
nite.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Je odklonjen.
In  sedaj prosim  glasovati še o drugem  od

stavku  § 21.
Gospodje, ki ste za drug i odstavek  § 21., 

blagovolite ustati.
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
P ro ti §§ 22., 23., 24., 25. in  26. ni bilo po

m isleka, in  mi bomo o teh  p arag ra fih  skupno 
glasovali.

Gospodje, ki ste za te paragrafe , blago
volite u sta ti.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
P ri § 27. im am o v prvem  odstav k u  zopet 

dostavek, nasvetovan po gospodu poslancu
dr. T rillerju , ki se glasi (bere .— lie s t): »...........
le m estni občini ljub ljansk i p ris to ja  celotna 
davščina p redp isana in iz te rjan a  v njenem  
pomerijo.«.

G lasujm o najprej o tiskanem  besedilu!
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Gospodje, k i ste za to besedilo, blagovolite 
u sta ti.

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj bodemo glasovali še o dostavku go

spoda poslanca dr. T rillerja.
Gospodje, k i ste za ta  dostavek, prosim , 

ostan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Je odklonjen.
Sedaj bomo glasovali še o ostalih  odstav

k ih  § 27.
Gospodje, k i se s trin ja te  s tem i odstavki, 

prosim , ostan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  sedaj prosim  glasovati o §§ 28. in  29., 

p ro ti k a te rim a  ni bilo nobenih pomislekov.
Gospodje, k i ste za ta  dva parag rafa , b la

govolite u sta ti.
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
P ri § 30. je gospod poslanec dr. Lam pe 

nasvetoval sledeče (bere — liest): »Ta zakon 
zadobi veljavo s 7. novem brom  1910.«

Bomo glasovali na jp re j o tem  sprem inje- 
valnem  predlogu. Ako bo ta  predlog sprejet, 
potem  odpade potreba g lasovan ja o tiskanem  
besedilu. Konec »in jo izgubi z 31. decem 
brom  1917« ta  seveda ostane.

Gospodje, k i ste za predlog gospoda po
slanca dr. Lam peta, prosim , ustan ite .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
Sedaj prosim  glasovati še o § 31.
Gospodje, ki ste za § 31.; prosim , blago

volite usta ti.
(Zgodi se. — Geschieht.)
§■31. je sprejet.
Sedaj pride še naslov in  uvod.
Gospodje, ki ste za  naslov in  uvod, pro

sim, ostan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.

Poročevalec dr. Žitnik:
P red lagan i tre tje  branje.

Deželni glavar:
Gospod poročevalec p red laga  še tre tje  

branje. Gospodje, k i p ritr ju je te  zakonskem u 
n ač rtu  tud i v tre tjem  bran ju , blagovolite 
usta ti.

(Zgodi se. — Geschieht.)

N ačrt zakona je v tre tjem  branju  sprejet.
In sedaj p red laga finančni odsek še sle

deče (bere — liest):
»I. Deželni odbor se pooblašča, da sme v 

sm islu sk lepa deželnega zbora z dne 28. de
cem bra 1909 pred izposlovan jem  Naj višje 
sankcije tega. zakonskega n ač rta  izvršiti po
trebne izprem em be besedila, ozirom a dopol
n ila , v ko likor odgovarja  to sm islu  'zakon
skega n ač rta  in  ne zadeva, bistvenih določil, 
če bi se zato pokazala potreba.

II. Deželnem u odboru se naroča, d a  spre
je tem u n ač rtu  zakona izposluje N ajvišje odo- 
brenje.«

'Gospodje, ki p ritr ju je te  tud i tem a dvem a 
predlogom a, prosim , ustan lte .

(Zgodi se. — Geschieht.)
Sprejeto.
In  s tem  je rešena ta točka dnevnega 

reda.
P ride  sedaj še u tem eljevanje n u jn ih  p red 

logov. R azun n u jn ih  predlogov, ki sta se p re 
črtala priče tkom  seje, sta mi došla še dva. 
n u jn a  predloga. P rv i je n u jn i predlog gospoda 
poslanca barona B orna in  tovarišev. P rosim  
gospoda zap isn ikarja  dr. Zajca, da ga prečita.

Zapisnikar dr. Zajec:
(bere — liest)

»D r  i n g 1 i c h k  e i t s - A n  t r a g.
Der hohe L andtag  wolle m it R ücksicht 

darauf, daß der Bau der O berkrainer Telephon- 
linie n u r  u n te r der B edingung gesichert ist, 
daß im  Lande 37.000 K au fgebrach t w erden, 
eine Subvention für diesen Zweck bew illigen 
und  in  den V oranschlag fü r 1911 einstellen, 
u n te r  der Bedingung, daß auch  der S teiner 
Bezirk in das Telephonnetz ein bezogen w ird. 
In  form aler Beziehung beantrage ich die Zu
w eisung an den F inanzausschuß.

Laibach, 27. Oktober 1910.
Born m. p., A pfaltrern  m. p., J. Lavrenčič m. p., 
Rechbach m. p., V išn ikar m. p., M argheri m. p., 
dr. T riller m. p., Ciril P irc  m. p., Šušteršič 
m. p., Povše m. p., Krek m. p., Ž itn ik  m. p„ 

Jarc  m. p„ F ranz  Galle m. p.«

D eželni glavar:

In  potem  je še en nu jn i predlog gospoda 
poslanca dr. L am peta in tovarišev, k i je pod
p isan o ti cele zbornice in k i se glasi (bere — 
lie s t):
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» N u j  n i p r e d i  o g
pos lanca  dr. L a m p e ta  in  tovar išev  glede 
odškodnine  k r a n j s k i  deželi iz zneska , določe
nega za dežele z a ra d i  opuščene zgradbe  vo d n ih

cest.
K er se opusti  zg ra d b a  kana lov , ki na j  bi 

vezali D onavo z Vislo, Odro, M oravo in  d r u 
gim i rek am i,  hoče d a t i  v la d a  deželam, ki 
n im a jo  od d ruge  zveze s T rs to m  n ep o s re d n ih  
koris t i ,  kom penzac ijo  v v išin i n a d  200 m il i jo 
nov  k ron . Med dežele, ki n im a jo  od d ruge  zveze 
s T rs tom  noben ih  koris t i ,  s p a d a  tu d i  K ran jsk a ,  
ko j e večji del im a  od te železnične proge celo 
škodo, k a j t i  ta  že leznica  prereže  k ra n js k o  
deželo sam o n a  severoza padn i pe rifer ij i  in 
v sle d tega  o d v a ja  velik i p rom et od k ra n js k e  
dežele. V k ljub  tem u  torej, d a  og rom na  večina  
k r a n j s k e  dežele občuti  vsled  te železnice 
zn a tn o  škodo, bi m o ra la  k r a n j s k a  dežela celo 
p r isp e v a t i  h  kom penzac ij i  za d ruge  dežele in  
bi im e la  torej dvojno škodo, ako  je v lad a  ne 
sp re jm e  v število onih  dežela, k i  j im  gre 
odškodn ina .

O grom na več ina  k r a n js k e  dežele je slej ko 
prej n a v e z a n a  n a  Južno  železnico, k i  z zv iša
n im i  ta r if i  zn a tn o  obtožuje naše  preb ivals tvo .

Zato p red lag am o :
Deželni zbor sk len i:
O sredn ja  v la d a  se poživijo, d a  p ri  k o m 

penzac iji  g lede n a  stavbo k a n a lo v  s p r im e rn im  
zneskom  u p oš teva  tu d i  k ra n js k o  deželo.

V L jub ljan i,  27. ok tob ra  1910.«
In  sedaj  podan i besedo gospodu  p r e d la g a 

te l ju  Povše tu , d a  u tem e lj i  n u jn o s t  svojega 
p red loga  g lede zv išan ja  ta r ifov  n a  južn i  želez
nici.

Poslanec Povše:
V isoka zborn ica! Ne bom  porab il  m nogo 

m in u t ,  d a  op rav im  to, k a r  so m i gospodje  to v a 
r iš i  naložili, n a m re č  da  v tej zbornici ponovim  
n a j  odločnejši ugovor, d a  bi J u ž n a  železnica 
tu d i  za 1. 1911. dobila  zopet dovoljenje  7odstot- 
nega  zv iša n ja  p revozn ih  tarifov. Če sm a tra m o  
k o t  po trebno  zopet ponoviti  ta  p ro te s t  dežel
nega  zas tops tva  k ra n jsk e g a ,  im am o  za to 
povoda  dovolj. Oglasili so se že raz n i  deželni 
zastopi, razne  ko rpo rac ije  in  tu d i  železniški 
svet, k i so vsi odločno u g o v a r ja l i  p ro ti  tem u , 
d a  bi se zopet dovolil Južn i  železnici. 7odsto tn i 
povišek n a  že i ta k  veliko prev isoke  n jene  p re 
vozne tarife . Ne bom  p o n av lja l  v sega  t is tega, 
k a r  sem  že lan sko  leto n a v a ja l  v tej zbornici, 
te m m  a n  j , k e r  je cela v isoka  zborn ica  sp re je la  
te d a n j i  moj p red log  in  k e r  se zv išan je  ta r ifov  
rav n o  v naš i  deželi, k i je na jbolj  odv isna  od 
Južne  železnice občuti k o t  n a jh u jš i  udarec . 
Gospodje, če se vozimo n. pr. n a  D una j  po 
veliko da ljš i  progi d ržav n ih  železnic, p r idem o 
v III. r a z re d u  po d ržavn i  železnici t jeka j  še 
vedno ceneje, k a k o r  pa  po veliko k ra jš i  progi
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Južne  železnice in  isto velja  g lede blaga, k a r  
našo  k ra n js k o  deželo tem  h u jše  zadene, k e r  se 
gre p r i  nas, k a r  se tiče izvoza več inom a le za 
surovo blago — R ohm ater ia l .  L ansko  leto se 
n a m  je obljubilo, d a  se t a  povišek dovoli sam o 
za eno leto, ba ti  se je pa, da  se bo dovoljenje  
letos zopet ponovilo in  v tej bo jazn i in  sk rb i  
me p o tr ju je  n e k a  vest iz p red v č e ra jšn je  
»Tagespošte«. T am  se p rav i  (bere — liest):

»Wien, 19. Oktober. D e r  i n  d i e  N ä h e  
r ü c k e n d e  V e r l o s u n g s t e r m i n  f ü  r  
d i e  d r e i  - u n d  v i e r  z i n  s i  g e n  S ü d b a h n -  
o b  1 (i g  a  t i o n  e n  , d e  r  el n  A  m  o r  t  i  s a  - 
t  i o n  j e d o c h  z u n ä c h s t  u n t e r b l e i 
b e n  s o l l ,  e r f o r d e r t  e i n e  R e i h  e v o n  
A k t i o n e n ,  d i e  b e r e i t s  e i n g e l e i 
t e t  s i n d .  D i e  f r a n z ö s i s c h e n  P r i o 
r i  t  ä  r  e h a b e n  d i e  w e i t e r e  S i s t i e - 
r  u  n  g d e r  V e r l o s  u  n g e n  n u r  a u f  e i  n  
J a h r  z u g e s t a n d e n ,  d a  d e r  S ü d -  
b a h n  d e r  s i e b e  n  p r  o z e n  t i g e Z u 
s c h l a g  z u  d e n  T a r i f e n  n u r  p r o v i 
s o r i s c h  f ü r  d i e  D a u e r  e i n e s  
J a h r e s  b e w i l l i g t  w u r d e .  D i e  S ü d 
b a h n  h a t  s i c h  n u n ,  w i e  b e r e i t s  
g e m e l d e t ,  a n  d i e  R e g i e r u n g  u m  
w e i t e r e  B e l a s s u n g  d e s  Z u s c h l a 
g e s  g e w e n d e t .  N a c h  E r l e d i g u n g  
d i e s e s  A n s u c h e n s  w i r d ,  w i e  v e r -  
l a u t e t ,  d i e  S ü d  b a h n  d i e  Z u s t i m -  
m  u  n  g d e s  P r i o r i t ä t e n k u r a t o r s  
b  e z ü  g  1 i o h  d e r  H i n a u s s c h i e b u n g  
d e r  a m  1. D e z e m b e r  d. J. f ä l l i g e n  
A m  o r' t  i s a  t  i o n  s v  e r  1 o s u  n  g  e i n h o -  
1 e n.«

O brnil sem  se glede tega  n a  D u n a j  in  sem  
rav n o  danes  dobil poročilo, da  im a  J u ž n a  želez
n ica  zopet ob ljubljen  7odstotni povišek. To je 
nezas lišano  in  iz tega  se vidi, k ako  m alo  o d k r i 
tosrčno  je bilo pos topan je  m in i s t r a  v tej zadevi. 
Ko smo bili p r i  n jem  zastopn ik i  K ran jske ,  
Tirolske, Koroške in  Š ta je rske  in  smo rek l i  — 
posebno tu d i  jaz k o t  poslanec  l i t i jskega  o k ra ja  
— koliko t rp i  in d u s t r i j a  v n a š ih  deželah  pod 
tem  udarcem,^ n a s  je m in is te r  m irno  pos lu ša l  
in  po dolgem  času  po tem  je reke l  — m i smo že 
mislili, da  n a m  bo ugod il  — ali on n a m  je rekel, 
m i m o ram o  Južno  železnico a san ira t i ,  toda  
pov išek  bo ve lja l  sam o za eno leto. Ja, k a k o  pa  
p r ide jo  ravno  revne a lpske  dežele do tega, da  
na j  a s a n i ra jo  Južno  železnico, ko se gre ven 
d a r  za p r io r i te tn e  obligacije, k i  so se sam o po 
67 in  celo po 63 vplačale. Iz teh  raz logov m ora  
zastop  dežele K ran jsk e  zopet povzd ign iti  svoj 
glas, in  n a d e ja m  se, d a  se bo to tu d i  danes  zgo
dilo, soglasno p ro ti  tem u, da  na j  rav n o  n a j r e v 
nejše  dežele se izkoristijo  v a sanae ijo  m il i jo 
n a r je v  in  f ran co sk ih  p r io r i te tn ih  l a s tn ik o v . '

V fo rm a ln em  oziru p red lagam , da  se moj 
p red lo g  izroči v tak o jšn jo  po ročan je  u p r a v 
n e m u  odseku.
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Deželni glavar:
Bom,o glasovali o nujnosti.
Gospodje, ki ste za n u jn o s t predloga 

gospoda tovariša  Povšeta, prosim , ustan ite .
(Zgodi se. — Geschieht.)
N ujnost je sp re je ta  in  predlog je odkazan 

upravnem u odseku.
Sedaj pride drug i n u jn i predlog glede 

regulacije  N ikave in  jaz podani besedo gosp. 
p red lag a te lju  G anglu v u tem eljevanje n u j
nosti.

Poslanec G an g l:
Slavni zbor! Med posebnostm i, k i jih  im a 

m esto idrijsko , zavzem a tu d i potok N ikava 
odlično m esto — žali bog, da n iti v kras, n iti 
v ko rist m estu. Im el sem že večkra t priliko  v 
visoki zbornici govoriti o tem , a  danes bi se 
uso jal le poudariti, da je regu lacija  potoka 
N ikave nu jna , naravnost n a jn u jn e jša  zadeva 
za mesto Idrijo , predvsem  v zdravstvenem  
oziru, ker provzroča N ikava v tem  pogledu 
narav n o st kričeče nedostatke. Vanjo se n am 
reč iztekajo  iz več s tran i fekalije, k i razširja jo  
ob nizkem  stan ju  vode neznosen sm rad  in 
zarad i tega okužujejo zrak  in nap rav lja jo  
zdravstveno stan je  še nezno-snejše, kak o r je v 
Id riji ob no rm aln ih  razm erah . Na drugi s tran i 
si pa tu d i brez regu lacije  N ikave ne m orem  
m isliti kanalizacije  in  tako potrebne takojšn je  
odprave tis tih  nesrečn ih  grabelj, o k a te rih  
sem  že večkra t im el priliko  govoriti v tej 
visoki zbornici. Vse te nedostatke so razne 
vladne kom isije že več kot pred 20 leti konšta- 
tovale, am pak  za n jih  odpravo se n ičesar n i 
storilo. Znano m i je, da je deželni stavbni u rad  
že vse za regulacijo  potoka N ikave potrebne 
načrte  izdelal, in sedaj je samo na c. kr. vladi 
ležeče, da se ta  regu lacija  čim najbrže pospeši. 
Ako se s tv ar pospeši, bo že le ta  1911. mogoče z 
regu liran jem  pričeti.

Z arad i tega se uso jam  prositi visoko zbor
nico, da soglasno p ritrd i m ojem u predlogu, k i 
se glasi:

»Deželni zbor skleni:
C-. kr. deželna v lada se pozi vij e, da  čim- 

prej razpiše kom isionalno razpravo n a  licu 
m esta  za regulacijo  potoka N ikava skozi m e
sto Idrijo  po načrtih , k i jih  je n ap rav il deželni 
stavbni u rad  in jih  deželni odbor predložil že 
m eseca feb ruarja  letos c. kr. deželni v ladi v 
presojo.« (Odobravanje v središču. — Beifall 
im  Zentrum .)

Deželni glavar:
Se bo glasovalo o nu jnosti in  jaz pozivi jem 

tiste gospode, ki so za n u jnost stavljenega 
predloga, da blagovolijo usta ti.

(Zgodi se. — Geschieht.)
N ujnost je sp rejeta  in predlog se odkaže 

upravnem u odseku.

Ich erteile n u n m eh r das W ort dem H errn  
A bgeordneten B aron Born zur B egründung der 
D ringlichkeit seines A ntrages, betreffend das 
O berkrainer Telephonnetz.

Abgeordneter Freiherr von Born:
Hohes H aus! Schon im  vorigen Jah re  h a t 

der hohe L and tag  dem  L andesausschusse ein
stim m ig den A uftrag  erteilt, m it Energie alle 
Schritte  du rchzuführen , dam it endlich in Ober- 
k ra in  ein Telephonnetz gebaut werde. Leider 
füh rten  diese Schritte  n u r zu einem  halben 
Erfolge, da die R egierung sich zw ar zu r H er
stellung  eines Telephonnetzes für O berkrain 
bereit e rk lä rt hat, jedoch verlangt, daß von 
Seite te r beteiligten -Gemeinden u nd  P riv a ten  
hie für ein B eitrag  von 37.000 K aufgebrach t 
werde. Da es n u n  unm öglich ist, von dieser 
Seite einen derartigen  B etrag  zusam m en zu 
bringen, so haben w ir u n s  erlaubt, einen An
trag  auf Bew illigung eines en tsprechenden  
L andesbeitrages einzubringen. D ringlich ist 
m ein  A ntrag  deshalb, weil der L and tag  in  ei
n igen Tagen au se inander geht u nd  w ir n ich t 
w issen, w ann  w ir w ieder zusam m en kom m en.

In  form eller Beziehung bean trage ich  die 
Zuw eisung des A ntrages an  den F inanzaus
schuß.

Ich hoffe daß derselbe seinen vorjährigen  
platonischen  Beschluß in  die T at um setzen 
u n d  dem hohen L andtage die Bew illigung 
eines angem essenen B eitrages fü r das U nter
nehm en aus L andesm itte ln  in  A ntrag  zu b rin 
gen sich entschließen w ird. (Odobravanje. —- 
Beifall.)

Deželni glavar:
Gospodje, bomo sedaj glasovali o nujnosti, 

in  jaz prosim  tiste gospode, k a te ri p riznavajo  
predlogu nujnost, naj blagovolijo ustati.

(Zgodi se. — Geschieht.)
N ujnost je sp re je ta  in predlog se odkaže 

finančnem u odseku.
In  sedaj pride na  vrsto še n u jn i predlog 

dr. Lam peta in tovarišev glede odškodnine 
k ran jsk i deželi iz zneska, določenega za dežele 
zarad i opuščene zgradbe vodnih cest.

Gospod predlagatelj im a besedo v u tem e
ljevanje nujnosti.

Poslanec dr. Lampe:
Visoka zbornica! P red  nekaj leti se je g ra 

d ila  železnica, k i naj bo d ruga  zveza med 
Trstom  in  D unajem , torej d ruga  zveza iz sre
dine države z Jad ran sk im  m orjem . Ko je bila 
ta  železnica v tiru, tedaj smo mislili, da  bo tud i 
k ra n jsk a  dežela im ela več koristi, kakor se je 
pa končno faktično izkazalo, k a jti če pogle
dam o tir  te železnice, m oram o pač reči, da 
im ajo sosedne dežele, sosedna Koroška in
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sosedna P rim orska  od nje veliko koristi, k ra n j
ska  dežela je pa  v-deležena sam o n a  periferiji, 
in  lahko se reče, da ta  železnica prom et od 
K ranjske odvrača. Ko se je ta  zveza izvršila, so 
prišle tu d i severne dežele in  hotele im eti svoje 
prom etne ceste, in  tedaj je stopila n a  p lan  
misel, naj se naprav ijo  nove vodne ceste, veliki 
k an a li čez Nižjea-vstrijsko, M oravsko in Gali
cijo, k i naj zvežejo Donavo z Odro, Vislo in 
d rug im i rekam i. Ti n ač rti so bili silno drago
ceni. L eta in  le ta  so se bavili strokovnjak i z 
zadevnim i načrti, a  slednjič je p riš la  v lad a  do 
tega, da bi strošk i zanje ne bili v nobeni p r i
m eri s koristm i, ka te re  bi bilo od n jih  p ričako
vati. Ko so pozneje opustili m isel n a  zgradbo 
teh  kanalov, so prišle te dežele in  zahtevajo 
kom penzacijo 240 ali 250 m ilijonov kron.

Gospoda moja, ako im a Galicija, Nižje- 
av s trijsk a  in  M oravska pravico zah tevati zase 
kom penzacijo iz naslova izvršene d ruge zveze 
s Trstom , potem  je gotovo tud i k ra n jsk a  de
žela up rav ičena zah tevati zase odškodnino, 
k a jti k ra n jsk a  dežela je d v ak ra t udarjena , 
p rvič s tem, da nam  ta  železnica prom et od 
sred išča dežele, od L jubljane in  od cele do
lenjske s tran i odvrača, in drugič s tem, da bi 
m orala  tud i p rispevati za tisto odškodnino, k i 
jo severne dežele zahtevajo, in  slednjič še z a 
ra d i tega, ker m ora doplačevati tu d i še k de
ficitu  Južne železnice. To je popolnom a k r i
vično, in zato je opravičen naš od cele zbor

nice- podpisani predlog, s k a te rim  se zahteva 
od  vlade za k ran jsko  deželo kom penzacija za 
škodo, k i jo je n aša  dežela trp e la  vsled g ra d 
nje druge železniške zveze s Trstom .

V form alnem  oziru predlagam , da se m oj 
predlog izroči up ravnem u odseku.

D eželni glavar:
Borno glasovali o nujnosti.
Gospodje, -ki p ritrd ite  n u jn o sti pred loga 

gospoda poslanca clr. L am peta in  tovarišev, 
prosim , ustan ite.

(Zgodi se. — Geschieht.)
N ujnost je sp rejeta  in  predlog gre na  

u p rav n i odsek.
In  gospodje, sedaj bom jaz sejo zaključil.
N aznanjam  poprej še, da  se je gospod po

slanec profesor Jarc  odpovedal m an d a tu  dežel
nega. odborn ika in  jaz postavim  torej dopol
nilno volitev na  dnevni red  ju trišn je  ali pa so
botne seje.

Dalje naznan jam , da  im a u p ravn i odsek  
sejo ju tr i  ob pol 10. u ri dopoldne.

P rihodnjo  sejo deželnega zbora n as tav 
ljam  na ju tr i  dopoldne točno na 10. uro.

Na dnevni red  pridejo- sledeče točke: (Glej 
dnevni red  p rihodnje seje. — Siehe T agesord
n u n g  der nächsten  Sitzung.)

Seja je zaključena.

Konec seje ob 8. uri zvečer. — Schluß der Sitzung um 8 Uhr abends.
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Dodatek. —- Anhang.
I n t e r p e l a c i j a

poslanca P erhavca in  tovarišev glede ne
znosno slabih d ržavn ih  cest na Vipavskem.

Že v lanskem  jesenskem  zasedanju  sem -z 
in terpelacijo  vprašal gospoda deželnega p red 
sednika, kaj m eni u k ren iti glede slabih držav
n ih  cest na V ipavskem , te r obenem  tud i n a 
vedel, v kako slabem  stan ju  se nahajajo .

V zadnji seji zim skega zasedan ja dne 
1. ja n u a rja  t. 1. pa nam  je na in terpelacijo  od
govoril gospod deželni p redsednik  sledeče:

Državne ceste po V ipavskem  niso sploš
no, am pak  le delom a prav  slabe, d a  se pa bodo 
ti nedosta tk i odpravili, nam erava se stroj za 
drobljenje gram oza le za postenj skl stavbeni 
okraj nakup iti, in se bo založba za gram oz za 
25.000 K povišala.

Stroj za drobljenje gram oza, kak o r tud i 
večja m nožina gram oza za om enjene vipavske 
državne ceste imelo se je po izvajan jih  gosp. 
deželnega p redsedn ika  nabav iti že v tekočem  
le tu  -  ali žalibog ostalo je samo pri obljubi,

ceste so pa sedaj še veliko slabše, nego lansko 
leto. Posebno k a r  se tiče državne ceste Col ■ 
Št u r j e je tako razorana, da se večkrat težki z 
lesom naloženi vozovi prevračajo  in je v sle d 
tega m asikatero  voznikovo življenje v nevar
nosti.

Ker je n u jn a  potreba, da se te  ceste posu
jejo in popravijo, u so j a jo si podpisani poslanci 
vp rašati gospoda deželnega p redsednika:

1. Ali je n jem u znano, zakaj se ni za 
zboljšanje državnih  cest na  Vipavskem nič 
storilo, in

2. kdaj se bode sploh v ta  nam en kaj 
storilo.

V L jubljani, dne 27. ok tobra  1910.

B. M. Perhavc 1. r.,
Kobi 1. r„ Šušteršič 1. r., Zajec 1. r., Zabret h r., 
Fr. D em šar 1. r., Povše 1. r., M atjašič 1. r.., J. 
P iber 1. r„ M andelj 1. r., R avnikar 1. r„ J. L av
renčič 1. r., Drobnič 1. r., J. H ladn ik  1. r., Ž itnik 

1. r., Jarc  1. r., D im nik 1. r., d r  Krek 1. r.




